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روزنامه صبح ایران
ایران  راهبردی  رویکرد  گفت:  ملی  امنیت  عالی  شورای  دبیر 
تقویت روابط و همکاری هرچه بیشتر با کشورهای منطقه به ویژه با 
همسایگان بوده و در این راستا پاکستان از جایگاه ویژه ای برخوردار 
است. دریابان علی شمخانی، نماینده مقام معظم رهبری و دبیر 
شورای عالی امنیت ملی پیش از ظهردیروز در دیدار با ارتشبد قمر 
باجوا فرمانده ارتش پاکستان با اشاره به راهبرد آمریکا برای ایجاد 
اختلاف و درگیری میان کشورهای اسلامی که با هدف حفظ امنیت

رئیس قوه قضائیه با اشاره به دغدغه برخی از نمایندگان مجلس در 
رابطه با تقلیل مجازات حبس، گفت:  قوه قضاییه هم به دنبال این است 
که زندان ها خلوت شوند و کاهش جمعیت کیفری را داشته باشیم. 
به گزارش روز سه شنبه مرکز رسانه قوه قضائیه، حجت الاسلام و 
المسلمین ابراهیم رئیسی در دیدار با اعضای فراکسیون دیپلماسی و 
منافع ملی مجلس، از برنامه ریزی برای سفر به همه استان های کشور 
و بررسی وضعیت قضایی آن ها خبر داد. وی با اشاره به دغدغه برخی

شمخانی در دیدار فرمانده ارتش پاکستان؛

 رویکرد ایران تقویت روابط 
با کشورهای منطقه است

 حجت الاسلام و المسلمین رئیسی:

قوه قضاییه خواهان خلوت شدن 
زندان ها است
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بهشتی پور کارشناس مسائل بین الملل:

اجرای قوانین FATF درگیر مسائل 
جناحی شده است

رئیس جمهوری: 

فروپاشی برجام به ضرر 
دنیا خواهد بود

2

2
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معاون فرهنگی آستان مقدس حضرت معصومه)س( گفت: همزمان با سالروز ورود حضرت 
معصومه)س( به قم کاروان شادی با حضور اقشار مختلف مردم از میدان معصومیه به سمت حرم 
مطهر حرکت می کند. حجت الاسلام مهدی احمدی ظهر سه شنبه در نشست خبری با اصحاب 
رسانه که در ساختمان اداری آستان مقدس حضرت معصومه)س( برگزار شد اظهارداشت:کاروان 
شادی ۳۰ آبان ماه همزمان با سالروز ورود حضرت معصومه)س( ساعت هشت صبح از میدان 
معصومیه حرکت خود را به سمت حرم مطهر آغاز می کنند، یک شعبه نیز که اکثرا بانوان هستند، 
راهپیمایی را از میدان میر آغاز می کنند و به جمعیت در میدان معصومیه ملحق می شوند. وی 
ادامه داد: در ساعت ۱۰ تا ۱۱ پس از ورود کاروان به حرم بانوی کرامت در ایوان آیینه و صحن 
امام رضا)ع( آقایان مطیعی و تحویلدار مداحی می کنند. حجت الاسلام احمدی تصریح کرد: به 

مناسبت سالروز ورود حضرت معصومه)س(، در مبادی ورودی شهر سفیران کریمه مستقر شده

در سالروز ورود حضرت معصومه)س( به قم انجام می شود؛

حرکت کاروان شادی به سمت حرم بانوی کرامت
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فرماندارقم با اشاره به نقش برخی از عطاری ها درتوزیع مواد صنعتی خطرناک گفت: تعداد 
دقیق واحدهای صنفی عطاری موجود درقم باید مشخص و ساماندهی شود. مرتضی حیدری 
روز سه شنبه درجلسه شورای هماهنگی مبارزه با مواد مخدر شهرستان قم در سالن جلسه های 
فرمانداری اظهار داشت:تا زمانی که اتحادیه عطاری درقم شکل نگرفته، اتحادیه خواربار فروشان 
باید عطاریها را پوشش دهد. وی گفت: اتاق اصناف و پلیس مبارزه با مواد مخدر قم با محوریت 
اتحادیه مربوطه مکلف هستند، آماری از تعداد عطاری های قم تهیه و ارائه کنند. وی تصریح کرد: 
دستگاه های اجرایی باید اطلاعات مورد نیاز را دراختیار اتحادیه قراردهند. حیدری گفت: اگر 
اطراف قم را از واحدهای متخلف امن کنیم، شهر نیز امنیت لازم را پیدا خواهد کرد. وی در بخش 
دیگری از سخنان خود با اشاره به افزایش فعالیت ها در زمینه طب سنتی و گیاهی درقم اظهار 
داشت:این طب ریشه ای  نیز به طب اسلامی زده و با تلفیق این دو با نوع جدیدی از مسائل پزشکی 

فرماندارقم:

واحدهای عطاری درقم باید ساماندهی شود
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قطع اینترنت، تصمیم مراجع امنیت ملی کشور است

بازداشت شدگان حوادث اخیرغربالگری می شوند

رای خلاف شرع و قانون قابل بازنگری است

برخورد با مفسدان را با قوت ادامه می دهیم

 رئیس جمهوری با تاکید بر اینکه فروپاشی برجام به ضرر دنیا خواهد بود، گفت: تحریم های غیرقانونی آمریکا یک اشتباه 
بزرگ سیاسی و اقتصادی و اقدامی علیه مقررات و قطعنامه های بین المللی است. حجت الاسلام والمسلمین حسن 

روحانی روز سه شنبه هنگام دریافت استوارنامه »لیندال جین سکز« سفیر جدید استرالیا با اشاره به اینکه همواره روابط

یک کارشناس مسائل بین الملل گفت: اجرای قوانین 
FATF یک مساله ملی است که متاسفانه درگیر مسائل 
براساس  نیز  جناحی داخلی شده است؛ هر جناحی 

افکار و دیدگاه خودش این را تفسیر و تبیین می کند. 
مقررات لوایح FATF را ۱۸۱ کشور اجرا می کنند و ایران 

هم باید اجرا کند؛ آیا این اجرای قوانین امنیت ملی آن

کاهش تعهدات برجامی در چارچوب برجام بوده است 
آمریکا بفهمد رهبر جهان نیست

۳۵ درصد مردان ایرانی مجردند
7
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سخنگوی قوه قضائیه:

عراقچی: 

کاهش تعهدات برجامی تا تامین منافع ایران 
ادامه می یابد

قائم مقام وزیر صمت:

ذخایر انبارو بازار همه کالاها مطلوب است

جهت احداث پروژه   خود در شهر قم از کلیه پیمانکاران توانمند و متخصص دعوت به 
همکاری می نماید. علاقمندان می توانند جهت دریافت اوراق و اسناد از تاریخ درج این آگهی 
لغایت پایان وقت اداری روز  سه شنبه مورخ ۱۳9۸/۰9/۰5 به آدرس تهران، سیدخندان، 
خیابان جلفا، سیمرغ غربی، انتهای کوچه گلزار، نبش کوچه پروانه، پلاک2 مراجعه فرمایند.

شرکت در رد یا قبول پیشنهادات مختار می باشد.

تلفن: ۸-22۸9۰۰۰5 داخلی ۱۳۳ )صادقون( و ۱۳4 )فرهمند(

شرکت رهاورد سازندگی آزادگان رسا )سهامی خاص( 
دعوت از پیمانکاران

محمد گلاب کش- مدیرعامل

عکس/محمدحسنزاده

شهردار قم در پیامی فرا رسیدن 23 ربیع الاول سالروز 
ورود حضرت فاطمه معصمومه سلام الله علیها به شهر 
را گرامی  "روز قم"  با عنوان  روز  این  نامگذاری  و  قم 

داشت.
به گزارش شهرنیوز؛ دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد 
در آستانه فرا رسیدن 23 ربیع الاول سالروز ورود پر خیر 
و برکت حضرت فاطمه معصومه سلام الله علیها به شهر 
قم و “روز قم” با صدور پیامی بر لزوم گرامیداشت این 
روز و معرفی شهر قم و ظرفیت های متعدد این شهر 

تأکید کرد.
متن پیام شهردار قم به این شرح است:

بسمه تعالی
قم ذخیره ای الهی برای تحقق عدالت جهانی بوده 
و سالروز ورود حضرت فاطمه معصومه سلام الله علیها 
نقطه عطفی مهم در کتاب تاریخ قم است و به برکت این 
ورود، ظرفیت های علمی و فرهنگی بالقوه، به منصه 
ظهور رسید و بالفعل گردید، بهار علمی و فرهنگی 
شکوفا شد و از معراجی برای رسیدن به حقیقت نورِ 
علم توحیدی رونمایی گردید. پرچم عنایت کرامت در 
قم به عنوان حرم اهل بیت علیهم السلام برافراشته 
شد و میهمان در قم؛ لیاقت میزبان دید و مقیم شد. 
قم بر سکوی شایستگی میهمان نوازی قرار گرفت و با 
نامگذاری روز قم در بیست و سوم ربیع الاول، همزمان 
با ورود شفیعه روز محشر، تقویم به خود بالید و تاریخ، 

مدال افتخار گرفت.
ماندگاری نام به عیار ناب است. ارادتمندی به ساحت 
با کرامت حضرت فاطمه ثانی و اخت الرضا به ثبت 

جهانی رسیده و با وجود این برکت اصیل، فَترت های 
خللی  اصیل  فِطرت های  در  نمی تواند  فکری  نوین 
ایجاد نماید. تقوا و وارستگی، جنسیت نمی شناسد و 
گاه دختری جوان به لحاظ سنی، الگو و مقتدایی برای 
بزرگان دین، عارفان و زاهدان عالم می گردد و مرقدش 
در قم، ترسیم نقشه راه بندگی و تکامل، نه تنها برای 
دختران بلکه برای جویندگان و پویندگان راه سعادت 
در عالم هستی می گردد. وجود این باران برکت الهی 
از تبار خاندان کرامت، ودیعه ای ارزشمند برای جهان 
اسلام بوده و کانون بصیرت افزایی و معرفت بخشی 
گسترش  در  تنها  نه  رو  این  از  می گردد.  محسوب 
مفاهیم دینی بلکه در دفاع از آرمان ها و اندیشه های 
دینی و سیاسی، مرکزیت فرهنگی، ترویج گفتمان های 
علمی، شکل گیری مبارزات علیه استبداد و استعمار؛ 

زمینه ساز تحولات بزرگ در تاریخ ایران و جهان گردید.
آزادگان،  شکیبایی  شهدا،  خون  برکت  به 
صبرجانبازان، ازخود گذشتگی ایثارگران و مقاومت 
خانواده معظم آنها، انقلاب اسلامی در ایران به پیروزی 
رسید و بستر مناسبی برای حرکت به سمت تمدن 
نوین اسلامی فراهم گردید و قم به عنوان شهر علم، 
جهاد و بصیرت نقش خود را به خوبی در مقیاس بین 
ایفا نمود و امام راحل، مقام معظم رهبری،  المللی 
مراجع عظام تقلید، علما و حوزه های علمیه و مراکز 
علمی، فرهنگی، حوزوی و دانشگاهی در تاثیرگذاری 
در تحولات علمی و فرهنگی در سطح جهانی پیشگام 
شدند و مأمنی برای آرامش بخشی به امواج فکری 
سرگردان دنیای معاصر فراهم ساختند بگونه ای که 

علاقمندان به کسب معارف دینی از داخل و سراسر 
دنیا مشتاقانه قم را به عنوان مقصد سفر تکاملی خود 
انتخاب نموده تا فرایند رسالت عظیم انتقال آموزه های 
دینی به لطف حق، تداوم یافته و به ظهور منجی عالم 
بشریت حضرت مهدی عجل الله تعالی فرجه الشریف 
ختم گردد. در این راستا نیاز است در سطح ملی برای 
همسان سازی توان و تعهد قم، تدابیری اتخاذ شود و 
همچنین با همفکری، همدلی و همکاری در استان 
نسبت به تجمیع و هم افزایی ظرفیت های موجود از 
جمله حرم ملکوتی حضرت فاطمه معصومه علیها 
السلام، مسجد مقدس جمکران، امامزادگان واجب 
التکریم، قم؛ حرم اهلبیت علیهم السلام، حوزه های 
علمیه، مراجع معظم تقلید، مفاخر و ستارگان مذهبی، 
علمی، فرهنگی، هنری، ادبی و سیاسی، جلوه های 
والامقام،  شهید   ۶۰۰۰ مقدس،  شهر  این  انقلابی 
این  بصیر  و  فهیم  آگاه،  مردم  ایثارگران،  و  جانبازان 
خطه آسمانی، حضور میلیون ها زائر، تمدن هفت هزار 
ساله قم، ظرفیت های گردشکری، سرمایه گذاری و 
اقتصادی و بین المللی قم و بسیاری امور دیگر اهتمام 
لازم بعمل آید. در پایان ضمن تبریک این ایام نورانی 
عزیز  تمامی شیعیان  و  میهنان  به همشهریان، هم 
تلاش های  سوی  و  سمت  می دارم  اعلام  گرانقدر  و 
در  مجدانه  برنامه ریزی  شهری،  مدیریت  فرهنگی 
راستای معرفی قم به عنوان پایتخت فرهنگی جهان 

اسلام بوده و خواهد بود.
دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد-شهردار قم-
2۸ آبان ماه ۱۳9۸

پیام شهردار قم به مناسبت”روز قم”

مردم خشونت طلبان 
را به دستگاه قضا 
معرفی کنند
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اخبار

 راهکار عبور از ناپایداری های 
اقتصادی – اجتماعی 

 
های  ناپایداری  از  عبور  راهکار  مؤثرترین  کارآفرینی، 
اقتصادی – اجتماعی فزاینده است که می تواند علاوه بر 

تأثیر به سزای خود در حوزه اقتصاد به طور غیرمستقیم بر جامعه و فرهنگ کشور مؤثر 
واقع شود.

عصر حاضر عصر کارآفرینی است و نقش کلیدی کارآفرینی و کسب وکارهای فناورانه 
نوپا در روند رشد اقتصادی و توسعه پایدار کشورها روشن است. کارآفرینان پیشگامان 
تحول، رشد و توسعه اقتصادی هستند که ثمره تفکر، تدبر، اقدامات و مدیریت آنها خلق 
ثروت، توسعه تکنولوژی و ایجاد اشتغال مولد و پایدار بوده است. کارآفرینان، همواره نقش 
مهمی در پیشرفت جوامع داشتند. آنها در رأس کسب و کارها قرار گرفته، در جستجوی 
فرصت ها بوده و خلاقیت نیز ابزاری برای موفقیت آنها تلقی می شود. کارآفرینان، تغییر 
را یک پدیده معمولی می دانند، همیشه در جستجوی آن هستند، به آن واکنش نشان 
داده و از آن به عنوان یک فرصت استفاده می کنند.آنها پیشگامان موفقیت های تجاری 
در جامعه هستند.آنها از نظر رهبری، مدیریت، نوآوری، کارایی، ایجادشغل، رقابت، 
بهره وری و تشکیل شرکت های جدید، سهم مهمی در رشد اقتصادی دارند. بسیاری 
از صاحبنظران حوزه کارآفرینی معتقدند در جوامع امروزی باید انقلاب کارآفرینی رخ 
دهد. این انقلاب در قرن حاضر اهمیتی به مراتب بیشتر از اهمیت انقلاب صنعتی دارد. 
افراد کارآفرین نقش مهمی در حرکت چرخ های توسعه اقتصادی بر عهده دارند و منشاء 
تحولات بزرگ در زمینه های صنعتی، تولیدی و خدماتی در سح سازمان ها محسوب 
می شوند. از جمله مهمترین محاسن راه اندازی شرکت های کارآفرینانه ایجاد اشتغال 
مولد است. زیرا به موجب یک اصل در مدیریت، اگر یک نفر به طور مستقیم به کاری مولد 
گمارده شود، به صورت غیر مستقیم برای حداقل سه نفر دیگر شغل ایجاد کرده است. 
ایجاد اشتغال مولد نیازمند شناسایی، خلق و استفاده از فرصت های کارآفرینی و اشتغال 
موجود در جامعه است و این از مهمترین دلایل توجه به کارآفرینی است. کارآفرینی فرایند 
اشتغال زایی و کسب سود از ترکیب ارزشمند منابع است. اهمیت کارآفرینی در روند 
توسعه و رشد اقتصادی دنیا، بسیاری از کشورهای در حال توسعه را ترغیب کرده است 
تا با استفاده از حداکثر امکانات و بهره برداری از ظرفیت های کشور خود آحاد جامعه را به 
سمت فعالیت های کارآفرینانه ترغیب و هدایت کنند. یکی از روش های ترویج کارآفرینی 

در دنیا برگزاری رویداد بزرگ هفته جهانی کارآفرینی)بازه زمانی ۱۸ تا 2۴ نوامبر( است.
در ایران نیز همه ساله در بازه زمانی مذکور )مطابق با هفته آخر آبان ماه( رویدادهایی با 
حضور اجزاء مختلف اکوسیستم کارآفرینی به صورت سمینار، دورهمی، همایش کارگاه 
آموزشی با همکاری رهبران کارآفرین و مدیران کسب و کارهای نوآورانه برگزار می شود. 
هدف از برگزاری این رویداد الگوسازی برای جوانان، توسعه ارتباطات و همکاری پیوسته 
تمامی اجزای مختلف اکوسیستم کارآفرینی در سطوح ملی، منطقه ای و بین المللی 
است. به عنوان یک قاعده کلی، طراحی فعالیت های این رویداد در سطوح مختلف 
می تواند آحاد جامعه را در کشف استعدادها و پتانسیل های خود تشویق کند. براین 
اساس و با عنایت به شرایط موجود اقتصاد ایران همچنین شعار ویژه سال ۱3۹۸ مبنی 
بر رونق تولید، وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی همانند سال های پیشین،  اقدامات 
مؤثر ذیل را انجام داده است: ۱- برگزاری کافه کارآفرینی در دانشگاه ها با هدف درک 
مفهوم اصلی کارآفرینی و فعالیت های مبتنی بر نوآوری توسط مدیران اجرایی، اساتید و 
مدیران دانشگاه ها و دانشجویان و ارتباط دانشگاه ها با فعالین حوزه کارآفرینی در سطوح 
منطقه ای 2- همکاری با دانشکده کارآفرینی از طریق اشتراک گذاری تجارب و دانش به 
روز کارآفرینی و معرفی افراد موفق پیشگام 3- برگزاری سمینارها و کارگاه های آموزشی با 
موضوع کارآفرینی برای جوانان در سطوح استانی ۴- برگزاری کارگاه های آموزشی پرورش 
ایده، تجاری سازی ایده خلاقیت در سطوح استانی ۵- تشویق سرمایه گزاران به حمایت 
از ایده های نو و خلاقانه در سطوح استانی ۶- آگاهی سازی عمومی از طریق رسانه ها 

)صدا و سیما، نشریات، بنر، سایت ها ( ۷- انجام خدمات مشاوره ای به کارآفرینان بالقوه
با توجه به موارد ذکر شده بدون شک کارآفرینی مؤثرترین راهکار عبور از ناپایداری های 
اقتصادی – اجتماعی فزاینده است که می تواند علاوه بر تأثیر به سزای خود در حوزه 
اقتصاد به طور غیر مستقیم برجامعه و فرهنگ کشور مؤثر واقع شود. از این رو انتظار می 
رود با بسیج همه جانبه تمام دستگاه های اجرایی در حوزه کارآفرینی قدم های مثبتی 

برداشته شود.
مدیرکل دفتر توسعه کار آفرینی و بهره وری نیروی کار

قراردادهای بدون پشتوانه

در روزهای گذشته رسانه ها به این خبر پرداخته اند که مربی تیم ملی فوتبال به دلیل اجرا 
نشدن تعهدات مالی قرارداد خود با فدراسیون درصدد فسخ قرارداد خود بر آمده است. 
همچنین خبر دیگری حکایت از آن داشت که مربی تیم فوتبال استقلال به خاطر عدم 
پرداخت مبالغ قراردادهای کادر فنی و برخی بازیکنان اعلام استعفا کرد. خیلی نگذشت 
که خبر از یکی از بازیکنان خارجی تیم فوتبال پرسپولیس در خبر گزاری ها منتشر شد که 
اگر تا پایان هفته جاری قیمت قرارداد وی پرداخت نشود دیگر در اختیار باشگاه نبوده و به 
عنوان بازیکن آزاد خواهد بود. اینها فقط نمونه هایی از آسیب های جدی مدیریت ورزشی 
و بی توجهی به آثار حقوقی ناشی از روابط قراردادی بین بازیکنان باشگاه های ورزشی و 
فدراسیون هاست. بر هیچ کسی پوشیده نیست که مشکلات ناشی از عدم ایفای تعهدات 
قراردادی با پیامدهای سنگینی مواجه خواهد شد: اختلال در روند مدیریت امور باشگاه، 
فدراسیون و تیم ورزشی، تحمیل جریمه های مالی و غیر مالی، اقامه دعوا در دادگاه 
حکمیت ورزش و نهایتاً سرد شدن فضای حاکم بر روابط فی مابین، تنها مواردی از آسیب 
شناسی بی توجهی به اجرای قرارداد های ورزشی هستند. مشکل کجاست؟ دسته ای از 
مدیران ورزشی باتوجه به خاستگاه دولتی خود، بی توجه به پیامدهای انعقاد قراردادهای 
بدون پشتوانه، صرفاً عطش سیری ناپذیری به امضای قراردادهایی دارندکه تعهدات مالی 
قابل توجهی را برای باشگاه یا فدراسیون ایجاد می کند بدون اینکه منبع مشخصی برای 
تأمین مبالغ مزبور از سوی مدیران پیش بینی شده باشد. چه بسیار مدیرانی که وقتی 
سکان مدیریت یک باشگاه را به دست می گیرند هم و غم خود را باید صرف ایفای تهعدات 
مدیریت پیشین باشگاه نموده و دارایی منفی باشگاه را به وضعیت تعادل نزدیک کنند. 
آیا واقعاً امضای قرارداد هایی که فاقد پشتوانه کافی برای تأمین بودجه و محل هزینه های 
آنهاست فرقی با صدور چک بی محل دارند؟ برای عبور از این بحران های دوره ای و 
رهایی از آسیب های ناشی از ندانم کاری های مدیران ورزشی چند پیشنهاد ساده، بخش 
زیادی از معضل های قراردادهای ورزشی را برطرف می کند: ۱- در داخل باشگاه های 
ورزشی براساس محدوده اختیاراتی که توسط هیئت مدیره برای مدیر عامل تعریف می 
شود نباید اجازه داد بدون تعیین قبلی محل مبالغ قراردادها هیچ گونه قراردادی توسط 
مدیر باشگاه به امضا برسد. بدهی است تخلف هریک از مدیران از مصوبات هیئت مدیره 
باید با پیامدهای مالی و حتی کیفری همراه باشد. 2- در خصوص قراردادهایی که توسط 
فدراسیون ها منعقد می شود ضروریست یک هیئت نظارت برای تنفیذ قراردادهای مزبور 
یا حداقل ارائه مشورت های لازم، قبل از امضای نهایی قرارداد نسبت به محتوای قراردادها 
و همچنین منابع پیش بینی شده تأمین مبالغ آن ارزیابی های آن را اتخاذ نموده تا مبادا 
عدم پاسخگویی مدیران در خصوص اجرای قراردادهای ورزشی گریبان تیم و مدیران 
بعدی را گرفتار کند. 3- استفاده از خدمات حقوقی یک مشاور حقوقی کار بلد در خصوص 
قراردادها  اجرای  عدم  گیر  دامن  مشکلات  بروز  از  زیادی  حد  تا  ورزشی،  قراردادهای 
جلوگیری می کند. در همین راستا پیش بینی بندهای قراردادی مناسب، فرشته نجات 
باشگاه، فدراسیون یا بازیکن ورزشی می شود و از تحمیل تکالیف خارج از توانایی و هر 
یک از طرف های قرارداد جلوگیری می کند. بنظر می رسد تهیه مدل های قراردادهای 
مناسب برای باشگاه ها، ورزشکاران و فدراسیون ها ضرورتی است که درصد قابل توجهی از 
مشکلات آتی را از بین خواهد برد. ۴- توصیه اکید می شود بازیکنان و مربیان ورزشی نیز 
در هنگام عقد قرارداد از مشورت های حقوقی بهره بگیرند یا از ایجنت هایی دارای دانش 
حقوقی کافی در عقد قراردادها  بهره مند شوند. به این ترتیب هر چه تعادل واقع بینانه تری 
بین حقوق و تکالیف طرفین قرارداد پیش بینی گردد احتمال به بن بست رسیدن قراردادها 

کمتر خواهد شد و ثبات، امنیت و عدالت و روابط طرف ها حاکم خواهد شد.
عضو هیات علمی دانشگاه تهران

راهپیمایی محکومیت آشوبگران؛

هوشیاری ملت آتش »اغتشاش« را خاموش کرد
 طی دو روز گذشته برخی استان های کشور صحنه نمایش بصیرت و همراهی ملت بود، 
مردمی که با دشمن شناسی خود بار دیگر به میدان آمدند و ضمن حمایت از مواضع رهبر 
معظم انقلاب، آتش اغتشاش را خاموش کردند. مردم در برخی استان های کشور طی دو 
روز گذشته آمده بودند تا نشان دهند حسابشان از آشوبگری هایی که طی چند روز گذشته 
توسط تعداد معدودی اغتشاشگر در کشور رخ داد، جدا است و آن ها همچنان پای آنچه 
خون داده اند، ایستاده اند. مردم در استان های زنجان، آذربایجان شرقی و چهارمحال و 
بختیاری روز دوشنبه و سه شنبه به میدان آمدند تا پاسخ آشوبگری های چند روز گذشته 
را بدهند. ایرانیان با بصیرت هرچند برای تحقق مطالبات اقتصادی خود خواستار توجه 
جدی دولتمردان هستند اما راه اعلام انتقاد و گلایه خود از شرایط اقتصادی را آشوبگری 
در خیابان ها نمی دانند و بر همین اساس  طی روز های گذشته در زنجان ،شهرکرد و تبریزبه 
صورت خودجوش در این راهپیمایی حضور حداکثری پیدا کردند. علاوه بر استان های 
یادشده روزهای آینده دیگر استان ها نیز شاهد برگزاری راهپیمایی ها و تجمعاتی هستند. 
قراراست راهپیمایی مردم انقلابی شهرهای سمنان و شاهرود در پاسخ به اغتشاشگران، 
هم زمان با روزهای پنج شنبه و شنبه برگزار می شود. همچنین  طبق اعلام شورای هماهنگی 
تبلیغات اسلامی استان قم راهپیمایی خودجوش مردمی لبیک به مقتدای عظیم الشأن 
امّت اسلامی و حمایت از اقتدار و امنیت کشور در برابر شرارت های آشوب گران و دسیسه 

آمریکایی – صهیونیستی و مزدوران استکبار صبح روز پنجشنبه برگزار می شود.

رحیم سرهنگی*

 وزیر آموزش و پرورش:

ارائه کیفیت بالای تحصیل در مدارس 
حق مردم است

 وزیر آموزش و پرورش با بیان اینکه آموزش و پرورش با کاهش استانداردهای خود 
پوشش تحصیلی را افزایش داده است، گفت: حق مردم ارائه کیفیت بالای تحصیلی در 
مدارس است، اما بخش عمده ای از اعتبارات آموزش و پرورش صرف حقوق می شود 
و بودجه ای برای کیفیت بخشی نمی ماند. محسن حاجی میرزایی در نشست هم 
اندیشی وزارت آموزش و پرورش با فراکسیون فرهنگیان مجلس شورای اسلامی با تشکر 
از نمایندگان مجلس که بیشترین حامی آموزش و پرورش بوده اند، اظهار داشت: شرایط 
کنونی نیروی انسانی در آموزش و پرورش از نظر کمیت، کیفیت و توزیع نگران کننده 
است و باعث به وجود آوردن دغدغه هایی در جامعه می شود که انعکاس آن در مراجعات 
مردمی به نمایندگان مجلس و آموزش و پرورش دیده می شود. وی افزود: در نظام تعلیم 
و تربیت لازم است به آرامش برسیم و آموزش و پرورش سال هاست که در حوزه نیروی 
انسانی دغدغه داشته است، اما با وجود تلاش برای حل این مشکل، آموزش و پرورش 
به نتیجه نرسیده است. لذا باید به آموزش و پرورش در حوزه نیروی انسانی کمک شود. 
وزیر آموزش و پرورش با اشاره به اینکه گفتمان غالب بر نداشته های آموزش و پرورش 
تاکید می کند، اضافه کرد: متاسفانه بر داشته ها، ظرفیت ها و فعالیت های مفیدی که 
آموزش و پرورش انجام می دهد، توجه نمی شود، بنابراین ضرورت دارد بر داشته ها، 

توانایی ها و ظرفیت سازی های آموزش و پرورش هم تاکید شود.
بیکاری محصول مهارت ناکافی برای جذب در بازار کار است

وی با بیان اینکه نباید تنها مسیری که در برابر دانش آموزان گذاشته می شود کنکور 
و دانشگاه باشد،گفت: بیکاری محصول مهارت ناکافی برای جذب در بازار کار است 
و یکی از نهادهایی که می تواند در حوزه مهارت آموزی ظرفیت سازی کند، آموزش و 
پرورش است. حاجی میرزایی تصریح کرد: آموزش و پرورش زمانی قادر خواهد بود که 
از زاویه سهمی که در توسعه کشور دارد، وارد شود. مسیرهایی مانند کنکور در توسعه 
کشور بسیار اندک است و مسیرهایی که در توسعه کشور نقش دارند، صنعت وکشاورزی 
است. لذا باید با این بخش ها ارتباط داشته و ساز و کارهایی را برای چنین پیوندهایی 
ایجاد شود. آموزش و پرورش در این راه با سازمان ها و دستگاه های مختلف وارد مذاکره 
شده که امید است به نتیجه برسد. وزیر آموزش و پرورش با بیان اینکه  حل مسائل 
آموزش وپرورش مانندگذشته به نتیجه نمی رسد، افزود: باید راه حل های جدیدی برای 

آموزش و پرورش ارائه و از ظرفیت های استفاده نشده آموزش و پرورش استفاده شود.

محمدرضا باهنر: 

اصلاح قیمت بنزین می توانست
 در مجلس هفتم تصویب شود

 نماینده دور هفتم مجلس شورای اسلامی درباره لایحه دولت اصلاحات برای اصلاح 
قیمت بنزین و رد این لایحه در مجلس توسط اصولگرایان گفت: بخشی از لایحه مربوط 
به رهاسازی بنزین به قیمت جهانی بود که مجلس با این بخش مخالفت کرده بود، 
البته می توانست با تعدیل و تغییر، این لایحه را تصویب کند. »محمدرضا باهنر« اظهار 
داشت: اگر مجلس هفتم )سال های ۸2 تا ۸۶( لایحه دولت هشتم برای اصلاح قیمت 
بنزین را رد نمی کرد امروز دولت اقدام به افزایش یکباره قیمت بنزین نمی کرد. آن موقع 
نظریه این بود که بخشی از  بنزین را سهمیه بندی و بقیه را هم به قیمت جهانی به 
شکل آزاد عرضه کنند. وی ادامه داد: از اقدام مجلس هفتم در رد لایحه پیشنهادی 
دولت خاتمی درباره اصلاح قیمت بنزین دفاع نمی کنم اما مجلس با بحث آزاد کردن 
نرخ بنزین مخالف بود. البته می توانستیم این لایحه را تعدیل کنیم و تغییر دهیم. دبیرکل 
جامعه اسلامی مهندسین خاطرنشان کرد: این اتفاق بارها رخ داده است، مثلا در 
ابتدای دولت یازدهم، نمایندگان مجلس به  روحانی گفتند کارت های سوخت را باطل 
نکنید ممکن است به درد بخورد. دولت تصورش این بود که دیگر نیازی به سهمیه بندی 
ندارد درحالی که بعد ۶ سال به آن نیاز پیدا کرده  است. باهنر روند تورم در سال های 
گذشته را زیگزاگی توصیف کرد و گفت: میانگین تورم در ۴۰ سال گذشته حدود 2۰ 
درصد بود اما بعضی وقت ها هم رکورد زد. وی با ذکر مثالی از سال ۱3۷۴ ادامه داد: 
زمان ریاست جمهوری مرحوم اکبر هاشمی رفسنجانی و دوران تعدیل اقتصادی، تورم 
تا ۴۹.۵ درصد هم رسید و رکورد بعدی در دولت محمود احمدی نژاد با ۴3 درصد اتفاق 
افتاد. باهنر با بیان اینکه در دولت روحانی هم شاهد افزایش تورم بودیم، تصریح  کرد: 
عوامل بسیاری بر تورم تاثیر می گذارند که با یک کالا و یک قیمت گذاری و یک سیاست 

معلوم نیست به نقطه مطلوب برسد.

علی لاریجانی:

نظارت بر بازار در جلسات سران قوا
 پیگیری می شود

 رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: قطعا در جلسات سران قوا درباره نظارت بر بازار 
و قیمت سایر کالاها پس از افزایش قیمت بنزین، بحث و بررسی می شود.  سیدحسین 
نقوی حسینی در جلسه علنی دیروز مجلس طی تذکری شفاهی،گفت: یکی از 
فرمایشات اخیر مقام معظم رهبری این بود که تغییر قیمت بنزین در سایر قیمت ها تأثیر 
نگذارد و درخواست ما نمایندگان این است که جلساتی برای نظارت بر بازار برگزار شود. 
وی با تأکید بر اینکه شورای هماهنگی سران قوا و مجلس باید بر قیمت کالاها نظارت 
کنند،افزود: خبرهایی به ما رسیده است مبنی بر اینکه قیمت همه کالاها و همچنین 
کرایه ها به سرعت در حال افزایش است و باید این مسئله کنترل شود. نماینده مردم 
ورامین در مجلس با انتقاد از لغو تعطیلی هفته آینده مجلس تصریح کرد: در شرایط 
فعلی نمایندگان باید بین مردم باشند و ضرورتی نداشت که هفته آینده تعطیلی مجلس 
لغو شود. علی لاریجانی در پاسخ به تذکر اول نقوی حسینی گفت: بنده به کمیسیون 
اقتصادی مجلس گفته ام که درباره نظارت بر قیمت ها جلساتی را برگزار کنند و امروز 
هم قرار است کمیسیون برنامه و بودجه جلسه ای در این زمینه داشته باشند و قطعا این 
موضوع را در سران قوا هم دنبال می کنیم. رئیس مجلس شورای اسلامی درباره لغو 
تعطیلی هفته آینده مجلس گفت: درباره این موضوع نظر نمایندگان دریافت شد و اکثر 

آنان گفتند که مجلس هفته آینده تشکیل جلسه دهد.
  

آذر منصوری:

 مسئولین به اعتراضات مردم
 پاسخ قانع کننده بدهند

یک فعال سیاسی بر ضرورت گفت وگو و تعامل دو سویه میان حاکمیت و ملت برای  
جلوگیری از سوء استفاده دشمنان تاکید کرد. آذر منصوری در گفت وگو با ایسنا، در ارتباط 
با ضرورت تعامل میان مسئولین و مردم در زمان اجرایی شدن طرح اصلاح قیمت بنزین 
اظهار کرد: می شد در یک شیب ملایم تر و همراه با تحقق نظام جامع رفاه اجتماعی، 
قیمت بنزین را واقعی کرد. اعتراض حق مردم است و باید صدای اعتراضشان شنیده شود 
و مسئولین وظیفه دارند تا به اعتراضات آنها پاسخ قانع کننده بدهند. اگر با توضیحات 
مسئولین مردم قانع نشدند تصمیم گیری ها و رویه ها باید با رای و نظر ملت و با نظرات 
کارشناسی اصلاح شود. وی با بیان اینکه "مردم در جستجوی کرامت هستند و وظیفه 
حکومت اسلامی حفظ این کرامت است"  خاطرنشان کرد: طبیعی است به محض اینکه 
اعتراضی در این  کشور شکل می گیرد مخالفین ایران روی موج آن سوار می شوند و به 
آن بال وپر می دهند تا بهره برداری های خود را بکنند. راهش این است که قبل از اتخاذ 
تصمیمات بزرگ که برای مردم و حکومت حکم جراحی را دارد، مقدمات آن از طریق ارتباط 
دو سویه مسئولین و افکار عمومی فراهم شود. راه حل آن گفت وگو با مردم و نظر خواهی از 
آنان و به رسمیت شناختن خواست اکثریت ملت است. این عضو شورایعالی سیاستگذاری 
اصلاح طلبان در پایان گفت: بعد از آرام شدن فضا باید نشست  و در این خصوص آسیب 
شناسی کرد تا بین اجزا حکومت و مردم تفاهم و توافقی بر سر حل این مسائل شکل گیرد.

 سخنگوی دولت:

اینترنت استان ها به تدریج وصل می شود
 سخنگوی دولت گفت: چنانچه اطمینان حاصل شود که سوء استفاده ای صورت 
نمی گیرد اینترنت استان های مختلف به تدریج وصل می شود. »علی ربیعی« دیروزدر 
حاشیه مراسم افتتاحیه دوره آموزشی بین المللی مدیریت پروژه های اشتغال روستایی 
درباره قطعی اینترنت در کشور، اظهارداشت: تلاش کردیم مسائل مربوط به مشاغل 
اینترنتی و بانک ها را حل کنیم. وی افزود:  البته برخی از کارهای دانشجویی و مشاغل 
دیگر که به نوعی با اینترنت در ارتباط هستند هنوز مشکل دارند و حل نشده و این 
موضوع برای ما نیز قابل درک است اما همه می پذیریم که در این شرایط از این فضا سوء 
استفاده می شود. سخنگوی دولت با اشاره به اینکه قطعی اینترنت تصمیم شورای عالی 
امنیت کشور است، گفت: چنانچه اطمینان حاصل شود که آرامش در استان ها برقرار 
است و سوء استفاده ای صورت نمی گیرد اینترنت وصل می شود. ربیعی تصریح کرد: 

نگرانی مردم را درک می کنیم اما نگرانی بزرگ تر حفظ آرامش در کشور است.

رئیس کمیسیون عمران مجلس :

قیمت مسکن و حمل و نقل نباید افزایش یابد
 رئیس کمیسیون عمران مجلس از مکاتبه با وزرای راه و شهرسازی و کشور برای نظارت 
بر قیمت مسکن و کرایه ها خبر داد. محمدرضا رضایی کوچی با اشاره به افزایش قیمت 
بنزین، گفت: بنده امروز به وزرای راه و شهرسازی و کشور نامه ای ارسال کرده ام مبنی 
بر اینکه افزایش قیمت بنزین نباید تأثیری روی قیمت حمل و نقل و مسکن بگذارد. وی 
اظهار داشت: بنده در نامه به وزیر کشور تأکید کردم که بر قیمت حمل و نقل درون شهری 
نظارت داشته باشد و همچنین در نامه ای به وزیر راه و شهرسازی این مسئله را مورد تأکید 

قرار دادم که افزایش قیمت بنزین در حمل و نقل برون شهری و مسکن تأثیری نگذارد.

 رئیس جمهوری با تاکید بر اینکه فروپاشی برجام به ضرر 
دنیا خواهد بود، گفت: تحریم های غیرقانونی آمریکا یک 
اشتباه بزرگ سیاسی و اقتصادی و اقدامی علیه مقررات و 

قطعنامه های بین المللی است.
جمهوری،  ریاست  رسانی  اطلاع  پایگاه  گزارش  به 
حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی روز سه شنبه هنگام 
دریافت استوارنامه »لیندال جین سکز« سفیر جدید استرالیا 
با اشاره به اینکه همواره روابط خوب و حسنه ای میان تهران 
-کانبرا برقرار بوده، گفت: علاقه مند به توسعه مناسبات و 

همکاری های تجاری و اقتصادی با استرالیا هستیم.
دهیم  اجازه  نباید  اینکه  بر  تاکید  با  جمهوری  رئیس 
و  روابط  توسعه  برای  مانعی  آمریکا  غیرقانونی  تحریم های 
همکاری های دو کشور باشد، گفت: تحریم های آمریکا یک 
مقررات  علیه  اقدامی  و  اقتصادی  و  سیاسی  بزرگ  اشتباه 
اینکه  بیان  با  روحانی  است.  بین المللی  قطعنامه های  و 
آمریکا  غیرقانونی  اقدامات  برابر  باید  مستقل  کشورهای 
ایستاده و به آنها بفهمانیم که همه باید براساس قانون عمل 
کنند، اظهار داشت: باید در راستای توسعه روابط اقتصادی 
افزود:  جمهوری  رئیس  کنیم.  تلاش  فی مابین  تجاری  و 
خوشبختانه امروز زمینه آماده ای برای توسعه همکاری های 
دو کشور در بخش های مختلف سیاسی، فرهنگی، اقتصادی 
با رفع موانع  و تجاری، مهیا است که باید از آن استفاده و 
دو کشور  مناسبات  در مسیر گسترش همه جانبه  موجود 
حرکت کنیم. وی مقابله با تحریم های غیرقانونی آمریکا را 
وظیفه قانونی همگان دانست و خاطر نشان کرد: این در تاریخ 
بین المللی بی سابقه است که آمریکا می خواهد، کشورهایی 
که به قطعنامه سازمان ملل عمل می کنند را تنبیه کند و نباید 
اجازه دهیم آمریکا در مقابله با تعهدات بین المللی موفق شود. 
رئیس جمهوری با تأکید بر اینکه آمریکا باید بفهمد رهبر جهان 
نیست و یک کشور مانند سایر کشورهاست، گفت: باید در 
مناسبات و روابط به منافع بلندمدت دو ملت توجه داشته 
باشیم. وی دعوت آمریکا از کشورهای مختلف برای حضور 
نظامی در منطقه را به ضرر امنیت و ثبات منطقه و جهان 
برشمرد و تصریح کرد: کشورهای منطقه به ویژه ایران قادرند 
به خوبی امنیت خود را حفظ کنند و حضور نظامی کشورهای 
داشت:  اظهار  روحانی  بود.  خواهد  خطرناک  بسیار  دیگر 
جمهوری اسلامی ایران همچنان به تعهدات خود در توافق 
هسته ای برجام علیرغم اینکه آمریکایی ها به طور یکجانبه از 
این توافق خارج شده و اروپایی ها نتوانستند یا نخواستند به 
تعهدات خود عمل کنند، پایبند است. رئیس جمهوری تأکید 
کرد: فروپاشی برجام به ضرر دنیا خواهد بود و همگان باید 
نسبت به مسایل مهم و منافع جهان توجه داشته باشند. وی 
خاطر نشان کرد: جمهوری اسلامی ایران نسبت به تامین 
امنیت آبراه های بین المللی به ویژه در دریای عمان و خلیج 
فارس متعهد است و اخیراً طرح صلح هرمز را در سازمان ملل 
متحد ارایه و در این راستا با کشورهای مختلف در حال رایزنی 
است. رئیس جمهوری با بیان اینکه تحریم آمریکا دیر یا زود 
پایان یافته و آنها نمی توانند به این مسیر ادامه دهند، گفت: 
ملت ایران، ملتی بزرگ است که از اینگونه فشارها نمی هراسد. 
اشتباه آمریکا این است که همواره در محاسبات منطقه ای 
خود دچار خطا می شود و به همین دلیل همیشه روسای 

جمهور آمریکا اقدامات مسئولان قبلی را محکوم می کنند.
 کاهش برخی تعهدات برجامی در چارچوب برجام 

بوده است
روز  والمسلمین حسن روحانی همچنین  حجت الاسلام 
سفیر  لنتز«  »ماتیاس  استوارنامه  دریافت  هنگام  سه شنبه 
و  تجاری  خوب  روابط  به  اشاره  با  تهران  در  سوئد  جدید 
سیاسی ایران و سوئد در سال های گذشته و سوابق روابط 
نزدیک صنعتی به ویژه در بخش حمل و نقل میان دو کشور، 
اظهار داشت: امیدوارم بتوانیم در شرایط اعمال تحریم های 
غیرقانونی از سوی آمریکا، مناسبات و همکاری های فی مابین 
را ادامه و توسعه دهیم. وی با قدردانی از مواضع دولت سوئد 
نسبت به حفظ برجام و پایبندی طرفین به تعهداتشان، تأکید 
کرد: جمهوری اسلامی ایران همچنان نسبت به تعهدات 
خود در برجام پایبند بوده و نظارت آژانس بین المللی انرژی 
اتمی بر فعالیت های صلح آمیز هسته ای ایران ادامه خواهد 
تعهدات  برخی  کاهش  افزود:  جمهوری  رئیس  داشت.  

برجامی هم در چارچوب برجام بوده و به محض اینکه طرف 
های دیگر به تعهدات خودشان برگردند،  ایران نیز به تعهدات 
تحریم های  اینکه  بیان  با  روحانی  گشت.  بازخواهد  خود 
اقتصادی آمریکا علیه ایران، برخلاف مقررات بین المللی، 
قطعنامه 223۱ شورای امنیت سازمان ملل متحد و برخلاف 
ایجاب  سوئد  و  ایران  دوستانه  روابط  گفت:  است،  برجام 
می کند تا از طرق مختلف به دنبال ادامه و گسترش بیش از 

پیش روابط تجاری و اقتصادی فی مابین باشیم.
شجاعت و ایستادگی ملت یمن برابر متجاوزان 

افتخارآمیز است
همچنین  روحانی   حسن  والمسلمین  حجت الاسلام   
روز سه شنبه هنگام دریافت استوارنامه »ابراهیم محمد بن 
محمد الدیلمی« سفیر جدید جمهوری یمن در تهران گفت: 
ایستادگی  و  مقاومت  شهامت،  شاهد  اخیر  سال های  در 
فوق العاده مردم یمن بوده ایم و شجاعت و بیان صریح مواضع 

از سوی مقامات انقلاب یمن، بسیار افتخارآمیز است.
روحانی درد و رنج مردم مسلمان و مظلوم یمن را یکی از 
دغدغه های ملت ایران در سال های اخیر خواند و تصریح 
کرد: امروز متجاوزان و دشمنان مردم یمن و همه دنیا به این 
نتیجه رسیده اند که از راه فشار و جنگ نمی توانند به اهداف 
مقاومت  ثمر دادن  معنای  به  این  و  پیدا کنند  خود دست 
مردم یمن است. رئیس جمهوری با اشاره به اینکه جمهوری 
اسلامی ایران از آغاز تجاوز به یمن از لحاظ سیاسی و ارائه 
کمک های انسانی در کنار مردم یمن ایستاده  است، افزود: 
از  متجاوزان،  برابر  در  نهایی  پیروزی  ندارد  وجود  تردیدی 
آن مردم مقاوم یمن خواهد بود. روحانی گفت: ایران مردم 
یمن و انقلاب آنان را بر حق دانسته و برای مقاومت آنها برابر 
متجاوزان ارزش قائل است و براساس وظیفه شرعی و دینی 
خود چه در مبارزه برابر متجاوزین و چه در مذاکرات، در کنار 

مردم یمن ایستاده و خواهد ایستاد.
تقویت همکاری بخش های خصوصی ایران و 

زیمبابوه
 حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی همچنین  روز 
سه شنبه هنگام دریافت استوارنامه "کریستوفر ماپانگا" سفیر 
جدید زیمبابوه در تهران، با تاکید بر اینکه همواره بعد از پیروزی 
بسیار خوبی داشتنه اند،  روابط  انقلاب اسلامی، دو کشور 
اظهارداشت: در دوران تحریم زیمبابوه همواره در کنار مردم 
این کشور بودیم و امروز با توجه به فشارهای آمریکا به هر دو 
کشور باید روابط و همکاری ها گسترش و تعمیق یابد. وی با 
اشاره به تشابهات فراوان بین دو ملت و همچنین همکاری های 
لحاظ  از  باید  کرد:  تصریح  بین المللی  مجامع  در  سیاسی 
اقتصادی و تجاری روندی اتخاذ شود که از توانمندی های دو 
کشور بیش از پیش استفاده شود. رئیس جمهوری افزود: باید 
شرکت های خصوصی دو کشور را به یکدیگر نزدیک و تشویق 
کنیم تا تجارت بین دو کشور در مسیر خوبی قرار گیرد.  رئیس 
جمهوری  همچنین  روز سه شنبه هنگام دریافت استوارنامه 
»اونگ سه آن« سفیر آکرودیته کامبوج در تهران با تاکید بر 

اینکه تهران از گسترش روابط با "پنوم پن" استقبال می کند، 
تصریح کرد: ایران و کامبوج در زمینه های اقتصادی و تجاری 
روابط  تعمیق  و  گسترش  برای  خوبی  بسیار  ظرفیت های 
دارند که باید از ظرفیت های استفاده کنند. حجت الاسلام 
والمسلمین حسن روحانی با اعلام آمادگی جمهوری اسلامی 
ایران برای افزایش همکاری های اقتصادی و بخش خصوصی 
دو کشور افزود: کامبوج می تواند در توسعه بیش از پیش 
همکاری های ایران و اتحادیه کشورهای جنوب شرق آسیا 

)آسه آن(، نقش بسزایی ایفا کند.
ضرورت تقویت روزافزون روابط اقتصادی ایران و 

پاکستان
حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی  همچنین روز 
سه شنبه در دیدار ژنرال »قمر جاوید باجوا« فرمانده ارتش 
پاکستان، با تاکید بر اهمیت تقویت روزافزون روابط اقتصادی 
دو کشور اظهار داشت: روابط تهران – اسلام آباد در زمینه 
اقتصادی باید به بالاتر از سطح فعلی برسد و نباید دو طرف 
به این میزان از روابط اقتصادی و تجاری رضایت بدهند و باید 
با تلاش مضاعف، سازوکارهای بهتری برای توسعه تجارت و 
روابط اقتصادی و رسیدن به جایگاه مطلوب در این عرصه با 
رفع موانع موجود، فراهم کنند. وی خاطرنشان کرد: جمهوری 
اسلامی ایران خط لوله صلح را تا مرز پاکستان رسانده است 
و کاملًا آمادگی داریم در این زمینه همکاری های خود را به 
نتیجه برسانیم. همچنین آمادگی داریم تمهیداتی فراهم 
کنیم که شرکت ها و تجار دو کشور بتوانند روابط گسترده تری 
با یکدیگر داشته باشند. رئیس جمهوری با تاکید بر ضرورت 
توجه به امنیت مرزهای دو کشور گفت: خوشبختانه شاهد 
با  و اطمینان داریم  این زمینه هستیم  تحولات مثبتی در 
با  به راحتی می توانیم  اراده ای که در دو طرف وجود دارد 
معضل قاچاق و قاچاقچیان و ناامن کنندگان مرزهای دو کشور 
مقابله کنیم. روحانی با اشاره به تحولات و مسایل مهم منطقه، 
تصریح کرد: معتقدیم در زمینه مسایل و روابط منطقه ای 
همه باید در راستای برقراری صلح، آرامش و ثبات با یکدیگر 
همکاری کنند. وی همچنین با اشاره به وضعیت افغانستان، 
عنوان کرد: همه می دانیم آنچه راهگشا خواهد بود مشارکت 
همه گروه ها و اقوام در سرنوشت افغانستان است و این مردم 
افغانستان هستند که می توانند در کشور خود بدون دخالت 
قدرت های خارجی تصمیم بگیرند. رئیس جمهوری  تصریح 
کرد: بدون تردید وجود پایگاه های نظامی و حضور نظامی 
آمریکا بر مشکلات افغانستان افزوده است. روحانی گفت: 
جمهوری اسلامی ایران و پاکستان از ظرفیت ها و فرصت های 
بزرگی برای تحکیم و تعمیق روابط و همکاری های مشترک 
دارند و می توانند فعالیت های مشترکی در راستای منافع بلند 
مدت دو کشور و منطقه داشته باشند. وی حضور فرمانده 
ارتش پاکستان در تهران و ملاقات با سردار باقری و مقامات 
نظامی ایران را به معنای استحکام فوق العاده روابط دو کشور 
دانست و گفت: اینگونه دیدارها و رفت و آمدها می تواند در 

استحکام و نزدیکی روابط دو کشور بسیار مفید باشد.

رئیس جمهوری: 

فروپاشی برجام به ضرر دنیا خواهد بود

دبیر شورای عالی امنیت ملی گفت: رویکرد راهبردی ایران تقویت روابط و همکاری هرچه 
بیشتر با کشورهای منطقه به ویژه با همسایگان بوده و در این راستا پاکستان از جایگاه 

ویژه ای برخوردار است.
دریابان علی شمخانی، نماینده مقام معظم رهبری و دبیر شورای عالی امنیت ملی 
پیش از ظهردیروز در دیدار با ارتشبد قمر باجوا فرمانده ارتش پاکستان با اشاره به راهبرد 
آمریکا برای ایجاد اختلاف و درگیری میان کشورهای اسلامی که با هدف حفظ امنیت 
رژیم صهیونیستی و گسترش دامنه نفوذ و تسلط واشنگتن صورت می گیرد، تصریح کرد: 
رویکرد راهبردی جمهوری اسلامی ایران تقویت روابط و همکاری هرچه بیشتر با کشورهای 

منطقه به ویژه با همسایگان بوده و در این راستا پاکستان از جایگاه ویژه ای برخودار است.
وی با اشاره به اراده رهبران ایران و پاکستان بر گسترش روابط تهران-اسلام آباد در همه 
حوزه ها، بر ضرورت گسترش همکاری های دفاعی، امنیتی و اقتصادی در چارچوب ایجاد 

امنیت پایدار در منطقه تاکید کرد.
دبیر شورای عالی امنیت ملی همکاری های اقتصادی ایران و پاکستان بویژه در استان 
های مرزی دو کشور را در ایجاد رفاه، آرامش ساکنین این مناطق و افزایش ضریب امنیتی 
مرزها حائز اهمیت توصیف کرد و آمادگی کشورمان را برای توسعه این همکاری ها اعلام 

کرد.
شمخانی، جنگ تمام عیار عربستان علیه مردم مظلوم یمن را از مصادیق بارز ایجاد و 
گسترش نا امنی در منطقه و نقض آشکار حقوق بشر ذکر کرد و افزود: کشورهای اسلامی 
باید با فشار همه جانبه بر رژیم آل سعود هر چه سریعتر جلوی این نسل کشی فجیع را 

بگیرند.
در این دیدار »ارتشبد قمر باجوا« فرمانده ارتش پاکستان نیز با ابراز مسرت در خصوص 
سفربه جمهوری اسلامی ایران خواستار تقویت و گسترش همکاری همه جانبه میان ایران 
و پاکستان شد. وی سرحدات مشترک دو کشور را مرزهای صلح و دوستی عنوان کرد و 
خاطر نشان کرد: ارتش پاکستان مصمم است با رصد مستمر و همه جانبه مرزهای مشترک 
با هرگونه شرارت و ناامنی در این مناطق قاطعانه برخورد نماید. باجوا با اشاره به توطئه 
کشورهای فرامنطقه ای برای ایجاد جنگ و ناامنی در کشورهای اسلامی و دامن زدن به 
فرقه گرایی در جهان اسلام گفت: مقابله همه جانبه با این راهبرد خطرناک که تنها نتیجه 
آن نابودی منابع مادی و انسانی کشورهای اسلامی است مهمترین اولویت امروز جهان 
اسلام است. فرمانده ارتش پاکستان از سیاست قاطع و غیر قابل تغییر جمهوری اسلامی 
در حمایت از آرمان مردم فلسطین تقدیر کرد و اظهار داشت: پایداری ایران در دفاع از 

مسلمانان مظلوم فلسطین بسیار شجاعانه و درس آموز است.

شمخانی در دیدار فرمانده ارتش پاکستان؛
 رویکرد ایران تقویت روابط با کشورهای منطقه است

 معاون وزیر امور خارجه ایران در دیدار با وزیر امور خارجه 
هلند بر عزم دولت برای کاهش تعهدات برجامی تا زمان 

تامین منافع ایران تاکید کرد.
»سید عباس عراقچی« معاون سیاسی وزیر امور خارجه 
کشورمان که برای شرکت در سومین نشست رایزنی های 
سیاسی بین جمهوری اسلامی ایران و هلند به لاهه سفر 
امور  وزیر  بلوک«  »استف  با  آبان   2۷ دوشنبه  روز  کرده، 
خارجه هلند ملاقات و در خصوص موضوعات بین المللی 
گسترش  های  راه  نیز  و  برجام  تحولات  آخرین  ویژه  به 

مناسبات میان دو کشور مذاکره و تبادل نظر کرد.
در  اسلامی  جمهوری  سیاست  دیدار  این  در  عراقچی 
کاهش تعهدات برجامی خود را تشریح کرده و تاکید نمود 
این اقدام در چارچوب حقوق ایران در برجام صورت می 
گیرد و تا زمان تامین منافع ایران ادامه خواهد یافت. وزیر 
امور خارجه هلند در این دیدار با تاکید مجدد بر ضرورت 
حفظ برجام اظهار داشت هلند از ابتکار فرانسه برای پیدا 

کند.  می  حمایت  جاری  بحران  از  خروج  حل  راه  کردن 
همتای  با  چندساعته  مذاکرات  در  عراقچی  همچنین 
دوجانبه  مختلف  موضوعات  خصوص  در  خود  هلندی 
ابتکار صلح  برجام،  از جمله  ای،  منطقه  و  و چندجانبه 
هرمز، امنیت کشتیرانی در خلیج فارس و دریای سرخ، 
دوجانبه  اقتصادی  های  همکاری  و  ای  منطقه  تحولات 
گفتگو و رایزنی کرد. معاون وزیر امور خارجه کشورمان در 
این مذاکرات ضمن انتقاد از بی عملی اروپا در خصوص 
اجرای تعهدات خود در برجام و تبیین گام های چهارگانه 
ایران در کاهش تعهداتش ذیل برجام تاکید کرد که اگر 
اروپا خواستار حفظ برجام است باید در این زمینه آماده 
پرداخت هزینه باشد. وی همچنین خاطر نشان ساخت که 
حق ایران برای توقف تمام یا بخشی از تعهداتش در برجام 
به رسمیت شناخته شده و آنچه که ایران تاکنون انجام داده 
است، نقض برجام به شمار نمی رود.   سیدعباس عراقچی 
با اشاره به ارائه طرح صلح هرمز از سوی رئیس جمهوری 

اسلامی ایران گفت صلح و امنیت در منطقه خلیج فارس 
باید توسط خود کشورهای منطقه تامین شود و ابتکار صلح 

هرمز با همین هدف طراحی شده است. 
عراقچی تاکید کرد هیچ نیازی به ائتلاف هائی که تنها 
منجر به افزایش تنش در منطقه می شود نیست. معاون 
سیاسی وزیر امور خارجه کشورمان با اشاره به ظرفیت های 
موجود در روابط اقتصادی دو کشور تصریح کرد، انتظار می 
رود دولت هلند شرایط فعالیت بین شرکت های هلندی و 
ایرانی را تسهیل نموده و اطمینان های لازم را برای بنگاه 
های اقتصادی کشورش فراهم نماید. طرف هلندی نیز در 
این دیدار بر نقش ایران در تامین صلح و ثبات منطقه ای 
تاکید کرد و تصریح نمود که هلند به دنبال کاهش تنش در 
منطقه است. عراقچی همچنین با حضور در موسسه روابط 
بین الملل هلند )کلیخندال( طی سخنانی در جمع مدیران 
و کارشناسان این موسسه در خصوص برجام و راهکار اروپا 

برای حفظ آن سخنرانی نمود.

عراقچی: 

کاهش تعهدات برجامی تا تامین منافع ایران ادامه می یابد

امیر ساعدوکیل*

وزیر امور خارجه گفت: آقای پمپئو نخست باید پاسخگوی اقدامات اعلام شده تروریستی و 
جنایت علیه بشریت ضد مردم ایران باشد. محمدجواد ظریف در واکنش به اظهارات مداخله 
جویانه و فریبکارانه کاخ سفید ازجمله وزیر امورخارجه این کشور و برخی دولت های اروپایی 
در مورد ناآرامی های اخیر در برخی شهرهای ایران افزود: اعتراض قانونمند حق مردم است 
که در قانون اساسی جمهوری اسلامی ایران به رسمیت شناخته شده است و نیازی به 
یادآوری و حمایت مزدورانه رژیم هایی که هدف رسمی خود را وادار کردن ایران به اجرای 
خواسته های غیرمشروع و ضد قانونی آنها از طریق تحمیل فشار اقتصادی حتی در حوزه 
غذا و دارو، بر شهروندان ایرانی اعلام کرده اند، ندارد. آقای ظریف اعلام حمایت مقامات 

آمریکایی از مردم ایران را دروغی شرم آور خواند و اظهار داشت: رژیمی که با اعمال تروریسم 
اقتصادی مانع رسیدن غذا و دارو به مردم عادی اعم از سالخوردگان و بیماران می شود هیچ 
گاه نمی تواند ادعای وقیحانه حمایت از مردم ایران داشته باشد. وی ادامه داد: آقای پمپئو 
نخست باید پاسخگوی اقدامات اعلام شده تروریستی و جنایت علیه بشریت ضد مردم ایران 
باشد. وزیر امورخارجه تصریح کرد: کشورهایی که نتوانستند از خود هیچ توان و اراده ای در 
برابر تروریسم اقتصادی آمریکا نشان دهند و اکنون برای پنهان کردن ناتوانی خود از آشوب 
و بر هم زدن نظم عمومی، حمایت سیاسی و میدانی می نمایند مسئولیت کلیه عواقب 

تحریکات خطرناک خود را بر عهده خواهند داشت.

محمدجواد ظریف:

حمایتِ آمریکایی ها از مردمِ ایران دروغی شرم آور است
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آیا رژیم درمانی در کنترل آلزایمر تاثیرگذار است؟

 آلزایمر، زوال تدریجی عقل است. در این بیماری حفره هایی در بافت مغز ایجاد می 
شود که به تدریج پیشرفت می کند و منجر به ایجاد تغییرات رفتاری، فراموشی، اختلال در 
درک و بیان مطالب، حواس پرتی، نشناختن اشیا و افراد و ناتوانی در انجام کارهای ظریف 

و ساده می شود.
 این بیماری در سال های اولیه، خود را به صورت فراموشی خفیف نشان می دهد ولی به 
مرور زمان، پیشرفت کرده و اختلالات جدی را در حافظه ایجاد می کند. با وجود تحقیقات 
وسیع، هنوز هیچ عاملی به عنوان علت قطعی بروز آلزایمر تایید نشده است و مجموعه ای 
از عوامل ممکن است در بروز این بیماری موثر باشند که از آن جمله می توان به وراثت، 

آسیب سر، سن مادر هنگام تولد، عوامل محیطی و سبک زندگی اشاره کرد.
نتایج برخی مطالعات نشان می دهد که فعالیت بدنی منظم، کنترل وزن، کلسترول، 
دیابت و فشار خون در محدوده طبیعی می تواند تا حدی در پیشگیری از بروز آلزایمر موثر 
باشد. یکی از عوامل خطر قابل کنترل آلزایمر، عوامل تغذیه ای هستند. هرچند اتفاق نظر 
در مورد یک برنامه غذایی خاص برای پیشگیری از این بیماری وجود ندارد، اما مطالعات 
مختلف، حاکی از وجود ارتباط بین برخی عوامل تغذیه ای با بیماری آلزایمر هستند. به 
طور مثال، مصرف ناکافی اسیدهای چرب مفید نظیر امگا 3، مصرف کم سبزیها، ویتامین 
های گروه B، به خصوص B۱2 و B۹ )اسیدفولیک(، مصرف ناکافی آنتی اکسیدان ها از 
جمله ویتامین C و E و مصرف بیش از حد چربی های جامد و اسیدهای چرب اشباع، می 
تواند در ایجاد آلزایمر نقش داشته باشد. بنابراین، علاوه بر مصرف برخی داروها که می 
توانند سیر زوال عملکرد روانی را در موارد خفیف تا متوسط آلزایمر کاهش دهند، رعایت 

برخی نکات تغذیه ای نیز، می تواند در جلوگیری از پیشرفت این بیماری موثر باشد.
از  از ترکیبات سمی موجود در بدن که مقادیر بالای آن در خون ممکن است  یکی 
طریق آسیب به عروق، در پیشرفت آلزایمر نقش داشته باشد، هموسیستئین نام دارد. 
هموسیستئین یکی از انواع اسیدهای آمینه است که در بدن ساخته می شود. وجود این 
ماده در خون در مقادیر بسیار کم، مشکل ساز نیست ولی بالارفتن سطح آن در خون، 
یکی از عوامل خطر بروز بیماری های قلبی عروقی و آسیب رگ های خونی است. مصرف 
ویتامین  اسید(،  )فولیک   B۹ ویتامین گروه B بخصوص  ویتامین های  کافی  مقادیر 
B۶ )پیریدوکسین( و ویتامین B۱2، مقدار هموسیستئین را در خون کاهش می دهد. 
 ،B بنابراین، این احتمال وجود دارد که مصرف منظم مکمل های حاوی ویتامین های گروه
پیشرفت آلزایمر و سایر اختلالات ذهنی را کاهش دهد. منابع غذایی غنی از این ویتامین 
ها شامل گوشت بدون چربی، سبزیجات برگی شکل سبز رنگ، غلات کامل، حبوبات، 

لبنیات و تخم مرغ است.
نتایج پژوهش های مختلف، ارتباط معنی داری را بین مصرف کافی اسیدهای چرب امگا 
3 که به وفور در ماهی یافت می شود و کاهش پیشرفت بیماری آلزایمر نشان می دهد. 
هرچند، برای اثبات این موضوع و تعیین دوز کافی مصرفی برای جلوگیری از پیشرفت 

آلزایمر، نیاز به انجام مطالعات بیشتری است.
احتمال تولید مواد اکسیدان و رادیکال های آزاد، به عنوان محصولات جانبی متابولیسم، 
از  تا بدن  باید کنترل شده باشد  هر لحظه در بدن وجود دارد.  میزان آن ها در بدن 
آسیب های جبران  ناپذیر آن ها در امان بماند. وجود مقادیر کنترل نشده اکسیدان ها در 
بدن می تواند در ایجاد آلزایمر نقش داشته باشد. از جمله راه های کاهش تولید این مواد 
در بدن، می توان به قرار نگرفتن در معرض نور مستقیم خورشید، آلودگی های محیطی و 
دود سیگار اشاره کرد. همچنین با افزایش مصرف مواد آنتی اکسیدان، می توان از افزایش 
تجمع اکسیدان ها در بدن جلوگیری کرد. ویتامین های C، E و A از جمله مواد مغذی 
دارای عملکرد آنتی اکسیدانی هستند. منابع غذایی غنی از آنتی اکسیدان ها از جمله 
مغزدانه ها مانند بادام، گردو و نظایر آن، سبزی های سبز تیره مانند اسفناج، سبزی های 
نارنجی رنگ مانند هویج، میوه ها به ویژه انواع توت  و مرکبات مانند لیمو، پرتقال و نارنگی 

و چای سبز هستند.
به بیماران مبتلا به آلزایمر، توصیه می شود از یک رژیم غذایی متعادل و متنوع؛ یعنی از 
تمام گروه های غذایی، روزانه به مقدار مناسب و توصیه شده پیروی کرده، وزن خود را در 

محدوده مناسب حفظ و روزانه به مقدار کافی ورزش کنید.
مصرف قند، شکر و سایر محصولات قندی را به حداقل برسانید، تا حد امکان از مواد 
غذایی دارای سدیم بالا مانند سوسیس، کالباس، کنسروها، سس گوجه فرنگی و نظایر آن 

استفاده نکنید و میزان نمک مصرفی در غذای خود را محدود کنید.
عضو هیات علمی انستیتو تحقیقات تغذیه ای ایران

مهار پوکی استخوان با تشخیص به موقع

 پوکی استخوان نامرئی است. یعنی تا زمانی که یک استخوان نشکند، علامتی از خود 
بروز نمی دهد. در فرد مبتلا به این بیماری، یک سقوط ساده از ارتفاع کم، یک چرخش 
ناگهانی، خم و راست شدن سریع یا حتی افتادن در یک چاله کوچک می تواند باعث 

شکستگی استخوان شود
پوکی استخوان نوعی بیماری است که در آن استخوانهای شما پوک، ضعیف و شکننده 
می شود و در نتیجه، احتمال شکستگی های خودبه خودی استخوان، بالا می رود، در 
دنیا در افراد بالای ۵۰ سال، از هر سه زن یک نفر و از هر پنج مرد یک نفر به این بیماری 
مبتلاست. اگر چه پوکی استخوان یک بیماری بدون درد است، اما شکستگی های حاصل 
از آن می تواند تغییرات جدی در زندگی ایجاد کند، وقتی پوکی استخوان بر روی ستون 
فقرات تاثیر بگذارد اغلب منجر به درد، کاهش وزن و ایجاد قوز در پشت می شود.بیشترین 

شکستگی ها در ناحیه لگن، ستون مهره ها، مچ یا قسمت بالای بازو رخ می دهد. 
درد و رنج ناشی از شکستگیها می تواند زندگی فرد مبتلا را تحت تاثیر قرار دهد. وابستگی 
به افراد مراقب، کاهش فعالیت های روزمره و در نهایت افسردگی، شایع ترین این تاثیرات 
هستند. و در افراد شاغل، شکستگی باعث از دست رفتن تعداد زیادی از روزهای کاری می 

شود و در برخی از حرفه ها، در ادامه کار فرد اختلال ایجاد می کند.
33درصد از بیمارانی که مبتلا به شکستگی لگن ناشی از پوکی استخوان می شوند، طی 
یک سال بعد از آن به طور کامل وابسته شده یا درخانه های سالمندان مقیم می شوند و 2۰ 

تا 2۴ درصد از این افراد در همان سال فوت می کنند.
افراد بالای ۶۰ سال بیشتر از سایر افراد در معرض پوکی استخوان قرار دارند. این بدان 
معنی نیست که افراد با سن پایین تر، در خطر ابتلا به این بیماری نیستند.،شروع یائسگی 
در خانم ها، آغازگر ضعف در استخوان هاست. به همین دلیل زنان باید از سنین جوانی به 

فکر حفظ تراکم و سلامت استخوان های خود باشند.
بیماری هایی مانند روماتیسم مفصلی، دیابت، سرطان پستان یا پروستات یا بیماری 
های گوارشی، استفاده طولانی مدت از داروهای گلوکوکورتیکوئید مانند هیدروکورتیزون، 
کاهش قد حتی تا ۴ سانتی متر، شکستگی استخوان بعد از سن ۵۰ سالگی، سبک 
زندگی کم تحرک و بدون فعالیت بدنی، کم وزن بودن )شاخص توده بدنی زیر ۱۹(، 
سیگارکشیدن و یا نوشیدن الکل، یائسگی زودرس، سابقه شکستگی لگن یا ابتلا به پوکی 
استخوان در والدین، مصرف کم کلسیم و دوری زیاد از آفتاب از اصلی ترین عوامل خطر 

ابتلا به پوکی استخوان یا شکستگی های ناشی از آن است.
 سنجش سلامت استخوان که به طور معمول شامل میزان خطر شکستگی استخوان 
است، تعیین می کند که شما تا چه حد در معرض خطر ابتلا به پوکی استخوان قرار دارید.  
متداول ترین روش برای تعیین میزان اسکن تراکم استخوان یا سنجش میزان جذب اشعه 
ایکس بوده  . در این اسکن سریع و کمتر تهاجمی، میزان تراکم استخوان در ناحیه لگن و 
ستون فقرات مورد ارزیابی قرار می گیرد. نتیجه این سنجش نشان می دهد که شما تا چه 
حد مبتلا و یا درمعرض ابتلا به پوکی استخوان هستید. اگر نتایج اسکن پوکی استخوان را 

نشان می دهد، به این معناست که در معرض خطر جدی شکستگی قرار دارید.
بیمارانی که در معرض خطر بالای شکستگی های ناشی از پوکی استخوان هستند 
می توانند با درمان دارویی مناسب این خطر را کاهش دهند. امروزه گسترۀ بالایی از 
گزینه های درمانی برای پوکی استخوان وجود دارد. البته نوع درمان بسته به شرایط هر فرد 
و میزان بیماری وی متفاوت است.  معالجات می تواند خطر شکستگی لگن را تا ۴۰درصد، 
شکستگی مهره ها را بین 3۰ تا ۷۰درصد و شکستگی های غیرمهره ای را بین 3۰ تا ۴۰ 
درصد کاهش دهد و  پزشک ممکن است برای شما مکمل های »کلسیم« و یا »ویتامین 

دی« تجویز کند. 
همچنین ممکن است ورزشهای خاصی با هدف تقویت عضلات برای حفظ استخوان ها 
تجویز شود که در عین حال باعث بالارفتن میزان تعادل شما خواهد شد. علاوه بر این ها 
باید یاد بگیرید که چگونه شرایط خانه تان را ایمن کنید که با خطر سقوط مواجه نشوید. 
همواره تلاش کنید دو بار در هفته و هر بار به مدت 3۰ تا ۴۰ دقیقه فعالیت بدنی مناسب 
نظیر پیاده روی داشته باشید. تمرین با وزنه و تمرینات هوازی هم می تواند مفید باشد و 
در کنار مصرف مکمل های »ویتامین دی«  زمان بیشتری را در خارج از خانه و در معرض 

تابش خورشید بمانید.
 کارشناس گروه آموزش و ارتقای سلامت، معاونت بهداشت دانشگاه علوم 
پزشکی تهران

سلامت 

افزایش تصاعدی اضافه وزن و چاقی، کودکان و نوجوانان را نیز مانند بزرگسالان در 
معرض ابتلا به چربی خون، پرفشاری خون و گرفتگی سرخرگهای خون رسان به ارگان ها 

و اندام های حساس بدن قرار می دهد.
آغاز دیابت زودهنگام بخصوص نوع 2، حساسیت، ابتلا به آلرژی، بیماری های خود 
ایمنی  حتی در کودکان پنج ساله نیز به فراوانی مشاهده می شود کودکان چاق مشکل 

تنفسی داشته، آسم و وقفه تنفس سلامتی و زندگی آنها را مورد تهدید قرار می دهد.
افسردگی فزاینده و احساس ناخوشایند توام با اشتهای سیری ناپذیر و ولع خوردن 
دائمی که بچه های چاق همواره با آنها روبرو هستند عامل سوق دادن این غنچه های آفت 
زده زندگی به خوردن بیش از اندازه تنقلات پرانرژی، غذاهای پرچرب و دسرهای شیرین 
و نوشابه توام با افزایش عدم تحرک و نشستن طولانی مدت در مقابل وسایل صوتی و 

تصویری و بازی های رایانه ای می شود.
 مواردی که زمینه اضافه وزن و چاقی را در کودکان فراهم می سازند مربوط به زمان های 
خیلی دور یعنی قبل از تولد آنهاست که یا به والدین آنها برمی گردد و یا علل عمده دیگر 
مربوط به زمینه ژنتیکی، دوران جنینی، شیرخواری، سنین خردسالی و کودکی، دوران 
نوجوانی و جوانی است  که عوارض خطرناک کوتاه، متوسط و بلند مدت آن را افزایش 

خواهند داد.
بی تحرکی توام با رژیم های غذایی غیرمتعارف و استفاده از غذاهای مملو از انرژی و 
کم تراکم از نظر مواد مغذی مورد نیاز رشد بچه ها، تماشای تلویزیون، عدم تحرک و سوق 
دادن و هدایت آنها به خوردن خوراکی های بی ارزش تبلیغ شده در لابه لای برنامه های 
هیجان انگیز و بیش خوری و بدخوری، گرایش به همه چیزخواری تحت تاثیر تبلیغات 
و آگهی های تجاری، افزایش میزان غذاهای تناول شده در خارج از خانه، گرایش به 
مصرف بیشتر غذاهای آماده و آسان دسترس و همچنین نوشابه های گوناگون، عادات 
و الگوهای مرسوم غذایی خانواده و سبک زندگی، دیر خوابیدن و کم خوابی های شبانه و 

عدم نظم و رعایت توالی وعده های غذایی بخصوص حذف صبحانه در منزل و جایگزینی 
آن با پول توجیبی جهت تهیه  صبحانه یا میان وعده های غیرمغذی ولی پر انرژی و پرنمک 

سلامت کودکان ما را تهدید می کند.
عضو انجمن تغذیه ایران در این زمینه به خبرنگار ایرنا می گوید: بیش از  2۵۰ تا 3۰۰ 
ژن انتقالی از پدر و مادر عامل بروز چاقی ها قلمداد شده و تحقیقات نشان دهنده این 
موضوع است که اگر پدر و مادری اندام متناسب داشته و به اضافه وزن و چاقی ها با 
درجات مختلف مبتلا نباشند احتمال بروز چاقی در کودکان آنها تحت تاثیر سایر شرایط 
محیطی، تغذیه ای و روش زندگی حدود ۹ درصد و اگر یکی از والدین چاق باشد این 
احتمال به رقم قابل توجه حدود ۵۰ درصد افزایش می یابد و چنانچه هر دو والدین چاق 
باشند احتمال چاقی در کودکان آنها به میزان۶۶ تا ۸۰ درصد  می سرد، چون عملکرد 
فعال شدن ژن های به ارث رسیده در ارتباط تنگاتنگی با عوامل محیطی قرار دارند از 
این رو افرادی که زمینه ژنتیکی چاقی دارند در صورت قرار گرفتن در شرایط محیطی 
نامتعادل و نامتناسب خیلی سریع تر و بیش از سایر افراد فاقد زمینه ژنتیکی به چاقی و 

افزایش وزن و عوارض ناشی از آن دچار خواهند شد.
سید ضیا مظهری می افزاید: مادرانی که با چاقی و اضافه وزن باردار می  شوند و به 
مصرف غذاهای بیش از نیاز در دوران حاملگی ادامه می دهند نه تنها با فراهم کردن 
انتقال بیشتر مواد مغذی از طریق جفت به جنین که در حال رویش ، تشکیل و تکامل 
بافت ها و اندام های مختلف خود هستند، تغییرات را به طور ماندگار و دایمی در میزان 
اشتها، سوخت و ساز انرژی و فعالیت های آینده دستگاه ها و ارگان های مختلف بدن 
بخصوص مغز و اعصاب مرکزی و غدد مترشحه داخلی در جنین به وجود می آورند، بلکه 
خود مادران را نیز این افزایش دریافت انرژی و چاقی دچار مخاطره شده ده و سلامتی 

حال و آینده شان را نیز از دست می دهند.
این متخصص تغذیه ادامه می دهد: مادران چاق و پرخور عامل انتقال ارثی  بیماری زا 

برای جنین خود نبوده بلکه مادران لاغر و مبتلا به سوء تغذیه بخصوص کوتاه قدها نیز که 
در دوران بارداری خود کماکان به بدخوری و کم خوری ادامه می دهند، موجبات عدم 
تامین نیاز جنین خود را فراهم آورده و سوء تغذیه را به او نیز انتقال می دهند، این عارضه 
موجب خواهد شد که در جنین، واکنش های تطابقی جهت حفظ بقاء و پایداری در 

ساختار و عملکرد سوخت و ساز آنها ایجاد شود.
مظهری می افزاید: چنین کودکانی که با وزن کم و قد کوتاه تر از میزان استانداردهای 
تعیین شده پا به دنیا می گذارند همواره در معرض ابتلا به چاقی و بیماری های قلبی، 
عروقی و اختلالات قند و چربی و فشارخون بوده و درصد قابل توجهی از این نوزادان به 

سندرم مقاومت به انسولین دچار خواهند شد.
وی می گوید: گرچه کودکان متولد شده با وزن کم، خیلی سریع تر و زودتر از کودکان 
متولد شده با وزن و قد طبیعی رشد پیدا کرده و شتاب بیشتری را در جبران کمبود وزن 
و قد خود بروز می دهند ولی علاوه بر اینکه استعداد ابتلای بیشتر به انواع بیماری های 
مزمن را دارا هستند، الگوی افزایش و توزیع چربی بدن آنها نیز برخلاف دوران جنینی 
بعد از تولد و در تمام دوران زندگی بعدی با افزایش ذخیره چربی و تجمع آن در ناحیه 
شکم روبرو بوده و اندام آنها در اثر افزایش انباشتگی مداوم حجم چربی به صورت فرم 
سیب تجلی پیدا می  کند و خطرات ابتلا به بیماری های غیرواگیر را در آنها به شدت 
افزایش می دهد. این استاد دانشگاه علوم پزشکی ایران تصریح می کند: یک مطالعه 
بلندمدت آینده نگر نشان داد که کودکانی که با وزن کمتر از 2۵۰۰ گرم به دنیا آمده 
بودند احتمال ابتلای آنها به بیماری قند یا دیابت در سن ۵۰ سالگی  ۱۰ برابر بیشتر از 
بچه هایی با وزن هنگام تولد بالاتر از 2۵۰۰ گرم است، ابتلای کودکان با وزن هنگام تولد 
کمتر از 2۵۰۰ گرم به بیماری های قلبی و عروقی، چربی خون، فشارخون، مقاومت به 

انسولین و سایر بیماری های مزمن دیگر شایع تر است.
مظهری ادامه می دهد: وضعیت تغذیه مادر در قبل از ازدواج، بعد ازدواج و قبل از 
بارداری، دوران بارداری و بعد از بارداری و از ابعاد کمی و کیفی در تعیین سرنوشت فرزند 
به دنیا آمده کاملا تاثیرگذار بوده و و دختران امروز و مادران فردا باید به این موضوع توجه 

کنند.
وی می گوید: تغذیه با شیر مادر نوزادان را از ابتلا به عفونت های ریوی و گوارشی به 
خوبی حفظ می  کند ولی برخی از مادران با عدم آگاهی و تصورات غلط نه تنها سلامتی 
فرزند خود را با محروم کردن او از شیر خود به خطر می اندازند بلکه سلامتی خود را نیز 
از اثرات حفاظتی شیردهی که کاهش سریع خون ریزی و جمع شدن رحم و عدم ابتلا 
به بیماری های بدخیم و اختلالات استخوانی بخصوص شکستگی لگن در دوران بعد از 

یائسگی و سالمندی است، محروم می سازند.
این متخصص تغذیه می افزاید: بهره مند کردن نوزاد با شیر مادر یکی از عوامل بسیار 
تاثیرگذار در پیشگیری از بسیاری از بیماری های مزمن بزرگسالی از قبیل بیماری های 
و  بدخیم  بیماری های  از  بسیاری  و  استخوان  پوکی  آسم،  دیابت،  عروقی،  و  قلبی 

سرطان های مختلف است.
مظهری می گوید: تغذیه نوزادان با شیر مادر بعد از تولد و در ماههای اولیه زندگی نه تنها 
یکی از تاثیرگذارترین عوامل حفاظتی در قبال ابتلا به چاقی قلمداد شده و  یافته های 
پژوهش های مختلف نمایانگر این واقعیت است که سطح چربی های خون در دوران 
نوجوانی در گروهی که بعد از تولد با شیر مادر تغذیه شده بودند از تعادل بهتری در 
مقایسه با گروهی که از شیر مادر خود بهره مند نشده بودند قرار داشت و ابتلا به پوکی 

استخوان و بیماری های بدخیم در سنین سالمندی آنها نیز کمتر بود.
وی خاطرنشان می کند: شیر مادر یکی از بهترین و کامل ترین غذاهای بازدارنده از 
بروز اغلب حساسیت ها و کاهش دهنده میزان ابتلا به آسم در صورت افزایش طول مدت 

شیردهی از ۶ ماهگی به بعد حتی تا  2 سالگی ساخته شده است.

چرا کودکان چاق می شوند؟

در هوای سرد همه ی ما به فکر فراهم آوردن امکاناتی هستیم 
که بتوانیم با سرما مقابله کنیم. خانه ی گرم، لباس و کفش گرم 
و غیره راه هایی برای مقابله با سرما هستند. اما در این باید به 
فکر تغذیه ی مناسب هم بود. تغذیه ی درست و متعادل شما را 
از گزند سرما حفظ می کند. در این مقاله شما را با برخی از این 

مواد غذایی بیشتر آشنا می کنیم.
ضعیفتان  زمستانی  عفونت های  و  بیماری ها  برابر 

می کند
فعال  بدن  در  مکانیسم هایی  می شود  سرد  هوا  که  زمانی 
می شود که دمای بدن را بالا می برد و اعضای آن را از خطر حفظ 
می کند. افزایش گرمای بدن انرژی تولید می کند. تمام این 
عکس العمل ها را ترموژن می نامند. برای فهم بهتر این مکانیسم 
زمانی را در نظر بگیرید که از سرما به خود می لرزید: لرزش 
عضلات باعث تولید گرما در بدن می شود. برخی از مواد غذایی 

به خوبی ترموژن بدن را بالا می برند که با آن ها آشنا می شوید:
قهوه

حتی یک فنجان قهوه ی کوچک نیز برای فعال کردن ترموژن 
بدن کارساز است. مصرف منظم قهوه می تواند مصرف انرژی 
را تا ۱3 درصد افزایش دهد. در عین حال این تأثیر قهوه باعث 

می شود مصرف چربی ها برای تولید انرژی بیشتر شود؛ و این 
بدین معنی است که اگر مثل سابق غذا بخورید لاغرتر هم 

می شوید.
اگر در هوای سرد دلتان یک نوشیدنی گرم خواست به سراغ 
قهوه بروید. البته توجه داشته باشید قهوه به مدت چند ساعت 
هورمون های استرس را تحریک می کند؛ برای همین توصیه 
در  هستند  بی خوابی  و  استرس  دچار  که  افرادی  می کنیم 

مصرف قهوه احتیاط کنند. 
چای سبز

به نظر می رسد »کاتچین« چای همانند قهوه مصرف انرژی را 
بالا می برد. کاتچین های چای، مانع از تجمع چربی ها می شود.
برخی از متخصصان توصیه می کنند در طول روز هم چای و 
هم قهوه بنوشید زیرا ترکیبات این دو نوشیدنی مکمل هم بوده 

و تأثیر بیشتری روی بدن می گذارد.
 فلفل

حتماً برای شما هم اتفاق افتاده که بعد از خوردن فلفل یا 
غذای تند احساس کنید از دهانتان آتش بیرون می زند! باید 

بدانید این حالت فراتر از یک احساس است.
فلفل در سیستم عصبی تغییراتی ایجاد کرده و ترموژن بدن را 

فعال می کند. این ماده ی غذایی همانند قهوه، کاهش وزن را 
نیز تسهیل می بخشد. البته اگر به خوردن غذاهای تند عادت 
ندارید توجه داشته باشید که به یک باره سراغ فلفل نروید و به 

تدریج آن را به غذاهایتان اضافه کنید.
در  باید  هستند  خودایمنی  بیماری های  دچار  که  افرادی 

مصرف فلفل احتیاط کنند.
 زنجبیل و فلفل سیاه

زنجبیل حاوی ماده  ای به نام جینجرول )gingerol( و فلفل 
سیاه حاوی پی پرین است.

این دو ماده به خانواده ی ترکیبات فلفل تعلق دارند و حتی از 
آن ها نیز قوی تر هستند. برای همین زنجفیل و فلفل سیاه هم، 

با سرما مقابله می کنند.
 پروتئین

پروتئین ها ریز مغذی هایی هستند که تأثیر گرمابخشی آن ها 
بیشتر از گلوسیدها و یا لیپیدها می باشد. برای همین در فصل 

زمستان از خوردن مواد غذایی پروتئین دار غافل نشوید.
محصولات  ماهی،  قرمز،  گوشت  در  حیوانی  پروتئین های 
لبنی و تخم مرغ و پروتئین های گیاهی در سبزیجات برگ دار، 

سویا، حبوبات، غلات و دانه های روغنی وجود دارد.

 امگا ۳ ها
اسیدهای چرب امگا 3 جزو چربی های اشباع نشده ی پُلی 
محسوب می شوند. این اسیدهای چرب مفید در ماهی های 
چرب وجود دارند که در آب های سرد زندگی می کنند. بدن 
به راحتی می تواند از این اسیدهای چرب برای تولید انرژی 
استفاده کند. برای همین وجود امگا 3 های لازم در بدن راهی 
برای مقابله با سرما محسوب می شود. توصیه می کنیم در هفته 
دو تا سه مرتبه ماهی میل کنید. می توانید از کپسول های روغن 

ماهی نیز استفاده کنید.
 حواستان به رژیم های غذایی باشد

آیا مدام احساس خستگی می کنید؟ همیشه سردتان است؟ اگر 
این احساس سرما و خستگی مدام با شما باشد توصیه می کنیم 
حتماً به پزشک مراجعه کنید زیرا این دو حالت می تواند علامت 
یک بیماری یا اختلال باشد. البته اگر یک رژیم لاغری سخت را 
دنبال می کنید باید بدانید که احساس خستگی و سرما کاملًا 
طبیعی است. با این حال این عوامل باعث حساسیت شما شده 
و در برابر بیماری ها و عفونت های زمستانی ضعیفتان می کند. 
برای پیشگیری از این قبیل مشکلات توصیه می کنیم فعالیت های 

بدنی تان را کمتر کرده و رژیم ساده تری را دنبال کنید.

غذاهای گرم برای روزهای سرد!

با استناد به ماده 2۵ آیین نامه ایجاد، اصلاح، تکمیل، درجه بندی و نرخ گذاری تأسیسات گردشگری و نظارت بر فعالیت آنها مصوب 
94/۰6/۰4 هیأت محترم وزیران در راستای اجرای ضوابط دستورالعمل نحوه ایجاد و فعالیت تشکل های حرفه ای صنعت گردشگری 
ایران ابلاغی به شماره 2۶۶۷۱ /۹۵2۱۰۰  مورخه ۱۳95/۰۸/۱۰ و اصلاحات بعدی ابلاغی از سوی وزرات محترم میراث فرهنگی، 
صنایع دستی و گردشگری از کلیه اعضاء محترم دارای مجوز دعوت به عمل می آید با در دست داشتن مدارک ذیل در مجمع عمومی 
موسس جامعه حرفه ای هتل و هتل آپارتمان های استان قم در روز دوشنبه مورخه 9۸/۰9/۱۸ رأس ساعت ۳۰: ۱۸ در محل سالن 
آمفی تئاتر هتل خورشید، شرکت نمایند. علاقمندان جهت ثبت نام عضویت در هیأت مدیره و بازرس می توانند از تاریخ 9۸/۰9/۰5 

الی 9۸/۰9/۱۱ از ساعت ۰۰: ۱7 الی ۰۰: 2۰ شب به آدرس دفتر جامعه )جنب هتل خورشید( مراجعه فرمایند.
مدارک موردنیاز جهت حضور در مجمع عمومی:

کارت شناسایی معتبر
مجوز فعالیت واحد

دستور جلسه:
تصویب اساسنامه

انتخاب هیأت مدیره 
مدارک لازم جهت ثبت نام عضویت در هیأت مدیره و بازرس:

رونوشت پروانه بهره برداری
رونوشت مدارک شناسایی )شناسنامه و کارت ملی(

تکمیل فرم درخواست ثبت نام
سوابق شغلی و فعالیت هتلداری

سایر مواردی که در صلاحیت مجمع عمومی می باشد.

جامعه حرفه ای هتل و هتل آپارتمان های استان قم
اگهی برگزاری مجمع عمومی

هیأت موسس جامعه حرفه ای هتل و هتل آپارتمان های استان قم

ادرار شامل  در  را  تغییر  باید هرگونه  مردان  کلیوی گفت:  بیماریهای  فوق تخصص 
احتباس، تکرر و وجود خون جدی بگیرند و پس از ۴۰ سالگی حتما برای معاینه به پزشک 

مراجعه کنند.
به گزارش روز سه شنبه روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی، عباس 
بصیری افزود: سرطان پروستات جزو شایع ترین سرطان ها در مردان است و امروزه ثابت 
شده این سرطان جنبه ارثی دارد و مردان باید هرگونه تغییر را در ادرار شامل احتباس، 

تکرار و وجود خون جدی بگیرند و به پزشک جهت معاینه مراجعه کنند.
بصیری خاطرنشان کرد: زنانی که به سن یائسگی می رسند نیز باید توجه داشته باشند 
در این مرحله به دلیل تغییر در میزان تولید هورمون هایی نظیر استروژن و پرژسترون در 
ناحیه تناسلی مخاط خشک و چسبنده می شود و ادرار به درستی تخلیه نمی شود همین 

موضوع می تواند باعث نارسایی و عفونت کلیه در زنان شود.
سنگ کلیه، مهمترین عامل نارسایی کلیه   

این استاد دانشگاه همچنین از سنگ کلیه به عنوان یکی از مهمترین عوامل نارسایی 
کلیه یاد کرد و گفت:  سنگ های کلیوی رسوب مواد معدنی هستند که در یکی از کلیه ها 

یا هر دوی آنها ایجاد می شوند.
وی اظهار داشت: سنگ های ریز معمولا در هنگام دفع بسیار دردناک هستند و این در 

حالیست که سنگ های درشت می توانند سراسر کلیه را درگیر و بدون هیچ نشانه ای با 
آسیب جدی به کلیه فرد همراه باشند.

بصیری با تاکید بر این موضوع که در تعداد قابل توجهی از بیماران، سنگ سازی کلیه 
ارثی بوده و علت خاصی را برای تشکیل آن پیدا نمی کنیم، سابقه بیماری در خانواده و 

علائم ادراری را یکی از مهمترین نشانه های بررسی این بیماری ذکر کرد.   
وی ادامه داد: جهت جلوگیری از عود مجدد سنگ باید بیماری زمینه ای را درمان کرد، 
به بیمار توصیه می شود که روزانه 2 تا 3 لیتر مایعات بنوشد، چرا که مصرف مایعات زیاد 

شرط اول درمان انواع سنگها و جلوگیری از تشکیل آن است.
عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی گفت: حذف مصرف نمک به 
طور کلی و به حداقل رساندن مصرف گوشت و تمامی پروتئین های حیوانی نیز از جمله 

توصیه های دیگر برای جلوگیری از عود این بیماری است.
به گفته بصیری، سنگ سازی در تعداد قابل توجهی از بیماران ارثی بوده بنابراین مراجعه  
به موقع برای بررسی و درمان لازم سبب جلوگیری از آسیب دائمی به کلیه می شود و  
بیماریهای کلیوی، مجاری ادراری و سنگ کلیه و پروستات شایع ترین مشکلات ارولوژی 
است و به طور کلی هر کدام از این مشکلات  3۰ درصد بیماریهای اورولوژی کلیه را 

تشکیل می دهند.

استاد دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی با اشاره به بیماری تنگی »لگنچه« و تنگی 
»حالب« اظهار داشت: این بیماری نوعی بیماری مادرزادی و ژنتیکی است به شکلی 
که فرد مبتلا سنگینی اطراف کلیه را امری  بسیار عادی تلقی می کند، تنگی لگنچه به 
مرور زمان باعث متورم شدن کلیه ها می شود وتخریب کلیه مهمترین و بدترین عارضه 

این بیماری است.
این فوق تخصص بیماریهای کلیوی با بیان اینکه برخی از موارد بیماری تنگی لگنچه 
با سونوگرافی های پیشرفته در دوران بارداری قابل تشخیص است، افزود: با استفاده از 
روش ابداعی جدید امکان درمان سریعتر و با کمترین درد عارضه تنگی لگنچه برطرف می 
شود و لازم است کسانی که دارای سابقه ارثی ابتلا به این بیماری هستند به این موضوع 

توجه کنند.
وی ادامه داد: عدم درمان افرادی که دچار تنگی مجرای ادراری هستند، در طولانی 
مدت موجب از بین رفتن قدرت انقباضی مثانه شده و ادرار باقی مانده در مثانه سبب بروز 

عفونت های مکرر و در نهایت آسیب به کلیه ها می شود.
بصیری توصیه کرد: سوزش ادرار، قطع و وصل شدن یا چکه کردن ادرار، تب های 
طولانی، شب ادراری های مکرر و دفع مشکل ادرار می تواند یکی از علائم مهم در 

عفونت های کلیه و مجاری ادراری باشد و در هر جنس و سنی نیازمند توجه ویژه  است.

فوق تخصص بیماریهای کلیوی :

مردان پس از ۴۰ سالگی معاینات پزشکی را جدی بگیرند

آبگوشت ها و سوپ های سنتی
 درمانی موثر برای مالاریا

مطالعات نشان می دهد برخی از سوپ های سنتی ممکن است به اندازه داروهای  
برجسته ضد مالاریا در مبارزه با این بیماری موثر باشند.

به گزارش ایسنا، هر ساله حدود ۵۰۰ هزار نفر در سراسر جهان در اثر مالاریا جان خود 
را از دست می دهند که بسیاری از آن ها کودکان هستند. هم چنین صدها هزار نفر نیز به 
طور جدی توسط این انگل که از طریق نیش پشه های آلوده به انسان منتقل می شود، 

بیمار می شوند.
نیمی از جمعیت جهان در برابر این عفونت آسیب پذیر هستند و به نظر می رسد مقاومت 

در برابر داروهای معمول مالاریا در حال افزایش است.
محققان کالج امپریال لندن و بیمارستان "گریت اورموند استریت"  پس از کشف داروی 
ضد مالاریای آرتمیسین در "گَندِواش"، گیاهی که در داروهای چینی باستان از آن برای 
مقابله با تب استفاده می شد، تحقیقات مربوط به تاثیر احتمالی درمان های سنتی را آغاز 
کردند. دانشمندان دریافتند که برخی از آبگوشت های سنتی سبزیجات و گوشت چرخه 
زندگی "پلاسمودیوم فالسیپاروم"، تک سلولی که باعث ۹۹ درصد از مرگ و میرهای ناشی 

از مالاریا می شود را مختل می کند.
در این تحقیق از دانش آموزان مقطع ابتدایی مدرسه ای در لندن خواسته شد تا نمونه 
سوپ ها و آبگوشت های خانگی با استفاده از دستورالعمل های خانوادگی خود که نسل به 
نسل منتقل شده را برای محققان بیاورند. پیشینه قومی این کودکان از سراسر اروپا، شمال 

آفریقا و خاورمیانه متغیر بوده است.
محققان عصاره های ۵۶ نمونه از این آبگوشت ها را به مدت سه روز محل کشت های 
مختلف "پلاسمودیوم فالسیپاروم" قرار دادند تا این موضوع را بررسی کنند که کدام یک 
از آن ها قادر به متوقف کردن رشد انگل های نابالغ جنسی هستند. آن ها هم چنین این 
موضوع را ارزیابی کردند که آیا نمونه ها می توانند بلوغ جنسی، مرحله ای که انگل می تواند 

پشه را آلوده کند را مسدود کنند یا خیر.
در بسیاری از این نمونه ها سرعت رشد انگل افزایش یافت اما پنج نمونه از آبگوشت ها 
رشد را بیش از ۵۰ درصد کاهش داده و دو نمونه نیز به اندازه "دی هیدروآرتمیزینین"، 
یکی از داروهای پیشروی ضد مالاریا موثر بودند. دو مورد دیگر نیز در انسداد بلوغ جنسی 
انگل ها  بیش از ۵۰ درصد موثر بودند، بنابراین به طور بالقوه مانع از انتقال مالاریا می شوند.
بنا بر گزارش اسکای نیوز، دستورالعمل های پخت آبگوشت های مبتنی بر سبزیجات، 
مرغ و گوشت گاو گوناگون بوده و هیچ ماده خاصی در نمونه هایی که فعالیت های ضد 

مالاریایی داشته اند، مشترک نبوده است.

سمیرا ربیعی *

سارا نعیمی *
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با حضور خانواده شهدا؛

یادواره شهید زین الدین و ۶ هزار شهید استان 
قم برگزار شد

یادواره شهید مهدی زین الدین، سرداران و ۶ هزار شهید سرافزار استان قم با حضور 
مسئولان استان و خانواده معظم شهدا برگزار شد.

یادواره سردار شهید مهدی زین الدین فرمانده لشکر ۱۷ علی ابن ابیطالب در دوران 
دفاع مقدس، سرداران و ۶ هزار شهید سرافراز استان قم شامگاه دوشنبه با حضور جمع 
کثیری از خانواده معظم شهدا، طلاب و اساتید حوزه، بسیجیان و اقشار مختلف مردم 
در مجتمع امام خمینی)ره( گلزار شهدای قم برگزار شد. در این مراسم آیت الله سید 
محمد سعیدی تولیت آستان مقدس حضرت معصومه)س(، سردار شاهچراغی فرمانده 
سپاه قم، مرتضی حیدری فرماندار قم، حجت الاسلام رحیمیان تولیت مسجد مقدس 
جمکران، سردار عبدالرضا آقاخانی فرمانده انتظامی استان قم، مرتضی سقائیان نژاد 
شهردار قم، تعدادی از مسئولان و مدیران استان و اعضای جامعه مدرسین حوزه علمیه 
قم حضور داشتند. فرمانده سپاه قم در این مراسم طی سخنانی با بیان اینکه دومین 
کنگره ملی ۶ هزار شهید استان قم آبان ماه سال آینده در قم برگزار می شود، گفت: 
مراسم امشب نقطه آغازی برای کنگره ای است که سال آینده برگزار می شود. سردار 
سید محمد تقی شاهچراغی با اشاره به اینکه طی یک سال آینده و تا زمان برگزاری 
کنگره اقدامات بسیاری انجام خواهد شد،  گفت: جمع آوری آثار و سیره شهدا و تبدیل 
آن به کتاب از جمله این اقدامات است تا یاد و خاطره شهدا فراموش نشود و در جامعه 

گسترش یابد.
برخی شهدای قم همچنان گمنام هستند

وی همچنین با بیان اینکه برخی شهدای قم همچنان گمنام هستند،  گفت:  برای 
معرفی شهدا به جامعه نیازمند همت بیشتر و انجام کارهای فاخر و عمیق فرهنگی 

هستیم که برگزاری این کنگره ها و تألیف کتاب به این امر کمک بسیاری می کند.
فرمانده سپاه قم با بیان اینکه ۱۷ کمیته برای برگزاری کنگره شهدای قم تشکیل شده 
است،  گفت: باید در این زمینه از ظرفیت های همه مراکز و مردم و همچنین حوزه های 
علمیه استفاده شود. نمایش تئاتری از جلوه های این یادواره و بیان خاطره توسط 
رزمندگان دوران دفاع مقدس بخش دیگری از این مراسم بود. همچنین در این یادواره از 

کتاب نبردهای انقلابی، بخش فاو تا شلمچه رونمایی شد.
 

مدیرکل تعاون، کارو رفاه اجتماعی استان قم تاکید کرد

ضرورت تشکیل بازارچه دائمی مشاغل خانگی
مدیرکل تعاون، کارو رفاه اجتماعی استان با اشاره به ضرورت تشکیل بازارچه دائمی 
مشاغل خانگی درقم  گفت:  این درحالی  است که در استانهای دیگر این بازارچه شکل 
گرفته ولی هنوز در قم برپا نشده است. مصطفی کاویانی عصر دوشنبه درجلسه ستاد 
ساماندهی امور جوانان قم درتالار امام جواد )ع( استانداری اظهار داشت: سال گذشته 
۴2 هزار میلیارد ریال سرمایه گذاری درقم صورت گرفته، که همین امر به کاهش بیکاری 
دراین استان منجر شده است. وی همچنین با بیان اینکه نرخ بیکاری قم از سال ۹۴ تا 
۹۷ درمقایسه با کل کشور روند کاهشی داشته است، بیان داشت: نرخ بیکاری جوانان 
قم اندکی بیشتر از نرخ بیکاری کل این استان بوده است. وی افرود: نرخ بیکاری جوانان 
درسال ۹۴، ۱۴.۹ و در سال های ۹۵، ۹۶ و ۹۷ نیز به ترتیب ۱3.۷، 2۴.۸ و 23.3 درصد 
اعلام  شده است. کاویانی افزود: نرخ بیکاری قم نیز از ۱2.۱ به ۱۰.۴ در تابستان امسال 
کاهش پیدا کرده که فاصله معناداری با بیکاری جوانان و فارغ التحصیلان دارد. وی 
افزود: نرخ بیکاری فارغ التحصیلان قم از میانگین کشوری خیلی پایین تر است ولی از 
نرخ بیکاری استان بالاتر می باشد. کاویانی با اشاره به ایجاد ۱۴ هزار شغل در این استان 
درسال ۹۷ خاطرنشان کرد: این اقدام از بیشتر شدن تعداد بیکاران و همچنین بدتر 
شدن اوضاع بیکاری جلوگیری کرده است. وی گفت: درقم درصد مشارکت اقتصادی 
بانوان پایین تر از مردان است و این موضوع درقیاس با موضوع جوانان تاثیر بیشتری در 
نرخ بیکاری این استان برجای گذشته است. وی همچنین با اشاره به ضرورت تشکیل 
بازارچه دائمی مشاغل خانگی درقم بیان کرد: درحالی که در استانهای دیگر این بازارچه 
شکل گرفته ولی هنوز در قم برپا نشده است. کاویانی موضوع نا به سامانی کارگران 
ساختمانی قم را نیز مورد اشاره قرار داد، وگفت: حضور کارگران مذکور برای مبلمان 

شهری قم معضلاتی ایجاد کرده که باید به آن رسیدگی شود.
 

سخنگوی شورای اسلامی شهر قم:

»روز قم« به جامعه و نسل جوان معرفی شود
رئیس کمسیون حقوقی و نظارت و سخنگوی شورای اسلامی شهر قم گفت: مسوولان 
فرهنگی وظیفه دارند با استفاده از فرصت »روز قم« این شهر را به جامعه اسلامی به ویژه 

جوانان معرفی کنند.
 حسین اسلامی با اشاره به نامگذاری سالروز ورود حضرت معصومه)س( به قم به نام 
»روز قم« اظهار کرد: در شهرهایی نظیر مشهد، شیراز، شهر ری و... چنین اقدامی انجام 

گرفته و یک روز را به عنوان شهر خود در نظر گرفته اند تا به معرفی آن شهر بپردازند.
رئیس کمسیون حقوقی و نظارت و سخنگوی شورای اسلامی شهر قم با بیان اینکه این 
اتفاق با تأخیر در قم صورت گرفته است عنوان کرد: سالروز ورود حضرت معصومه)س( 
به قم بهترین بهانه بود تا »روز قم« در تقویم ثبت شود و با توجه به تاخیر برای انجام این 

اقدام باید کارهای فرهنگی مناسبی برای جبران انجام پذیرد.
وی توجه به برنامه های در نظر گرفته شده برای روز قم را امری ضروری دانست و 
افزود: این روز نوعی بزرگداشت برای قم است بنابراین معرفی آن به جامعه اسلامی به 
ویژه جوانان ضرورت دارد و باید وضعیتی ایجاد کنیم تا به حساسیت موضوع پی برده و 
متوجه آن شوند. اسلامی با اشاره به برنامه های پیش بینی شده به مناسبت روز قم یادآور 
شد: یکی از برنامه های شورا تخفیف عوارض در این روز است که همین اتفاق می تواند 

موجب شود مردم به اهمیت این روز پی ببرند و آن را گرامی بدارند.
رئیس کمسیون حقوقی و نظارت و سخنگوی شورای اسلامی شهر قم برکات وجود 
حرم حضرت معصومه)س( را یادآور شد و تصریح کرد: برکات بسیاری این حرم مقدس 
برای شهر ما داشته است بنابراین ما نیز وظیفه داریم گام های موثری در راستای تحقق 

بخشیدن به اهداف فرهنگی، اجتماعی، اقتصادی و ... این شهر برداریم.  
 

صبح روز پنجشنبه  در قم برگزار می شود 

برپایی راهپیمایی حمایت از امنیت و اقتدار کشور 
راهپیمایی خودجوش مردمی لبیک به مقتدای عظیم الشأن امّت اسلامی و حمایت از 
اقتدار و امنیت کشور در برابر شرارت های آشوب گران و دسیسه آمریکایی – صهیونیستی و 
مزدوران استکبار صبح روز پنجشنبه برگزار می شود.  به گزارش ایمان ، در اطلاعیه شورای 
هماهنگی تبلیغات اسلامی استان قم آمده است: در پاسخ به درخواست ها و تماس های 
مکرّر برگرفته از دیانت، بصیرت و دشمن شناسیِ اقشار مردم شریف و ولایتمدار قم اعم 
از هیأت مذهبی، اصناف، روحانیّت معظم و تشکّل های مردم نهاد، به آگاهی می رساند 
راهپیمایی خودجوش مردمی لبیک به مقتدای عظیم الشأن امّت اسلامی و حمایت از 
اقتدار و امنیت کشور در برابر شرارت های آشوب گران و دسیسه آمریکایی – صهیونیستی و 
مزدوران استکبار برگزار می شود. بر اساس این اطلاعیه، این راهپیمایی ساعت ۱۰صبح روز 
پنج شنبه 3۰ آبان ماه با حضور پرشور و حماسی آحاد مردم فهیم و زمان شناس خاستگاه 
انقلاب اسلامی، قم همیشه سرافراز از مصلای قدس به سمت حرم مطهر حضرت معصومه 
سلام الله علیها برگزار خواهد شد. این گزارش حاکی است سخنران مراسم آیت الله سعیدی 

تولیت آستان مقدس حضرت فاطمه معصومه)س( و امام جمعه قم است.

 مدیرکل ورزش و جوانان استان قم  مطرح کرد
عملکرد مطلوب بانک های قم در اعطای وام ازدواج

مدیرکل ورزش و جوانان استان قم با تقدیر از عملکرد مطلوب بانک های استان در اعطای 
وام های ازدواج گفت: ستاد ساماندهی جوانان در سال گذشته ۵۷ مصوبه داشته است.  
رسول منعم عصر روزدوشنبه در جلسه ستاد ساماندهی امور جوانان که در سالن جلسات 
امام جواد استانداری قم برگزار شد با اشاره به اینکه جوان موضوعی است که با دو رویکرد 
تهدید و فرصت می تواند مورد توجه قرار بگیرد، اظهار کرد: اگر دیدگاه ما به جوانان تهدیدی 
باشد تمام اقدامات و امور محدود کننده خواهد بود ولی اگر دیدگاه فرصتی داشته باشیم 
تمام اقدامات بر مبنای استفاده از ظرفیت جوانان خواهد بود و از اشتباهات آنان نیز چشم 
پوشی خواهیم کرد. وی با بیان اینکه نگاه ما به جوانان باید همه جانبه باشد، عنوان کرد: 
متمرکز کردن فعالیت دستگاه های اجرایی در حوزه جوانان و نظارت بر عملکرد جوانان 
ازجمله اقداماتی است که مدنظر ستاد ساماندهی جوانان است. مدیرکل ورزش و جوانان 
استان قم با اشاره به اینکه ستاد ساماندهی جوانان در سال گذشته ۵۷ مصوبه داشته 
است، مطرح کرد: تعداد ۶ کمیته  نیز به صورت تخصصی در سال گذشته زیر نظر این 
ستاد فعالیت داشتند. وی با بیان اینکه ازدواج و تعالی خانواده ازجمله موضوعات مهم این 
ستاد است، خاطرنشان کرد: در سال جاری ۱۶۰ کارگاه با حضور جوانان استان برگزار شده 

است که تاثیر بسیار زیادی در کاهش آسیب های اجتماعی داشته است.

 سخنگوی قوه قضائیه با تاکید بر اتخاذ سیاست سزاگرایانه قوه قضائیه در حوادث 
اخیر گفت: مردم فتنه گران، خشونت طلبان و افراد خرابکار را به مراجع امنیتی و 

انتظامی و دستگاه قضایی معرفی کنند.
غلامحسین اسماعیلی روز سه شنبه در چهاردهمین نشست خبری ضمن تبریک 
ایام میلاد پیامبر اعظم و امام صادق علیه السلام و هفته وحدت افزود: ایام میلاد پیامبر 
رحمت و مهربانی با اقدامات و اخبار خوشایندی برای جامعه و مردم همراه بود اما 

متاسفانه حوادث روزهای اخیر بر شیرینی اقدامات سایه افکند.
وی ادامه داد: سیاست قوه قضائیه در حوادث اخیر و رویکرد ما تلاش در جهت امنیت 
عمومی مردم و حفظ منافع شهروندان و مقابله با خشونت، مقابله با تخریب اموال 

عمومی و اموال مردم و غارت بیت المال و غارت اموال مردم است.
اسماعیلی اضافه کرد: در مسیر احقاق عدالت و حق تلاش می کنیم تا در برابر 
کسانی که امنیت مردم را به خطر می اندازند برخوردهای قاطع بازدارنده داشته باشیم.
سخنگوی قوه قضائیه اظهار داشت: سیاست قوه قضاییه این است که هرکس به 
سزای عمل غیرقانونی خود برسد چه آنان که از روی ناآگاهی و تحت تاثیر هیجانات 
اقداماتی انجام دادند. وی گفت: از اینکه مردم صف خود را از صف خشونت طلبان جدا 
کردند تشکر می کنیم و ضمن احترام به دغدغه های شهروندان تاکید می کنیم صف 

خود را جدا نگه دارند.
اسماعیلی افزود: با هوشیاری مردم و عوامل انتظامی و امنیتی تعدادی از افرادی 
که اقدام به آتش زدن مساجد و بانک ها و اموال عمومی داشتند شناسایی و دستگیر 
شدند همچنین افرادی هم که برای شبکه های بیگانه فیلم تهیه می کردند، شناسایی 

و دستگیر شدند.
وی ادامه داد: اکنون به برکت کلام رهبر فرزانه انقلاب و تلاش های نیروهای امنیتی و 
انتظامی و هوشیاری مردم که صف خود را از اغتشاشگران جدا کردند و آرامش به جامعه 

بازگشته است، به برخی از اقدامات قوه قضائیه در هفته وحدت اشاره می کنم.
۳552 نفر عفو شدند

سخنگوی قوه قضائیه درباره اقدامات قوه قضائیه در هفته وحدت افزود: یکی از 
از رهبر معظم انقلاب در  ایام، درخواست رئیس قوه قضائیه  اقدامات مهم در این 
خصوص عفو محکومان بود؛ در این مرحله از عفو محکومان نسبت به ادوار گذشته 

تفاوت هایی وجود داشت.
اسماعیلی درباره تفاوت های عفو میلاد رسول اکرم با ادوار گذشته گفت: از جمله 
اینکه عدد محکومان مورد عفو رشد فزاینده داشت و در این مرحله سه هزار و ۵۵2 نفر 
مورد عفو قرار گرفتند. همچنین برای جمعی از محکومان امنیتی در حوزه دانشجویی و 
رسانه درخواست عفو شد و فرایند درخواست عفو هم تفاوت هایی داشت این بار علاوه 
بر محکوم علیه، خانواده و وابستگان درجه یک، دادستان های مجری حکم و روسای 
زندان ها بر اساس نحوه رفتار زندانی و آثاری که اجرای مجازات بر محکوم داشت، 
درخواست عفو داشتند.اسماعیلی اضافه کرد قرار است این رویه هم در مورد کمیت و 

هم دایره شمول برای عفو محکومان استمرار داشته باشد.
شرط عنایت قوه قضاییه به محکومان امنیتی

وی اظهار داشت: رویکرد قوه قضائیه در دوره جدید تمایز و مرزبندی میان جرایم 
امنیتی و سیاسی است و اگر عمل مجرمانه مشمول جرم سیاسی بود .

به عنوان جرم سیاسی در هیات های منصفه و رسیدگی به جرایم امنیتی هم مبتنی بر 
قانون جرایم امنیتی رسیدگی می شود.

سخنگوی قوه قضائیه گفت: علاوه بر این قوه قضائیه نسبت به محکومان امنیتی نگاه 
جدیدی دارد و در صورتی که روند اصلاح و بازگشت به جامعه داشته باشند مورد عنایت 

قوه قضائیه و رهبر معظم قرار می گیرند.
وی درباره اقدامات قوه قضائیه در جهت صلح و سازش به ویژه تلاش ها بین اولیای دم 
و قاتل افزود: در اکثر پرونده های قتل، قاتلان بدون تصمیم قبلی مرتکب قتل می شوند 

و آن حتی تاثیر هیجانات و تصمیمات آنی و فوری انجام شده است .
اسماعیلی اضافه کرد: از ابتدای امسال تا امروز ٣۴۶ فقره پرونده های قتل عمد با 
تلاش همکاران شوراهای حل اختلاف، قضات اجرای احکام، دادستان ها و روسای 

دادگستری ها منتهی به عفو و گذشت شد.
از  تعداد  چه  تاکنون  اینکه  بر  مبنی  سوالی  به  پاسخ  در  قضائیه  قوه  سخنگوی 
خسارت دیدگان حوادث اخیر به قوه قضائیه شکایت کردند، افزود: اعلام شده کسانی 
که خسارت دیدند چه باید کنند و تا این ساعت به عنوان مرجع قضایی از میزان خسارت 
و تعداد خسارت دیدگان اطلاع دقیقی نداریم. وی ادامه داد: هنوز برای جمع بندی در 
هر یک از حوزه های این حادثه زمان کمی است و باید اجازه داد بخش های ذیربط با 

جمع بندی اخبار و اطلاعات به آمار قابل اتکا برسند.
جلوگیری از افزایش قیمت ها، برعهده دولت است 

سخنگوی قوه قضائیه در پاسخ به سوال دیگری مبنی بر اینکه شنیده شده رئیس 
قوه قضائیه با تصمیم افزایش قیمت بنزین مخالف بوده است، گفت: آنچه که در برخی 
رسانه ها به رئیس قوه قضائیه نسبت داده شد، صحیح نبود و نظر رئیس قوه قضائیه 

همان است که در بیانیه پنج بندی ایشان اعلام شده است. 
وی اظهار داشت: شاید ضرورتی هم در مطرح کردن اصل طرح در جلسه سران سه 
قوه نبود اما در جلسه سران سه قوه مطرح شد و اصل موضوع بعد از الگوهای مختلفی 
که برای سهمیه بندی و افزایش نرخ بنزین مطرح شده بود، به تصویب سران سه قوه 

رسید.
اسماعیلی افزود: اما رئیس قوه قضائیه با تایید اصل درخواست و طرح دولت معتقد 
بود که فرایند اجرا نیازمند تمهید مقدماتی است و مقدمات زیادی نیاز دارد و اگر آن 
مقدمات اجرا می شد، حوادث اخیر را شاهد نبودیم کما اینکه افزایش نرخ بنزین 
قبلا هم صورت گرفته و این تنش ها را شاهد نبودیم و یک بخشی از این تمهیدات، 

اطلاع رسانی به افکار عمومی و نخبگانی جامعه است. 
سخنگوی قوه قضائیه تصریح کرد: اکنون نیازمند این هستیم یک صدا در جهت 
تامین امنیت مردم و شهروندان گام برداریم و آنچه لازم است در تحقق عدالت انجام 

 دهیم. 
اسماعیلی با تاکید بر اینکه جلوگیری از افزایش قیمت ها، بر عهده دولت است، گفت: 
وزارت صمت، سازمان حمایت مصرف کنندگان و سازمان تعزیرات حکومتی و ستاد 
تنظیم بازار نهادهایی دولتی  هستند و باید با تمام توان حضور یابند و اجازه ندهند به 

بهانه افزایش قیمت بنزین سایر کالاها و خدمات با افزایش قیمت مواجه شود. 
سخنگوی قوه قضائیه تصریح کرد: کسانی که متولی کنترل بازار هستند اگر در وظیفه 

خود کوتاهی کنند، به سراغ شان می رویم. 
برخورد با مفسدان را با قوت ادامه می دهیم

اسماعیلی در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه تعامل و همکاری قوا برای برخورد با فساد 
را چطور ارزیابی می کنید، گفت: برای مبارزه با فساد نیازمند همکاری همه بخش ها 

هستیم.
وی ادامه داد: برخورد با مفسدان وظیفه دستگاه قضایی است و این مسأله را با 
حساسیت آغاز کرده و این مسیر را با قوت ادامه خواهیم داد و این میدان را تحت هیچ 
شرایطی خالی نمی کنیم. اسماعیلی اضافه کرد: اما در مبارزه با فساد بخش عمده با 
دولت و مجلس است تا با شناسایی گلوگاه ها، ساختارهای فسادزا و زمینه های بروز 
فساد مقابله کنند؛ در حوزه صادرات، واردات، گمرک و بانک ها باید اصلاحاتی برای 
مقابله با فساد انجام شود که بخشی از این اصلاحات مربوط به مجلس شورای اسلامی 

و بخشی مربوط به امور اجرایی و دولت است.
سخنگوی قوه قضائیه گفت: در مبارزه با فساد هم نسبت به داخل دستگاه های خود 

و هم بخش های دیگر سهیم هستیم.
وی با تاکید بر شفافیت افزود: راه اندازی سامانه هایی که با شفافیت اطلاعات را در 
اختیار مردم قرار دهد، در این راه کوثر است و در این خصوص اخیرا در سازمان ثبت 

اسناد و املاک کشور ٩ سامانه راه اندازی شده است.
سخنگوی قوه قضائیه تصریح کرد: در حوزه مبارزه با فساد همه دستگاه ها باید در 
کنار هم باشند و در حوزه برخورد با مفسدان هم نهادهای متولی مسئول هستند تا به 

سلامت مطلوب اداری و اقتصادی دست یابیم.
قطع اینترنت، تصمیم مراجع امنیت ملی کشور است

سخنگوی قوه قضاییه تاکید کرد: قطع اینترنت در این مقطع تصمیم قوه قضاییه 
نبود.

غلامحسین اسماعیلی در ادامه نشست خبری در پاسخ به اینکه قطع اینترنت به 

برخی شرکت ها و مشاغلی که با آن فعالیت دارند آسیب وارد کرده است، قوه قضاییه 
برای پیشگیری و حل این معضل چه راهکاری پیشنهاد کرده است؟ افزود: تصمیمی 
که در این مقطع گرفته شد، تصمیم قوه قضاییه نبود و تصمیم شورای عالی امنیت ملی 
کشور بود و تدابیر بعدی هم با همان مرجع خواهد بود و نسبت به برخی از مراکز مطلع 

هستیم که تدابیری برای بهره مندی از اینترنت صورت گرفته است.
سخنگوی قوه قضاییه پیرامون حواشی به وجود آمده در پی موضوع سهمیه بندی 
بنزین گفت: متاسفانه تلخی حوادث روز های اخیر بر شیرینی اقدامات قوه قضاییه 

سایه افکند و حلاوت اقدامات ارزشمند از بین رفت.
وی افزود: به برکت کلام رهبر انقلاب و تلاش نیرو های امنیتی و انتظامی و هوشیاری 
مردم انقلابی که صف خود را از بدخواهان و خشونت طلبان جدا کردند آرامش به جامعه 

بازگشته است.
 حکم حسین فریدون، قطعی است

سخنگوی قوه قضاییه گفت: حکم حسین فریدون، قطعی است و تغییری نخواهد 
کرد.

غلامحسین اسماعیلی در ادامه نشست خبری در پاسخ به سوال خبرنگاری که پرسید 
آیا با دستگیری رسول دانیال زاده تغییری در پرونده حسین فریدون که اخیراً حکمش 
قطعی شده است، به وجود خواهد آمد یا خیر؟ افزود: آن چه درباره این متهم )رسول 
دانیال زاده( اتفاق افتاد، یک تدبیر قضایی و اطلاعاتی برای بازگرداندن آن به کشور بود 
که این تدبیر خوب جواب داد و این فرد به کشور بازگشت و پرونده هم اکنون در حال 

تحقیق و رسیدگی است.
وی گفت: اما در پرونده حسین فریدون که حکم قطعی صادر شده است در این 
بخش از پرونده مبتنی بر مستندات بود و حکم صادر شد، بنابر این تغییری در آن ایجاد 
نخواهد شد، اما اگر درباره این فرد اطلاعات دقیقی به دست بیاید، پرونده جدیدی باز 

خواهد شد.
 بزودی حکم پرونده شبنم نعمت زاده صادر می شود

سخنگوی قوه قضاییه گفت: بزودی حکم متهمان پرونده شبنم نعمت زاده صادر 
می شود.

غلامحسین اسماعیلی در چهاردهمین نشست خبری در پاسخ به سوال خبرنگاری 
که پرسید آیا حکم پرونده شبنم نعمت زاده صادر شده است یا خیر؟ افزود: محاکمه 
متهمان این پرونده به اتمام رسیده و آخرین دفاعیات از متهمان اخذ شده است، اما 
وکلای متهمان پرونده برای تنظیم لایحه فرصت خواستند تا لایحه آخرین دفاع را به 
دادگاه ارائه دهند. وی گفت: طبق اطلاعی که دارم در روز های آینده دادگاه رأی خود را 

در این خصوص صادر خواهد کرد.
سیاست قوه قضاییه رأفت و عفو، بدون  منت است

سخنگوی قوه قضاییه همچنین در پاسخ به سوال خبرنگار دیگری که پرسید آیا 
اسامی مشمولان عفو در پرونده های امنیتی منتشر خواهد شد یا خیر؟ افزود: ما در 
هیچ یک از پرونده ها اعم از امنیتی و عمومی اسامی متهمانی را که مشمول عفو قرار 
گرفته اند اعلام نکرده ایم و به طور کلی سیاست و رویه قوه قضاییه این نیست که اسامی 
را اطلاع رسانی کند مگر این که به جهت اعاده حیثیت باشد که محکومیت فردی بعد از 

نقض شدن به منظور اعاده حیثیت منتشر شود.
اسماعیلی گفت: بنای ما این نیست که لیست مشمولان عفو را اعلام کنیم و در هیچ 
دوره ای اسامی، رسانه ای نشده است حالا ممکن است برخی از وکلای متهمان این 
اسامی را منتشر کنند، اما سیاست قوه قضاییه این نیست که رأفت و عفوش، با منت 
همراه باشد. سخنگوی قوه قضائیه در پاسخ به سوالی مبنی براینکه آیا بازداشت شدگان 
محیط زیستی هم در عفو محکومان به مناسبت ١٧ ربیع الثانی مشمول عفو شده اند یا 
خیر گفت: این محکومان به دلیل اینکه پرونده شأن در جریان رسیدگی قرار دارد و هنوز 

رأی صادر نشده است طبیعتاً در فهرست مشمولان عفو نبودند.
 رای خلاف شرع و قانون قابل بازنگری است

سخنگوی قوه قضائیه در پاسخ به سوالی درباره عزل قاضی پرونده املاک نجومی 
و اینکه آیا آرای این پرونده مورد بازنگری قرار می گیرد یا خیر گفت: اینکه هرگاه یک 
قاضی از کار برکنار شد یا تحت تعقیب قرار گرفت، آرا و تصمیماتی که قبلا اتخاذ کرده، 

بی اعتبار  نمی شود. 
وی ادامه داد: برخورد با تخلف قضات، یک موضوع و صحت و اعتبار دادنامه های 

صادره، موضوع دیگری است. 
سخنگوی قوه قضائیه اضافه کرد: اگر رای خلاف قانون و شرع باشد، چه قاضی بر 

مسند قضاوت باشد یا نباشد، بازنگری می شود. 
هیچ گونه تبعیضی در تصمیمات بین اقشار مختلف پسندیده نیست

برای  قوه  تصمیم سران سه  بر  مبنی  به سوالی  پاسخ  در  قوه قضائیه  سخنگوی 
معافیت کارانه پزشکان از مالیات گفت: اولًا من سخنگوی جلسه سران نیستم. البته 

سخنگوهای دیگر هم سخنگوی آنجا نیستند. 
وی ادامه داد:جایگاه ما در دستگاه قضا، جایگاه احقاق حق و اجرای عدالت است 
و معتقدیم هیچ گونه تبعیضی در قوانین و مقررات و تصمیمات بین اقشار مختلف 

پسندیده نیست.
اسماعیلی اضافه کرد: معتقدیم مالیات باید در چارچوب قوانین و مقررات از صاحبان 
سرمایه و درآمد اخذ شود و البته من چنین اطلاعی از جلسه سران ندارم و آنچه می گویم 

نظر عمومی قوه قضائیه است. 
بخشی از تحقیقات پرونده خصوصی سازی تمام شده است

پرونده  وضعیت  آخرین  درباره  سوالی  به  پاسخ  در  قضائیه  قوه  سخنگوی 
خصوصی سازی گفت: بخشی از تحقیقات تمام شده است. تلاش داریم در گام اول 
بخشی از پرونده خصوصی سازی که ناظر بر اشکالات و ایردات در برخی واگذاری های 

کلان است، تصمیم گیری شود. 
حسن رعیت یک پرونده اتهام دارد

سخنگوی قوه قضائیه در پاسخ به سوالی درباره آخرین وضعیت پرونده حسن رعیت 
گفت: وقتی اسم برده می شود، ما از بیان جزییات معذور می شویم. 

وی ادامه داد: این فرد یک پرونده اتهام دارد و آخرین خبری که دارم ادامه بازداشت 
وی است.

سخنگوی قوه قضائیه اظهارداشت: تا مشخص شدن نتیجه پرونده از ذکر موارد 
اتهامی معذور هستم. 

سخنگوی قوه قضائیه در پاسخ به سوالی درباره آخرین وضعیت پرونده فساد در 
فوتبال گفت: این پرونده در دادسرا هنوز منتهی به تصمیم نهایی نشده است. 

مستندات خوبی در پرونده روح الله زم به دست آمده است
اسماعیلی در پاسخ به سوال دیگری درباره آخرین وضعیت پرونده روح الله زم گفت: 
تحقیقات در این پرونده در حال انجام است و مستندات بسیار خوبی به دست آمده و به 

لحاظ حجم انبوه مستندات، کار کارشناسی زمان بر است.
وی ادامه داد: خودش )روح الله زم( هم توضیحات مفیدی را ارائه می دهد و آثار 
مثبت دستگیری وی همین بود که خیلی از اخبار که در حوادث مشابه منتشر می شد، 

فروکش کرد. 
4 فقره محکومیت برای مدیرعامل اسبق پرسپولیس

سخنگوی قوه قضائیه در پاسخ به سوالی درباره پرونده مدیرعامل اسبق باشگاه 
پرسپولیس گفت: این فرد چند پرونده داشت. برخی از این پرونده ها منتهی به رأی و 
اجرای حکم شده است. وی ادامه داد: چون پرونده های متعدد دارد نمی توانیم همه را 
بیان کنیم و تا امروز ۴ فقره محکومیت را برای این فرد گزارش کردند و این محکومیت ها 

با آنچه مطرح شد مبنی بر حبس های طولانی، سازگار نیست.
 با دانیال زاده بر محور اعتماد رفتار می کنیم

سخنگوی قوه قضائیه در پاسخ به سوال دیگری مبنی بر اینکه آیا دانیال زاده در 
بازداشت است یا خیر گفت: کسانی که به مراجع امنیتی و انتظامی و قضایی اعتماد 
کنند و به بازگشت اموال به بیت المال کمک کنند، حتما از ارفاقات قانونی برخوردار 

می شوند. 
وی ادامه داد: تا امروز هم در فرایند بازگشت و هم در فرایند تحقیقات با آقای دانیال زاده 
بر محور اعتماد رفتار می کنیم و به لحاظ اعتمادی که کرده و اقداماتی که انجام داده از 

ارفاقات قانونی بهره مند شده است. 
اسماعیلی اضافه کرد: برخی از این ارفاقات مرخصی است. قرارمان بر این است که 
به وعده هایی که می دهیم عمل کنیم و تا امروز در این پرونده هم بر همین صراط پایدار 

بودیم؛ دیگران هم اعتماد کنند و متضرر نمی شوند. 
سخنگوی قوه قضائیه در پاسخ به سوالی درباره خبر خروج اسفندیار رحیم مشایی از 

کشور گفت: تا جایی که ما اطلاع داریم، در داخل کشور است. 
بازداشت شدگان حوادث اخیر غربالگری  می شوند

اسماعیلی در پاسخ به سوالی درباره نگرانی برخی خانواده ها از بازداشت فرزندان شان 
با  ارتباط  در  که  انتظامی  و  امنیتی  قضایی،  واحدهای  به  گفت:  اخیر  حوادث  در 
بازداشت شدگان هستند تاکید شده است تا در اسرع وقت غربالگری انجام شود و اگر 
در بین بازداشت شدگان کسانی هستند که احیاناً بی تقصیر یا کم تقصیر هستند و در 

تخریب ها و آتش سوزی ها نقشی نداشتند، اسباب و زمینه آزادی شان فراهم شود.
وی ادامه داد: این کار از همان ابتدا در دستور کار قرار گرفت. با این اقدام نگرانی 
برخی خانواده ها برطرف می شود و اگر در هر حوزه ای اطلاعی از افراد خواستند 

می توانند از مراجع قضایی و انتظامی، اطلاع لازم را کسب کنند. 
دستگیری عناصر وابسته به جریان نفاق و سلطنت طلبان در حوادث اخیر

سخنگوی قوه قضائیه در پاسخ به سوالی مبنی بر دست داشتن عناصر خارجی در 
حوادث اخیر افزود: در بین بازداشت شدگان عناصر وابسته به معاندان هم از جریان 
نفاق و هم از سلطنت طلب ها و هم گروه های دیگر وابسته به خارج از کشور وجود دارد. 
وی اضافه کرد: همچنین طیف هایی از اشرار و اراذل که یک انسجام داخلی دارند، مورد 
شناسایی قرار گرفتند و هم در بین بازداشت شدگان کف خیابان و هم بازداشت شدگان 
هوشمند که بر مبنای رصدهای اطلاعاتی است، تعدادی از عناصر وابسته شناسایی 

شدند و در بازداشت هستند. 

فرماندارقم:

واحدهای عطاری درقم باید ساماندهی شود
فرماندارقم با اشاره به نقش برخی از عطاری ها درتوزیع مواد صنعتی خطرناک گفت: 

تعداد دقیق واحدهای صنفی عطاری موجود درقم باید مشخص و ساماندهی شود.
مرتضی حیدری روز سه شنبه درجلسه شورای هماهنگی مبارزه با مواد مخدر شهرستان 
قم در سالن جلسه های فرمانداری اظهار داشت:تا زمانی که اتحادیه عطاری درقم شکل 

نگرفته، اتحادیه خواربار فروشان باید عطاریها را پوشش دهد.
وی گفت: اتاق اصناف و پلیس مبارزه با مواد مخدر قم با محوریت اتحادیه مربوطه مکلف 

هستند، آماری از تعداد عطاری های قم تهیه و ارائه کنند.
اتحادیه  دراختیار  را  نیاز  مورد  اطلاعات  باید  اجرایی  دستگاه های  کرد:  تصریح  وی 
قراردهند. حیدری گفت: اگر اطراف قم را از واحدهای متخلف امن کنیم، شهر نیز امنیت 

لازم را پیدا خواهد کرد.
وی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به افزایش فعالیت ها در زمینه طب سنتی 
و گیاهی درقم اظهار داشت:این طب ریشه ای  نیز به طب اسلامی زده و با تلفیق این دو با 
نوع جدیدی از مسائل پزشکی مواجه هستیم که به ظاهر ریشه در فرهنگ و سنت جامعه 

دارد، ولی پدیده ای جدید به شمار می آید.
وی بیان کرد: برخی عطاریها که طب گیاهی و عرقیجات بر عهده گرفته اند، به محلی 
برای عرضه داروهای اعتیادآور صنعتی تبدیل شده اند، که استعمال آن برای مصرف  کننده 

عوارض بیشتری در مقایسه با مواد مخدر سنتی از جمله تریاک و هروئین دارد.
 برخی عطاری های متخلف درچرخه درمان معتادان اختلال ایجاد می کنند

دبیر شورای هماهنگی مبارزه با مواد مخدر استان قم نیز در این جلسه  گفت: از ابتدای 
سال جاری تاکنون میزان کشفیات انواع مخدردرقم 3۷ درصد نسبت به مدت مشابه سال 

قبل افزایش پیدا کرده است.
ابوالفضل شریفی معضل واحدهای عطاری متخلف درقم را مورد اشاره قرار داد و اظهار 
داشت: برغم وجود قشر زحمتکش درمیان عطاری های قم ولی برخی با توزیع قرص های 

صنعتی خطرناک تخلف های زیادی را مرتکب می شوند، که باید آنها را غربال کنیم.
وی بیان داشت: بدون جداسازی این قشر از متخلفان، کار واحدهای مذکور به درستی 
انجام نمی شود. شریفی همچنین با اشاره به تلاش های صورت گرفته برای تشکیل اتحادیه 
مستقل عطاری های قم یادآور شد: این اقدام تا مرحله انتخابات نیز پیش رفت، ولی به 

دلیل عدم همکاری و تمایل عطاریها برای عضویت در این اتحادیه این امر محقق نشد.
در حال حاضر 2۰۰ واحد عطاری دارای پروانه فعالیت درقم وجود دارد.

وی با اشاره به نقش مخربی که عطاری های متخلف درایجاد اختلال درچرخه درمان 
معتادان دارند، گفت: بسیاری از معتادانی که درکمپ های ترک درمان می شوند، متادون 

آنها از عطاریها تهیه می گردد.
دبیرشورای مبارزه با مواد مخدر قم بیان کرد: بخشی از عطاریها کار مقابله با خرده 

فروشان مواد مخدرقم را نیز تحت الشعاع قرار داده اند.
رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر شهرستان قم نیز دراین جلسه با اشاره به انجام ۱2 طرح 
تخصصی محله محور در قم طی 2۰ روز گذشته گفت: 2 طرح در دو منطقه قم صورت 
گرفت که ما حصل آن کشف ۱۰۶ کیلوگرم مواد مخدر، دستگیری ۱۵۰ تن خرده فروش 

و ۹۰۰ تن معتاد بوده است.

شهردار قم:

آشفتگی مرکز شهر قم باید ساماندهی شود
شهردار قم با تأکید بر لزوم ادامه ممنوعیت ورود اتوبوس های بین شهری به مرکز شهر قم، 

گفت: آشفتگی مرکز شهر باید ساماندهی شود.
به گزارش شهرنیوز ، عصرروز دوشنبه در صد و هجدهمین جلسه علنی شورای اسلامی 
شهر قم که با حضور اعضای شورا و شهردار قم در ساختمان شهید باکریان برگزارشد، از 

نشان قم رونمایی شد.
در ابتدای جلسه لایحه اخذ مجوز نرخ صدور مجوز ورود و تردد اتوبوس های توریستی در 

سطح شهر به ازای زمان توقف  قرائت و بررسی شد.
این لایحه باوجود نظر موافق کمیسیون برای بررسی بیشتر به کمیسیون عودت داده شد.

اتوبوس های توریستی در سطح  به راه اندازی سامانه تردد  با توجه  روح الله امراللهی 
شهر و لزوم تعیین وضعیت نرخ تردد آن ها، اظهار داشت: کمیسیون عمران و حمل ونقل 
با تغییراتی در لایحه با آن موافقت کرده اما نیاز به مشخص شدن مقصد ورود اتوبوس ها 
در هنگام اخذ مجوز است. رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی شهر قم 
مبنای این لایحه را تقاضای جامعه هتلداران عنوان کرد و گفت: هزینه های مشخص شده  
برای اخذ مجوز را هتلداران پرداخت می کنند. شهردار قم نیز با تأکید بر لزوم قرار دادن 
ساماندهی به عنوان مبنای اصلی ورود به مرکز شهر، تصریح کرد: متأسفانه با آشفتگی 
در مرکز شهر مواجه بوده و باید هرچه سریع تر این موضوع رسیدگی شود. سید مرتضی 
سقاییان نژاد گفت: قوانین ممنوعیت ورود اتوبوس های بین شهری به داخل شهر باید 

اعمال شده و اتوبوس های خارجی فقط اجازه ورود به پارک سوار را داشته باشند.
در ادامه عباس ذاکریان خاطرنشان کرد: هدف از تصویب این لایحه ساماندهی اتوبوس ها 

در مرکز شهر بوده و ناقض ممنوعیت ورود اتوبوس های بین شهری به شهر نخواهد بود.
معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم تأکید کرد: محدوده ورود اتوبوس  تا هتل بوده 
و باید پس از پیاده شدن مسافران به پارک سوار مراجعه کند و اجازه تردد در شهر را نخواهد 
داشت. سپس لایحه اخذ مجوز اعمال مساعدت به مبلغ یک میلیارد ریال به سپاه امام علی 
ابن ابیطالب)ع( برای اردوگاه درمان، کار و صیانت کرامت معتادان متجاهر موردبررسی قرار 

گرفت و با نظر موافق کمیسیون تصویب شد.
لایحه اخذ مجوز اعمال مساعدت به مبلغ ۱۰۵ میلیون تومان به مجتمع فرهنگی تربیتی 

توحید نیز موردبررسی قرار گرفت و با نظر موافق کمیسیون تصویب شد.
در پایان جلسه نیز از نشان قم رونمایی شد.

عضو هیات مدیره انجمن داروسازان استان قم :

شرایط دارویی درقم مطلوب است
عضو هیات مدیره انجمن داروسازان استان قم گفت: شرایط دارویی در قم مطلوب و بهتر 
از سایر استان ها می باشد که مراجعه شهروندان سایر شهرها به داروخانه های قم، گواه این 

ادعاست.
علی اصغر اکرمی   افزود: درحال حاضر تامین دارو تحت تاثیر تحریم های مالی قرار گرفته 

و این مساله تهیه اقلام اولیه تولید دارو را با مشکل مواجه نموده است.
وی اضافه کرد: بخشی از داروها که مستقیم از خارج کشور وارد می شوند نیز با وقفه 

مواجه شده که مردم با مراجعه به داروخانه ها متوجه این موضوع شده اند.
وی خاطرنشان کرد: با توجه به هماهنگی دستگاه های متولی در استان قم از جمله 
و  توزیع  داروسازان،  وضعیت  انجمن  و  پزشکی  نظام  سازمان  پزشکی،  علوم  دانشگاه 

دسترسی مردم به دارو درقم نسبت به سایر استان ها بهتر است.
داروها،   تعداد  آماری  نظر  از  ولی  است،  مقطعی  دارویی  کمبود  اکرمی،  گفته   به 
افزایش یافته است و داروهایی از جمله انسولین تزریقی قلمی، بعضی داروهای بیماران 
خاص و صعب العلاج و داروهای تخصصی اعصاب کمبود وجود دارد که بیش از ۵۰ قلم 
می باشد. عضو هیات مدیره انجمن داروسازان قم در ادامه با اشاره به اهمیت مصرف 
داروهای داخلی، گفت: با توجه به کیفیت خوب و قابل قبول تولیدات داخلی و رشد 
استفاده از فناوری های مناسب در تولید، باید تلاش نماییم گرایش پزشکان و مردم را 
به مصرف داروهای خارجی کاهش دهیم. وی با بیان اینکه بار روانی از مهمترین دلایل 
مصرف داروهای خارجی است، افزود: ایران در تولید داروهای نوترکیب، بیولوژیک و با 
فناوری بالا، حائز رتبه در دنیاست و بخشی از داروها با وجود تحریم ها، از طریق کشورهای 
ثالث به کشورهای اروپایی صادر می شود که ارز آوری دارد. وی به شهروندان توصیه کرد: 
داروهای مورد نیاز را از مراجع رسمی تهیه نمایند و اطمینان خاطر داشته باشند داروهایی 
که از داروخانه تهیه می شود، سالم می باشد. در حال حاضر ۱۷۰ داروخانه شامل ۱۴۰ 
و  درمانگاهی  و  بیمارستانی  داروخانه  و ۱۰  شبانه روزی  داروخانه  روزانه، 2۰  داروخانه 

همچنین ۴۸ شرکت توزیع کننده دارو در قم فعال است.

معاون اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری قم:

باید ردیف بودجه  خاصی برای برگزاری 
مناسبت های ملی در قم اختصاص یابد

گفت:  قم  گردشگری  و  دستی  فرهنگی، صنایع  میراث  اداره کل  گردشگری  معاون   
اعتبارات و تسهیلات استان باید برای برگزاری مناسبت های ملی مذهبی باید افزایش 

مستمر داشته باشد.
مهدی حیدرآبادی روز دوشنبه درجلسه ستاد تسهیلات زائران دراستانداری قم بیان 
کرد: 2۹ مناسبت بزرگ ملی مذهبی هر سال در استان قم برگزار می شود که این حجم از 

برگزاری مناسبت درهیچ کدام از شهرهای کشور انجام نمی گیرد.
است،  کشور  استان های  سایرهای  از  متفاوت  درقم  سفر  خدمات  کرد:  اضافه  وی 

دراستان های دیگر نوعا درتسهیلات نوروز خلاصه می شود.
وی گفت:  باید ردیف بودجه  خاصی برای افزایش کیفیت و خدمات سفر به قم به دلیل 
حجم نیاز استان اختصاص پیدا کند. حیدرآبادی عنوان کرد: متولی اسکان در استان قم 
اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری است اما آموزش و پرورش همکاری و 

تعامل بسیار مناسبی در اسکان به زائران دارد. 
مدیرکل فرهنگی معاونت فرهنگی امور زائران استانداری قم نیز دراین جلسه با اشاره به 
نقاط ضعف ستاد تسهیلات زائران استان در نوروز سال ۹۸ بیان کرد: عدم استفاده صحیح 
از فضای مجازی و ترافیک در هسته مرکزی شهر از نقاط ضعف در اسکان و استقبال از 
زائران درقم بوده است. روح الله شاه نظری افزود:  همچنین عدم وجود تابلوهای راهنمای 
چند زبانه در سطح شهر برای راهنمای زائران خارجی نیز از مهمترین نقاط ضعف استان در 

استقبال از زائران و مسافران نوروزی بوده است.
شاه نظری ادامه داد: اطلاع رسانی ضعیف درسطح شهر و کمبود پارکینگ درهسته 

مرکزی شهر نیز از دیگر مشکلات استان بوده است.

سخنگوی قوه قضائیه:

مردم خشونت طلبان را به دستگاه قضا معرفی کنند

اجتماعی
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گزارش: پیام عابدی

 دولت از اینکه توانسته منابع لازم را برای حمایت از اقشار ضعیف فراهم کند، خوشحال 
است اما همزمان نگرانی هایی هم دارد. نگرانی از کسانی که اثری از آنها نیست مانند 
حاشیه نشین ها و روستانشینانی که نه شناسنامه دارند، نه دفترچه بیمه و نه حساب 

بانکی.
»اساس و هدف دولت در طرح حمایت معیشتی، کمک به خانوارهای متوسط و کم 
درآمد است که در شرایط تحریم اقتصادی، به لحاظ معیشتی تحت فشار هستند.« این 
سخنِ »حسن روحانی« جهت گیری های کلان دولت و هدف کلی قوای سه گانه از حذف 
یارانه سوخت را نشان می دهد؛ امری که مخالف و موافق دارد. مخالفان می گویند، دولت 
باید هرآنچه از حذف یارانه بدست می آورد را صرف جبران کسری بودجه حدود ۱3۰ هزار 
میلیارد تومانی سال ۹۸ کند تا سال آینده مجبور نشود از محل افزایش مالیات ها آن را 
جبران می کند. این دسته معتقدند دریافت مالیات بیشتر از اصناف و صنایع آنها را در 
معرض ریسک های اقتصادی بزرگ تری قرار می دهد؛ آنهم در شرایطی که  مطابق آخرین 
گزارش مرکز آمار، تورم تولیدکنندگان در تابستان ۹۸ به بیش از ۵۰ درصد رسیده است. 
موافقان اما بر این نظر هستند که حاکمیت پس از حذف یارانه سوخت بهترین تصمیم 
ممکن را گرفته است؛ چراکه دهک های پایینی جامعه از بابت شوک های تورمی تحت 

فشار هستند و نباید دست آنها را در چنین شرایطی خالی گذاشت.
به هر شکل دولت 2 هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان از محل بودجه عمومی در قالب تن خواه 
کنار گذاشته تا آن را به معیشت مردم اختصاص دهد. این شکل از حمایت اجتماعی 
در جهان اگر بی سابقه نباشد به ندرت اتفاق افتاده است؛ چراکه کشورهایی که زیر 
فشارهای اقتصادی به حذف یارانه های پنهان تن می دهند، منابع را برای اهدافی مانندِ 
حمایت از صنایع، خرید تکنولوژی برای بخش کشاوزی و... به کار می گیرند. با این همه 
شورای عالی هماهنگی های اقتصادی در این مقطع حساس »حفظ انسجام اجتماعی« 

را ضروی تر دانسته است.
»علی ربیعی« سخنگوی دولت در یادداشتی که در سایت پاد )پایگاه اطلاع رسانی 

دولت( منتشر کرده، نوشت: »بارها نگرانی و تأکید رئیس جمهوری را در این موضوع 
دیدم که می گفتند باید برای معیشت مردمی که از شوک ارزی آسیب دیده اند منابعی را 
فراهم کنیم؛ اما وزرای محترم نیز بدرستی پاسخ می دادند که همین الان هم با کسری 
مواجهیم و هیچ راهی جز هدفمند ساختن یارانه های پنهان انرژی نداریم و دوباره 
همه پیچیدگی های قبلی که اشاره کردم در ذهن تصمیم سازان مرور می شد در نهایت 
کارشناسان دولت با بررسی های کارشناسی به این راه حل رسیدند اما رئیس جمهوری 
قانع نشدند. ایشان دستور دادند که کلیه منابع حاصله از افزایش قیمت بنزین باید صرفاً 
برای معیشت طبقات محروم خرج شده و تحت هیچ شرایطی اجازه افزایش قیمت بنزین 

و خرج منابع آن برای کسری بودجه را نمی دهند.«
به نظر می رسد که با وجود اصرار حسن روحانی بر پرداخت یارانه  سوخت به حساب 
سرپرستان خانوار، این تصمیم مورد تایید روسای سه گانه قرار گرفته باشد. در نتیجه با 

یک تصمیم جمعی و نه فردی مواجه هستیم.
چند و چون کمک معیشتی دولت 

پرداخت کمک معیشتی در سه مرحله انجام می شود. بر اساس اعلام سازمان برنامه و 
بودجه مرحله اول پرداخت یارانه های نقدی سه شنبه 2۸ آبان، مرحله دوم، پنج شنبه 3۰ 

آبان و مرحله سوم شنبه 2 آذر است.
خانوارهای یک نفره تا پنج نفره این منابع را دریافت می کنند. بر اساس برآورد سازمان 
برنامه و بودجه خانوارهای یک نفره که حدود 2 میلیون و ۷۰۰ هزار نفر را شامل می شوند، 
۵۵ هزار تومان، خانوارهای 2 نفره که نزدیک به 3 میلیون نفر هستند، ۱۰3 هزار تومان، 
خانوارهای 3 نفره که ۴.۵ میلیون نفر هستند ۱3۸ هزار تومان، خانوارهای ۴ نفره که ۵ 
میلیون را شامل می شوند، ۱۷2 هزار تومان و خانوارهای ۵ نفره که 2 میلیون و ۶۰۰ هزار 

نفر هستند، 2۰۵ هزار تومان دریافتی دارند.
این رقم در یک سال به ۷۸ هزار میلیارد تومان می رسد و میزان کمک معیشتی به 
تنهایی در یک سال به رقم 2۹ هزار و ۶۵۸ میلیارد تومان خواهد رسید. اگر درآمد دولت از 
محل حذف یارانه بنزین به ۷۰ هزار میلیارد تومان در سال برسد کمتر از نیمی از آن خرج 
معیشت می شود اما قوه مجریه مدعی ست که هرچه از محل حذف یارانه بنزین هست و 

نیست را به حساب خانوارهای کم بضاعت و بی ضاعت می ریزد.
سیاست های حمایتی باید در ذهن مردم ملموس باشند

»عباس اورنگ« کارشناس رفاه  در پاسخ به این پرسش که پرداخت این کمک تا چه 
اندازه در گسترش وسع خانوارها راهگشاست، به ایلنا، گفت: با توجه به تورمی که حس 
می کنیم و نگرانی هایی که همواره از بابت نوسان قیمت ها در اقتصاد ایران وجود دارد، 
کمک معیشتی می تواند برای مردم و حتی دولت راهگشا باشد؛ یعنی هم احساس 
فشار معیشتی را تعدیل می کند و هم اینکه اعتراض های مردم مدیریت می شود. از یک 
بازی برد-برد صحبت می کنیم. در واقع دولت با یک تیر دو نشان زده است؛ یعنی هم از 
هزینه های اداره کشور کاسته و هم اینکه به افکارعمومی و رسانه ها یک پیام مشخص را 

رسانده است: »دولت مردم را فراموش نکرده.«
وی در پاسخ به این پرسش که آیا این نحوه مدیریت افکار عمومی به معنای واقعی سبب 
افزایش احساس رضایت اجتماعی می شود، گفت: دولت افرادی را که بهبود شرایط 
معیشتی آنها را در نظر گرفته، سرمایه های اجتماعی و پشتوانه مشارکت سیاسی خود 
می داند. به همین خاطر نمی خواهد تصمیمی که گرفته در آنها احساس یاس ایجاد 
کند. آرام آرام اعتراض های خیابانی پایان می یابد و همین مردم باید در انتخابات و دیگر 
مسائل جامعه مشارکت کنند. مولفه مهم سرمایه اجتماعی ظرفیت عظیمی در خود دارد 
و اگر در این چند روز یادداشت ها و سخنرانی های رئیس جمهوری، سخنگوی دولت و... 

را مرور کنید مشخص می شود، که آنها این ظرفیت عظیم را دست کم نگرفته اند. 
این کارشناس رفاه افزود: بنابراین پرداخت کمک معیشتی نه تنها حرکت حمایتی رو به 
جلویی است که ایجاد اعتماد هم می کند؛ اما در بلندمدت برای حفظِ انسجام اجتماعی 
نیازمند حرکت هایی هستیم که مکمل تحولات اجتماعی و خارج شدن جامعه از سکون 
باشند؛ یعنی سیاست های دولت باید به گونه ای باشد که هر حمایتی در ذهن و روان 
مردم ملموس باشد و به دلشان بشیند. این امر مستلزم آن است که سیاست های رفاهی 
خود را مورد خوانش انتقادی قرار دهیم و اجازه دهیم که جامعه آن را نقد کند و به پرسش 
بکشد. اینگونه می توانیم نقاط ضعف کار خود را شناسایی و عیب های آن را برطرف کنیم. 
با این همه سیاستی که دولت در این مقطع پی ریخته و حمایت فرادستگاهی را هم با 

خود همراه داشته، راهگشاست. 
اورنگ در پاسخ به این پرسش که چه سیاست های رفاهی مکملی را می توان تعریف 
کرد، گفت: برای نمونه می توان بر روی درمان و گسترش پوشش بیمه های پایه و مکمل 
متمرکز شد؛ به ویژه آنکه جامعه ایران با سرعت به سمت سالمندی پیش می رود و این 
افراد برای رهایی از فقر نیازمند درمان کم هزینه و دریافت مستمری هستند. سیاستِ 
در  ویژه  به  به شغل  افراد  و تسریع در دسترسی  کار  بازار  بهبود شرایط  مکمل دیگر 
شهرهای محروم است. هرچه باشد در بلندمدت با پول پاشی نمی توان در میان گروه های 
حساس تر جامعه مانند جوانان و سالمندان احساس رضایت ایجاد کرد. در کل رضایت 

شمردنی نیست اما دسترسی برابر به امکانات و فرصت ها شمردنی است.  
نگرانی برای محرومان غیرقابل شناسایی

شرایط هرچه هست دولت از اینکه توانسته منابع لازم را برای حمایت از اقشار ضعیف 
فراهم کند، خوشحال است؛ اما همزمان نگرانی هایی هم دارد که »علی ربیعی« این 
چنین آن را توضیح می دهد: »نگرانی ما کسانی هستند که اثری از آنها نیست؛ مثلا 
ما افراد حاشیه نشین را هم بررسی کردیم و سراغ کسانی که دفترچه بیمه نداشتند و 
دفترچه بیمه سلامت به آنها داده ایم، رفتیم.« افرادی که ربیعی از بابت عدم شناسایی 
آنها ابراز نگرانی می کند روستانشینانی است که نه شناسنامه دارند، نه دفترچه بیمه و 
نه یارانه ای دریافت کنند. پس حتی یک حساب بانکی هم به نام آنها نیست. عموم این 
افراد کم سواد هستند و به دلیل نداشتن امکانات حمل و نقل و جاده ای فرصت حضور در 
شهرها را ندارند. هرچند تعداد این افراد خیلی نمی تواند زیاد باشد اما شناسایی آنها مهم 
است؛ چراکه در محرومیت کامل به سر می برند. دولت در آینده بیشتر می تواند به کمک 
این افراد بشتابد و سهمی از یارانه بنزین را نصیبشان کند اما همانطور که عباس اورنگ 

می گوید نمی توان صرفا با کمک نقدی، وضعیت آنها را بهبود بخشید.  

چشم اندازِ مهمِ کمک های معیشتی چیست؟

دولت به دنبالِ جلبِ رضایت جامعه است

قائم مقام وزیر صمت در امور بازرگانی گفت: برای افزایش 
کنترل ها همه دستگاه ها به میدان آمدند و چهار هزار و 3۰۰ 

بازرس روزانه 3۰ هزار بازرسی انجام می دهند.
حسین مدرسی خیابانی، دوشنبه شب در برنامه گفتگوی 
ویژه خبری شبکه دو سیما با بیان اینکه سامانه ۱3۵ سازمان 
مردمی  گزارش های  دریافت  برای  نیز  تعزیرات حکومتی 
فعال شده است، گفت: فهرست قیمت  کالاهای اساسی 
در اپلیکیشن آپ نیز به مردم ارائه شده است. سه میلیون 
واحد صنفی داریم که نمی توانیم برای هر کدام از آن ها یک 
بازرس بگذاریم از مردم خواست از فروشگاه هایی خرید کنند 
که برچسب قیمت کالا دارند . برای اطمینان مردم از مبارزه 
تنظیم بازار با سوء استفاده کنندگان شرایط کنونی تخلفات 

آن ها در سامانه ۱2۴ و اپلیکیشن آپ قرار می گیرد.
وی افزود: تمرکز ستاد تنظیم بازار بر کنترل قیمت صد قلم 
کالای اساسی است، اما این به معنای کنترل نکردن بقیه 
قیمت ها نیست. هفت هزار و ۵۰۰ اتحادیه برای سه میلیون 
واحد صنفی وجود دارد که با همه آن ها جلسه گذاشته ایم و 
آن ها در طرح مبارزه با گران فروشی قیمت ها همراه هستند. 
این اتحادیه ها هر کدام بین دو تا ۱۰ بازرس دارند که اگر برای 
هر کدام دو بازرس در نظر بگیریم ۱۵ هزار بازرس اتحادیه ها 

نیز ستاد تنظیم بازار را در کنترل قیمت ها کمک می کنند.
رصد ۱۰۰ قلم کالا

مدرسی ادامه داد: بخش تأمین پشتوانه خوبی دارد و مردم 
بدانند اکنون به دلیل انباشت کالاها در گمرکات و کشتی ها 
دغدغه تخلیه آن ها را داریم. ستاد تنظیم بازار دائمی، جزو 
وظایف حاکمیتی است و تعطیل شدنی نیست. از ابتدای 
اجرای طرح افزایش قیمت بنزین، ستاد تنظیم بازار چهار 
جلسه برای همگرایی و همکاری همه دستگاه های مرتبط 
با این موضوع برگزار کرده است. از ابتدای سال اقدام به 
تأمین کالاهای اساسی شده است و ذخایر این کالاها وضع 
بسیار خوبی دارد و حتی در برخی از آن ها دو برابر نیاز کشور 
این  این مقام مسوول  به گفته  ذخیره سازی شده است. 
ستاد تلاش می کند اصلاح قیمت ها کمترین تأثیر را بر ثبات 
فضای اقتصادی کشور داشته باشد و شبکه های توزیع را به 
سمت این ثبات هدایت می کند. به دلیل کافی بودن کالاها 

در بازار و انبارها؛ تخفیف فروشگاه ها ادامه خواهد یافت.
مدرسی خیابانی با بیان اینکه با استفاده از سامانه رصد 
قیمت کالا، بهای صد قلم کالا کنترل می شود گفت: بر 
اساس آمار روز گذشته، قیمت ۵۱ قلم کالای اساسی کاهش 
و ۱۱ قلم افزایش داشته و قیمت 3۸ قلم کالا نیز ثابت مانده 

است.

افزایش قیمت برخی کالاها ارتباطی به بنزین ندارد
وی افزود: افزایش قیمت برخی کالاها مانند برنج وارداتی 
به دلیل ممنوع شدن واردات و حمایت از برنج داخلی است. 
برای افزایش کنترل ها همه دستگاه ها به میدان آمدند و چهار 
هزار و 3۰۰ بازرس روزانه 3۰ هزار بازرسی انجام می دهند. 
تا کنون دو هزار پرونده تعزیراتی برای تخلفات تشکیل شده 
است. این که گرانی قیمت ها را به افزایش قیمت بنزین 
مرتبط کنیم؛ جفا در طرح افزایش قیمت بنزین است، زیرا 
قیمت برخی کالاها مقطعی و فصلی است و ربطی به گرانی 
بنزین ندارد. این مقام مسوول اظهار داشت: پیش از اجرای 
این فرآورده،  افزایش قیمت  و  بنزین  طرح سهمیه بندی 
روزی صد میلیون لیتر بنزین با یارانه پنهان هنگفت در کشور 
بالای جامعه  و میزان برخورداری دهک  استفاده می شد 
نسبت به دهک پایین جامعه از یارانه انرژی ۱۱ برابر است. 
وی با بیان اینکه با اجرای طرح افزایش قیمت بنزین افزون 
بر جلوگیری از قاچاق و آلودگی هوا، روند پرداخت یارانه به 
انرژی معکوس و به نفع دهک های ضعیف جامعه شد گفت: 
اگر با روند گذشته که 2 و ۸ دهم برابر میانگین دنیاست بنزین 
مصرف می کردیم به زودی وارد کننده این فراورده می شدیم 
و در نتیجه ارزی که کشور برای واردات بنزین هزینه می کرد 
به دهک های مرفه جامعه می رسید. بنزین هزار تومانی مانع 
فکر کردن برای توسعه مترو، زیرساخت های حمل و نقل، 
خودروهای با کیفیت و بهبود حمل و نقل عمومی می شد. در 
کشور ما مصرف بنزین ۱۰ و ۷ دهم لیتر در هر صد کیلومتر 

است در حالی که در دنیا این رقم ۵ و نیم لیتر است.
۱5 بار قیمت بنزین افزایش داشت

مدرسی افزود: پس از پیروزی انقلاب اسلامی ۱۵ بار قیمت 
بنزین از ۱۰ تا ۴۰۰ درصد افزایش یافته است که شش بار 
موجب کاهش تورم و سه بار موجب افزایش تورم شده و 
شش بار نیز تورم تغییر نکرده است. با کنترل هایی که انجام 
می دهیم جلوی شوک حاصل از گرانی بنزین را می گیریم و 
پس از مدتی مردم مزایای حاصل از این طرح را می بینند. 
نقطه قوت اجرای طرح ستاد تنظیم بازار برای جلوگیری از 
افزایش قیمت ها، همکاری اصناف است. بر اساس قانون 
مبارزه با قاچاق کالا و ارز هفت سامانه در وزارت صنعت، 
معدن و تجارت طراحی شده و این سامانه ها در حال وصل 
شدن به دستگاه های دیگر است. طبق گفته های قائم مقام 
وزیر صمت در امور بازرگانی برای چابکی شبکه توزیع و 
نجات فضای اقتصادی کشور، استفاده از سامانه ها و شبکه 
آی تی ضروری است. همه انبارها، سیلوها، سردخانه ها و 
... زیر نظر این سامانه ها قرار دارند؛ ارز ۴2۰۰ تومانی فقط 
برای واردات هفت قلم کالا مانند برنج، روغن، شکر است. 
اکنون برنج وارداتی با ارز ۴2۰۰ تومانی در بازار ۷۵۰۰ تومان 
توزیع می شود که اگر با ارز نیمایی وارد می شد قیمت آن ۱۶ 
هزار تومان بود. قیمت برنج وارداتی قلاب حمایتی برای 
قیمت برنج داخلی است و قیمت برنج وارداتی قیمت برنج 

داخلی را حدود 2۰ تا 2۵ هزار تومان نگه داشته است.
این مقام مسوول تصریح کرد: همان کسانی که ادعای 

نگرانی قیمت ها و دغدغه مردم را دارند جاده ها را بستند 
و در نظام حمل و نقل اختلال ایجاد کردند، اما صنوف و 
تشکل ها از طرح مقابله با گرانی قیمت ها حمایت و با آن 
همراهی می کنند. تأمین مواد اولیه تولید و توزیع کالاها 
تعزیرات حکومتی  و رئیس سازمان  را کنترل می کنیم 
شعب ویژه ای را برای بررسی پرونده هایی که از افزایش 
قیمت بنزین سوء استفاده می کنند ایجاد کرده است. 
حدود پنج تا شش درصد از بازرسی های صنوف منجر 
تخلف ها  برای  ما  جرایم  و  می شود  تخلف  گزارش  به 
بازدارنده است، زیرا در پی احقاق حق مصرف کنندگان 

هستیم.
مشکلی در تامین گوشت نداریم

علی اصغر ملکی، رئیس اتحادیه گوشت گوسفندی نیز در 
این برنامه گفت: هیچ مشکلی در تأمین و توزیع گوشت 

نداریم و به اندازه کافی دام در کشتارگاه ها است.
وی افزود: هیچ تغییر قیمتی نداریم و نخواهیم داشت و در 
دو ماهه اخیر هر هفته قیمت گوشت کاهش یافته است به 
طوری که قیمت گوشت در مقایسه با دو ماه پیش ۱۵ تا 2۰ 
هزار تومان کاهش یافته است. بخش حمل و نقل دام نیز از 
گازوئیل استفاده می کند که افزایش قیمت بنزین تأثیری بر 

آن ندارد.
افزایش ۱۱ درصدی تولید مرغ

بهمن محمد یاری مدیرعامل اتحادیه مرغداران گوشتی 
کشور نیز در این برنامه گفت: تولید گوشت مرغ در مقایسه 
با سال ۹۷ یازده درصد افزایش یافته است و برای چهار ماه 
آینده نیز روند صعودی تولید را برنامه ریزی کرده ایم. در آذر 
۱2۰ میلیون، در دی ۱2۸ میلیون و در بهمن ۱۴۱ میلیون 
قطعه جوجه ریزی خواهیم داشت. وی با بیان اینکه قیمت 
نهاده ها ثابت است گفت: قیمت مرغ در حد قیمت مصوب 

است و در برخی استان ها نیز کاهش قیمت داشته ایم.
حمل و نقل کالا با گازوییل است

ابراهیم درستی عضو هیأت رئیسه اتاق اصناف کشور نیز در 
این برنامه گفت: افزایش قیمت آن چنانی در کالاها نداشته 
ایم و کنترل می کنیم که کسی از گرانی قیمت بنزین سوء 
استفاده نکند. کالاها در بازار و انبارها وجود دارد و سازمان 
حمایت از مصرف کنندگان نیز بر بازار نظارت می کند که 

کسی از شرایط سوء استفاده نکند.
وی ادامه داد: نظام حمل و نقل کالاها در کشور بیشتر از 
گازوئیل استفاده می کند و گرانی بنزین در آن اثری ندارد. 
اگر کسی در این شرایط موج سواری و تخطی کند با آن 

برخورد می کنیم.

 قائم مقام وزیر صمت:

ذخایر انبارو بازار همه کالاها مطلوب است

رئیس کل بیمه مرکزی گفت: به دنبال اعتراضات صورت گرفته برای اصلاح قیمت بنزین 
و آسیب هایی که به همراه داشت، دستور ارزیابی خسارات را صادر کرده ایم که به زودی 

پرداخت می شود.
غلامرضا سلیمانی که دیروز در جریان برگزاری ششمین نمایشگاه بانک، بیمه و بورس 
در جزیره کیش در نشستی خبری حضور داشت، در رابطه با جریان اخیر اعتراضی مربوط 
به اصلاح قیمت بنزین اظهار کرد: روز دوشنبه دستور بررسی سریع و دریافت اطلاعات را 
صادر کرده ایم که مشخص چه تعداد بانک و ساختمان دچار آسیب شده اند. وی افزود: 
بخشی از این خسارات مربوط به ساختمان بانک ها بوده یا پول های داخل آن که آتش 
گرفته است یا پول هایی که به سرقت رفته، اختصاص دارد که ارزیابی و پرداخت می شود، 
چراکه در مقابل آشوب و آتش سوزی بیمه هستند. سلیمانی در مورد خودروهایی که در 
جریان اخیر آسیب دیدند نیز گفت فقط خودروهایی که در بیمه نامه آنها ذکر شده باشد، در 
این رابطه دریافتی بیمه خواهند داشت. همچنین ساختمان ها و اماکنی بیمه هستند، در 

صورت آسیب، خسارت دریافت خواهند کرد.
تاثیر اصلاح قیمت بنزین بر صنعت بیمه

اما در رابطه با اینکه افزایش قیمت بنزین تا چه اندازه می تواند صنعت بیمه را تحت تاثیر 
قرار دهد، رئیس کل بیمه مرکزی توضیح داد: در کوتاه مدت ممکن است این تغییر در 
بخش های اقتصادی اثرگذار باشد ولی بررسی های اولیه ما در صنعت بیمه نشان می دهد 
که اثر مهمی ندارد. وی افزود: در صنعت بیمه حمل و نقل از کانال خودروهایی است که 
سوخت آنها گازوئیل است، درصورتیکه قیمت این سوخت افزایشی نداشته و این حوزه را 

تحت تاثیر قرار نمی دهد.
پرداخت 2۱7 میلیارد تومان از خسارت ۳۸ هزار میلیاردی سیل!

در جریان سیل ابتدای سال جاری در مناطقی از کشور، سازمان برنامه و بودجه از 
خسارت 3۸ هزار میلیاردی خبر داده بود که باید عمده آن از محل اعتبارات بودجه ای 
بانک و بیمه تامین می شد. این در حالی است که رئیس کل بیمه مرکزی در پاسخ به ایسنا 

در رابطه با اینکه چه میزان از این خسارت از محل بیمه پرداخت شده است؟ گفت: 2۱۷ 
میلیارد تومان در مجموع پرداخت شده است.

سلیمانی یادآور شد: فقط واحدهای مسکونی که بیمه بودند خسارت دریافت کرده اند.
بدهی هزار میلیاردی سایپا به بیمه در حال پرداخت است

اما رئیس کل بانک مرکزی در مورد جریان بدهی سایپا نیز توضیحاتی ارائه کرد و گفت 
که این شرکت حدود هزار میلیارد تومان بدهی معوق به شرکت های بیمه ای داشت که 
بیمه مرکزی به طور جدی به موضوع ورود کرد و بعد از بررسی های صورت گرفته توافقاتی 
در این زمینه انجام شد. سلیمانی گفت: در حال حاضر بخشی از بدهی سایپا پرداخت 
شده و مابقی در قالب دریافت چک بوده است که در حال پرداخت است. بر این اساس 
اکنون سایپا بدهی معوق توافق نشده ای با شرکت های بیمه نداشته و در حال تسویه است 
و خودروهای جدید نیز بیمه می شوند. وی این را هم گفت که ایران خودرو به عنوان دیگر 

شرکت خودروسازی مشکلی در بحث بیمه و بدهی ندارد.

رئیس کل بیمه مرکزی اعلام کرد

خسارات اعتراضات بنزینی پرداخت می شود

باوجود تلاش دلالان برای پیشگیری از ریزش قیمت دلار؛

کاهش قیمت ارز در راه است
روند رو به رشد قیمت دلار در بازار، هر چند از ابتدای هفته ادامه یافت اما از میانه دیروز 

وضعیت تغییری جدی را تجربه کرد.
از اولین روز هفته روند رو به افزایش قیمت دلار که از یک هفته قبل آغاز شده بود شدت 
گرفت و دلار قیمت ۱۱ هزار و ۸۰۰ تومان را در صرافی های بانکی ثبت کرد و این روند 
در روزهای پس از آن یعنی یکشنبه و دوشنبه با رسیدن به ۱2 هزار و ۴۰۰ تومان رکورد 

شکنی کرد.
 از نیمه روزگذشته اما روند حاکم بر بازار معکوس شد، درست زمانی که صرافان از 

افزایش تب خرید در بازار خبر می دادند.
 بسیاری از کارشناسان معتقدند افزایش تقاضا برای خرید به دلیل آن رخ داد که برخی 
چشم انداز آتی بازار را افزایشی می دیدند اما به نظر می رسد بازار ارز حالا با معادلات 

تازه ای روبروست.
 همتی چه گفت؟

 رییس کل بانک مرکزی هم در صفحه شخصی خود در فضای مجازی از مهار بازار 
سخن گفت و هم در میانه افزایش قیمت ها در بازار، بازدیدی از میدان فردوسی داشت تا 

از چند و چون معاملات خبر گیرد.  
همتی در بازدید از صرافی های میدان فردوسی نسبت به تأمین نیازهای ارزی مردم، 
اطمینان خاطر داد. وی از حضور پررنگ بانک مرکزی در بازار خبر داده و می گوید: 
مدیریت بازار ایجاب می کند که به عنوان بازارساز اصلی نیازهای واقعی را تأمین کرده 

و مازاد عرضه ارز را نیز مطابق ماه های گذشته جمع آوری و به ذخایر کشور اضافه کند.
وی اطمینان داده است تجربه بیش از یک سال گذشته بانک مرکزی در مدیریت علمی 
بازار ارز همچنان ادامه خواهد داشت و اطمینان دارم شکل گیری انتظارات این چند روز، 

تأثیر چندانی بر بازار ارز نخواهد داشت.
بازار چگونه مستعد ریزش شد؟

 از میانه دیروز، با اولین کاهش قیمت، دلالان عرضه دلار را متوقف کردند تا مانع از 
تداوم این روند شوند با این حال برخی از افزایش حضور بانک مرکزی در بازار می گفتند.
 بسیاری معتقدند دلالان حاشیه بازار به دلیل ریسک بالای فعالیتشان با اقبال چندانی 
روبرو نیستند و شمار خریداران ارز از این دسته از افراد کاهش چشمگیری داشته است.

 دلار در میانه دیروز در صرافی های بانکی از محدوده ۱2 هزار و ۴۰۰ به ۱2 هزار و 3۰۰ 
تومان رسید و این روند تا ساعات پایانی روز ادامه داشت. در بازار آزاد نیز برخی از دلار 
۱3 هزار تومانی خبر می دادند اما در عمل دلار در این کانال خرید و فروش نشده است.
فعالان بازار معتقدند بازار ارز ایران در عمل تا پایان سال در محدوده قیمتی ۱۱ تا ۱2 
هزار تومان باقی خواهد ماند چرا که بانک مرکزی کاهش و افزایش بیش از این قیمت 
ها را در برنامه ندارد. همتی معتقد است عوامل اقتصادی حاکم بر بازار تغییری نکرده و 
ورود ارز حاصل از صادرات غیر نفتی به بازار در عین مدیریت تقاضا ادامه دارد اما عوامل 
سیاسی نظیر اتفاقات عرصه بین الملل و البته افزایش قیمت بنزین در روزهای اخیر 

مهمترین عوامل رشد قیمت ها در بازار تلقی می شود.

وزیر صنعت، معدن و تجارت :

تورمِ انتظاری، پس از گرانی بنزین با نظارت 
کنترل می شود

وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: باید با نظارت از تورم انتظاری جلوگیری کرده تا 
فضای روانی تاثیری بر گرانی کالا ها نداشته باشد.

 رضا رحمانی در جمع خبرنگاران درباره تنظیم بازار و کنترل قیمت ها، گفت: براساس 
گزارشات ارائه شده، مشکلی در تامین کالا های موردنیاز کشور وجود ندارد و واردات بیش 
از میزان موردنیاز بوده و این کالا ها در بنادر دپو شده و مقرر است به مراکز مورد نظر منتقل 

شوند.
وی با بیان اینکه کالا به میزان کافی در انبار ها ذخیره شده است، افزود: باید با نظارت 

از تورم انتظاری جلوگیری کرده تا فضای روانی تاثیری بر گرانی کالا ها نداشته باشد.
وزیر صنعت، معدن و تجارت با بیان اینکه بازرسی های تشدید شده است، گفت: 
اتحادیه های صنفی و سازمان حمایت از مصرف کننده با تمام قوا پای کار آمده اند و مقرر 
است؛ در صورت نیاز از نیرو های سازمان های صنعت، معدن و تجارت نیز استفاده شود.
آقای رحمانی با بیان اینکه تعزیرات به پرونده شکایات با فوریت رسیدگی می کند، 
افزود: برخی به دنبال سوءاستفاده از شرایط فعلی هستند که باید از آن جلوگیری شود.

وزیر صنعت، معدن و تجارت با بیان اینکه تکمیل سامانه جامع تجارت، سامانه جامع 
انبار ها و... پیش از افزایش قیمت بنزین نیز در دستور کار وزرات صنعت، معدن و تجارت 
بود که در حال حاضر این موارد با جدیت بیشتری پیگیری می شود، گفت: براساس 
گزارشات ارائه شده از سوی سازمان حمایت از مصرف کننده، سازمان تعزیرات و صنوف 
از وضعیت بازار، تعداد تخلفات مکشوفه در این سه روز بیشتر از تخلفات صورت گرفته 

پیش از افزایش قیمت بنزین، نیست.
وی با بیان اینکه تلاش بر این است که از اجحاف در حقوق مردم جلوگیری شود، 
افزود: سامانه ۱2۴ از ۷ صبح تا ۱۰ شب گزارشات را دریافت و پیگیری های لازم را انجام 
می دهند، در حال حاضر ۴ هزار بازرس در وزارت صمت فعالیت می کنند که روزانه 3۰ 
هزار بازرسی توسط آن ها صورت می گیرد از سوی دیگر اتحادیه صنفی با بیش از ۱۷ 

هزار نفر بازرس بر بازار نظارت می کنند.
وزیر صنعت، معدن و تجارت تاکید کرد: بازرسی های از بازار ادامه دار خواهد بود و در 

شرایط جدید نیز تشدید می شود.

صرفه جویی سالانه ۸5 میلیارد تومان

حذف قبوض کاغذی گاز از اوایل آذرماه
رئیس روابط عمومی شرکت ملی گاز از حذف قبوض کاغذی گاز از اوایل آذرماه امسال 

خبر داد.
محمد عسکری گفت: زیرساخت های لازم برای اجرای این کار آماده شده است و از 

مردم می خواهیم با ما در این زمینه همکاری کنند.
وی درباره نحوه ثبت درخواست مشترکان افزود: مشترکان می توانند با مراجعه به درگاه 
اینترنتی شرکت ملی گاز و وارد کردن شماره اشتراک خود در بخش مربوطه، اطلاعات 
پرونده خود را تکمیل کنند. وی ادامه داد: مشترکان با استفاده از سرویس های پیامکی و 

ارسال شماره اشتراک خود به شماره *۱۰۰۰۱۹۴۱ ثبت نام خود را انجام دهند.
عسکری اضافه کرد: در برخی استان ها تمهیداتی اندیشیده شده است تا به هنگام 

مراجعه کنتورخوان، همکاران ما کار ثبت نام مشترکان را انجام دهند.
رئیس روابط عمومی شرکت ملی گاز ایران، بابیان اینکه هیچ محدودیتی در ثبت شماره 
اشتراک با یک شماره تلفن وبالعکس وجود ندارد گفت: در برخی مجتمع ها یک کنتور 
گاز وجود دارد و ممکن است همه ساکنان بخواهند از قبض گاز مصرفی خود مطلع 

شوند.
وی گفت:  این افراد می توانند شماره اشتراک مجتمع را با شماره تلفن های متعدد 
پیامک کنند، همچنین اگر برخی افراد که چندین ملک و ساختمان دارند تمایل داشته 
باشند قبوض گاز مصرفی خود را روی یک شماره تلفن یکسان دریافت کند این امر امکان 
پذیر بوده است و محدودیتی در ثبت یک شماره اشتراک با چندین شماره تلفن و یا ثبت 

چندین شماره اشتراک با یک شماره تلفن وجود ندارد.
عسکری تاکید کرد: در صورت اجرایی شدن طرح حذف قبوض کاغذی برای همه 
23 میلیون مشترک گاز، مبلغی حدود ۸۵ میلیارد تومان به صورت سالانه در هزینه های 

آشکار صرفه جویی خواهد شد.

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
آگهی موضوع ماده ۳ قانون  و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند 

رسمی 
برابر رای شماره  ۱3۹۸۶۰33۱۰۱۰۰۰2۵۴۴ هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند 
رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک فردیس تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی خانم خدیجه بارانی فرزند محمد علی بشماره 
شناسنامه ۱۱۹3 صادره از قروه در گزین در ششدانگ یک قطعه زمین با بنای احداثی به مساحت 2۱3/۸۰مترمربع پلاک ۱22۰۰ 
فرعی از ١۶2 اصلی واقع در کرج ساسانی اکبر اباد بلوار استقلال بهارستان شمالی کوچه مسجد انتهای کوچه پلاک 2۸ س صدف 

واحد ۱ خریداری از مالک رسمی فاطمه وربابه یاوری محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 
۱۵ روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ 

انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ،ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض 
،دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند 

مالکیت صادر خواهد شد . میم الف:۱۷۹۱/و 
تاریخ انتشار نوبت اول :9۸/۰۸/۱4 - تاریخ انتشار نوبت دوم :9۸/۰۸/29
محمد سلیمانی - رئیس ثبت اسناد و املاک
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 از کی روش تا ویلموتس؛

 وقتی فدراسیون فوتبال از اتفاقات گذشته 
درس نمی گیرد

به نظر می رسد فدراسیون فوتبال در نحوه عقد قرارداد با مربیان دچار مشکل است یا 
در اجرای آن ضعف دارد که ویلموتس هم رفتارهای مشابه کی روش را انجام می دهد.

 پس از دو شکست پیاپی تیم ملی مقابل بحرین و عراق، امر طبیعی انتقاد از این تیم 
بود. تیمی که علاوه بر شکست، بازی خوبی هم انجام نداد تا کمی جای دفاع باقی 
بگذارد. در واقع انتقاد هم به نحوه عملکرد تیم ملی بود و هم به نحوه نتیجه گیری؛ از 
این رو انتقادها به تیم ملی از زوایای مختلف صورت گرفت و کارشناسان مختلف هم 

راهکارهایی را ارائه کردند.
یکی از انتقادهای مهم نسبت به فدراسیون فوتبال، عدم حضور مارک ویلموتس در 
ایران است. اینکه سرمربی بلژیکی تیم ملی به هر دلیلی پیش از دیدار با عراق دیرهنگام 
به تهران آمد. دیرآمدن همانا، دیر شروع شدن تمرینات تیم ملی نیز همانا؛ اتفاقی که 
باعث شد بازیکنان تیم ملی با کمترین میزان آمادگی و هماهنگی مقابل عراق قرار بگیرند 
که نتیجه اش بازی ضعیف و شکست بود. زمانی که حتی نتوانستیم یک کرنر از حریف 
بگیریم و شاید ضعیف ترین عملکرد را از نظر ایجاد موقعیت و شوت زدن به سمت دروازه 
عراق را داشتیم. نکته جالب تر این بود که ویلموتس بلافاصله پس از دیدار با عراق و پس از 

چند ساعت حضور در تهران، بار دیگر کشورمان را ترک کرد و به مرخصی رفت!
فدراسیون فوتبال با وجود انتقاداتی که صورت گرفته، هنوز پاسخی در خصوص 
نوع قرارداد مارک ویلموتس با این فدراسیون نداده است. هنوز فدراسیون درباره نحوه 
مرخصی های این مربی بلژیکی توضیح نداده که ویلموتس چه میزان مرخصی دارد و 
چرا در ایران حضور پیدا نمی کند. او پس از شکست مقابل عراق، می توانست حداقل 
چند روزی بازیکنانش را برای هماهنگی و آمادگی بیشتر تمرین بدهد تا تفکراتش را به 
آنها انتقال دهد، اما تصمیم گرفت چند ساعت پس از ورود به تهران، راهی مرخصی 
شود. فدراسیون فوتبال هم بی چون و چرا قبول کرد. حالا یا قرارداد ویلموتس به نحوی 
بوده که او هر زمان که دلش خواست راهی مرخصی شود یا توانایی فدراسیون مقابل این 

مربی آنقدر پایین است که نمی تواند مانع رفتن او به مرخصی شود.
مختلف  کمیته های  در  مختلف  مسئولان  که  است  حالی  در  فدراسیون  سکوت 
فدراسیون با سایت رسمی فدراسیون فوتبال مصاحبه و از برنامه ها حمایت کرده اند. 
میرشاد ماجدی، نیما نکیسا، مرتضی محصص و سعید دقیقی که در فدراسیون فوتبال 
مسئولیت دارند از جمله نفراتی بودند که به حمایت از فدراسیون و برنامه ریزی برای تیم 
ملی پرداختند. در جلسه هیئت رئیسه هم که روز گذشته برگزار شد اعضا از فدراسیون به 
دلیل فراهم کردن شرایط تقدیر کردند! اینکه فدراسیون تمام امکانات لجستیکی را برای 
تیم ملی فراهم کرده و اکنون هم اتفاقی رخ نداده و می توان با برنامه ریزی بهتر راهی جام 
جهانی 2۰22 شد. فدراسیون پیش تر هم بیانیه عذرخواهی داده بود اما گویا فراموش 

کرده درباره مسائل مهم تری پاسخگو باشد.
از طرفی مسئولان فدراسیون فوتبال در حالی از برنامه ریزی و حمایت مناسب در قبال 
تیم ملی صحبت می کنند که پس از حضور مارک ویلموتس دومین فیفادی ما هم از 
درست رفت. تیم ملی در دو فیفادی را که بازی رسمی نداشت، بدون انجام بازی دوستانه 
پشت سر گذاشت و فدراسیون فوتبال نتوانست برنامه ریزی مناسبی برای این تیم داشته 

باشد.
فدراسیون فوتبال در شرایط فعلی حتی نمی تواند مارک ویلموتس را در ایران حفظ کند 
تا او با زیر نظر گرفتن لیگ و برنامه ریزی مناسب، برگزاری جلسات فنی با فدراسیون و 
مربیان لیگ، راه چاره ای برای خروج تیم ملی از بحران داشته باشد. اقداماتی که در 
زمان کارلوس کی روش هم صورت نمی گرفت. سرمربی سابق تیم ملی هم شرایطش 
به گونه ای بود که هر زمان دلش می خواست راهی مرخصی می شد، توجهی به لیگ 

نداشت.
شاید تنها فرق رفتاری ویلموتس با کی روش مصاحبه نکردن او باشد که بعید نیست اگر 
چند وقت بگذرد، این مربی هم چنین اقداماتی را انجام دهد. اینجا سؤال این است که 
چرا فدراسیون فوتبال از قرارداد با کی روش درس نگرفته و چگونه است که ویلموتس پس 
از دو شکست پیاپی تیم ملی، به راحتی همه چیز را رها می کند، به مرخصی می رود و 

فدراسیون فوتبال هم در این خصوص پاسخگو نیست.

با اعلام سازمان لیگ؛

لغو چهار دیدار هفته یازدهم

سازمان لیگ برتر از به تعویق افتادن چهار دیدار از هفته یازدهم رقابت های لیگ برتر 
فوتبال خبر داد. در این میان تیم های استقلال و پرسپولیس برابر حریفان خود به میدان 

خواهند رفت.
سازمان لیگ برتر فوتبال ایران اعلام کرد به دلیل عدم وجود شرایط لازم برای برگزاری ۴ 

مسابقه از هفته یازدهم لیگ برتر، مسابقات زیر لغو و به زمان دیگری موکول شد:
* گل گهرسیرجان – ماشین سازی تبریز 

* پارس جنوبی جم – پیکان تهران
* تراکتورسازی تبریز- شهر خودرو مشهد

* صنعت نفت آبادان- سپاهان اصفهان
زمان برگزاری این مسابقات متعاقبا اعلام خواهد شد. بدیهی است سایر مسابقات 

هفته یازدهم لیگ برتر طبق برنامه اعلام شده قبلی برگزار می شود.
برنامه مسابقات هفته یازدهم لیگ برتر که برگزار خواهد شد به شرح زیر است:

* پرسپولیس تهران - نفت مسجدسلیمان - جمعه اول آذر - ساعات ۱۷:3۰ - ورزشگاه 
آزادی

* ذوب آهن اصفهان - فولاد خوزستان - یکشنبه 3 آذر - ساعت ۱۷:3۰ - ورزشگاه 
فولادشهر

* نساجی مازندران - استقلال تهران - دوشنبه ۴ آذر - ساعت ۱۷:3۰ ورزشگاه شهید 
وطنی قائمشهر

* سایپا تهران - شاهین شهرداری بوشهر - یکشنبه 3 آذر - ساعت ۱۶:۱۵ - ورزشگاه 
شهدای شهر قدس

اتفاق عجیب در تمرین استقلال!
تمرین روز )سه شنبه( استقلال در دو زمین مختلف در دو نقطه مختلف از تهران برگزار 
شد. اعضای تیم  فوتبال استقلال روز )سه شنبه( تصمیم داشتند که یک جلسه تمرین 
در زمین غدیر برگزار کنند اما در اتفاقی عجیب، استراماچونی به یک باره تصمیم به 
تعویض زمین از مجموعه غدیر به تهرانسر گرفت. این اتفاق در حالی رخ داد که بازیکنان 
پس از گرم کردن بدن های شان آماده تمرین بودند و موانع لازم برای اجرای دستورات 

استراماچونی هم در نقاط مختلف زمین چمن مجموعه غدیر جاگذاری شده بود.
به نظر می رسد دلیل این اتفاق مصنوعی بودن چمن مجموعه غدیر بوده است؛ 
موضوعی که استراماچونی و باقی اعضای کادرفنی استقلال از قبل از آن خبر داشتند و 

آخرین دیدار دوستانه آبی های پایتخت هم در این زمین برگزار شد.

حاجی صفی دیدار با شهرخودرو را از دست داد
برابر  تیمش  دیدار  مصدومیت  دلیل  به  تراکتور  فوتبال  تیم  کاپیتان های  از  یکی 

شهرخودرو را از دست داد.
احسان حاجی  صفی، ملی پوش تیم فوتبال تراکتور که پیش از دیدار تیم ملی ایران 
و عراق مصدوم شد، دوره درمانی اش به طول انجامید و به این ترتیب اگر دیدار هفته 

یازدهم تیمش برابر تراکتور در روز جمعه برگزار شود، این بازی را از دست می دهد.
کاپیتان سوم تراکتور اکنون در ترکیه است و مراحل درمانی خود را پشت سر می گذارد 
و قرار است هفته بعد به ایران بازگردد. هم چنین حضور این بازیکن در ترکیب تراکتور در 

هفته دوازدهم برابر پیکان نیز در هاله ای از ابهام قرار دارد.

بازیکن پیشین تیم ملی فوتبال و استقلال بر این باور است که برخلاف سایر کشورها، 
تیم ملی کشورمان به جای پیشرفت در حال پسرفت است.

علیرضا نیکبخت واحدی درباره ناکامی تیم ملی فوتبال ایران مقابل بحرین و عراق 
در مرحله انتخابی مسابقات مقدماتی جام جهانی 2۰22 قطر، اظهار داشت: دلایل 
و مسائل زیادی وجود دارد و این احساس وجود دارد که در تیم ملی سلیقه ای کار 
می شود. اینکه نفرات قبلی تیم ملی نباشند یا فلان نفر باشد، تیم ملی را وارد چالش 
کرده است. نمی خواهم تعریفی از دوران کارلوس کی روش در تیم ملی داشته باشم، اما 
ما دوست نداریم راحت به جام جهانی برویم و همیشه با سختی کارمان را پیش برده ایم.

عدم هماهنگی کار دست تیم ملی داد
وی افزود: در این چند سال نتایج بهتری برابر تیم های عراق، بحرین و امثال اینها 
گرفته ایم و نمی دانم چرا الان نمی توانیم عملکرد خوبی داشته باشیم. آنچه مسلم است 
برای بازی های اخیر تیم ملی هماهنگی لازم بین فدراسیون، سرمربی و بازیکنان وجود 

نداشت و همین مسئله کار دست تیم ملی داد.
ایران در حال پسرفت است

بازیکن پیشین تیم ملی فوتبال ایران در خصوص اینکه گفته می شود مارک ویلموتس 
ایرانی  به عنوان مربی  بازیکنان ندارد، گفت: وحید هاشیمان  شناخت کافی روی 
تجربه مربیگری در بوندس لیگا را دارد و کمک خوبی برای سرمربی تیم ملی است که 
شناخت خوبی پیدا کند. در رابطه با چرایی عدم دعوت یا دعوت فلان بازیکن بهتر است 
سرمربی تیم ملی پاسخ دهد. در فوتبال ایران همیشه این بحث ها وجود داشته که چرا 
فلانی دعوت نشده یا فلانی دعوت شده است. ما مشکل داریم و باید هر چه زودتر 
مشکلات مان را حل کنیم. تیم های دیگر ننشسته اند که ببینند ایران چه کار می کند، 
همه با قدرت کار و پیشرفت می کنند و تنها تیمی که در حال پسرفت بوده، ایران است!

مدیریت باشگاه استقلال حاشیه سازی می کند
نیکبخت در ادامه گفت وگو با تسنیم درباره شرایط تیم فوتبال استقلال گفت: وقتی 
حاشیه دست از سر استقلال برداشت، می توانیم حساب ویژه ای روی این تیم کنیم. 
باشگاه در  زبان مدیریت  از  اخیرا صحبت هایی  باشد.  باید قوی تر  باشگاه  مدیریت 

خصوص ترانسفر بازیکنان شنیده شده است. این حرف ها از جانب مدیریت خودش 
حاشیه سازی است. وقتی استقلال در حال نتیجه گیری است، چرا باید حاشیه باشد؟ 
برخی ها چون مدیریت بلد نیستند، این صحبت ها را انجام می دهند. همه می دانند 
منظورم چه کسی است و چرا این حرف ها را می زنم. آقایان متأسفانه سوء مدیریت دارند.

وقتی کل ورزشگاه علیه مدیرعامل شعار می دهد، چرا می گویند خط دهی است؟
وی در خصوص اینکه امیرحسین فتحی مدیرعامل استقلال در دفاع از خودش گفته 
که شعارها در ورزشگاه علیه او خطی است، گفت: وقتی 2۰،3۰ هزار نفر علیه مدیرعامل 
شعار سر می دهند، آیا همگی خط گرفته اند؟ قبلا می گفتند فلان جایگاه شعارهای 
خطی می دهند، اما وقتی کل ورزشگاه شعار می دهد، بحث خط دهی مطرح نیست. 
بهتر است افراد، چشم های شان را باز کنند. شما محبوب نیستید و باید بروید. این آقایان 
کُرسی و صندلی مدیریت را دوست دارند و مردم نیز این چیزها را می فهمند. مردم به 
خوبی تحلیل کرده و می دانند چه اتفاقاتی در باشگاه استقلال می افتد. سرمربی تیم 
بدون بضاعت نتیجه گرفته، اما تا همین چند وقت پیش پول به تیم ترزیق نشده بود. این 

نتایج برای آقایان نبوده، بلکه برای کادر فنی و بازیکنان بوده است.
جلوی در باشگاه استقلال ننشستم که پُست بگیرم

بازیکن پیشین استقلال در پاسخ به این سؤال که آیا دوری از فوتبال برای او سخت 
نیست، خاطرنشان کرد: دوری از فوتبال همیشه سخت است، اما خیلی خوشحالم 
که در این فوتبال نیستم. من دورانی که بازی می کردم، مثل برخی ها زندگی نکردم. 
من آدمی نیستم که جلوی در باشگاه استقلال بنشینم تا پست و مقام بگیریم یا بروم 
فدراسیون فوتبال صحبت کنم. من مدارس فوتبالم را دارم و همین که خانواده ها از 
پیشرفت فوتبال فرزندان شان راضی هستند، برایم خوشحال کننده است. ابتدای فصل 
برای مربیگری در یکی از تیم های پایه پیشنهاد داشتم، اما نخواستم تحت هر شرایطی 

همکاری کنم.
اگر دنبال جایگاه بودم، از استقلال نمی رفتم

نیکبخت گفت: اگر دنبال پست و مقام بودم، زمانی که بحث کاپیتانی ام در استقلال 
مطرح بود، مقابل حرف زور نمی ایستادم و کاپیتانی  را می گرفتم. درست است که اشتباه 

کردم از استقلال رفتم، اما کسی نبودم که سرم را پایین بیندازم و حقم را نگیرم. اگر این 
کاره بودم، مثل آقایان می شدم. آدم هایی که فوتبالی هستند، من را دوست دارند.

 نیکبخت:

 همه در حال پیشرفت هستند، فوتبال ایران در حال پسرفت

معاون باشگاه استقلال آخرین وضعیت این تیم را تشریح کرد و درباره شکایت رابسون 
جانواریو از این تیم به فیفا و مطالبات لئوناردو پادوانی توضیحاتی داد.

به گزارش خبرنگار مهر، کامران منزوی درباره تعطیلی لیگ برتر و احتمال خارج شدن 
استقلال از نوار پیروزی، گفت: هنوز استقلال به هدفی که می خواهد نرسیده است و 
این تازه شروع کار است. تا جلب رضایت هواداران خیلی راه است. در این خصوص هم 
باید کادر فنی جواب بدهد. مربیان ما حتما برنامه ریزی لازم را داشته اند. این برنامه تیم 
ملی هم از مدت ها قبل اعلام شده بود. فقط فاصله کم بازی با نساجی و سپاهان کمی 

باعث دلهره و دغدغه است که آن هم با تدابیر مربیان حل و فصل می شود.
وی درباره پرداخت مطالبات بازیکنان به رادیو تهران گفت: در مورد مسائل مالی کمی 
گلایه دارم. حتی بعضی ها تعقیب می کنند پول در حساب بازیکن نشست یا خیر و با 
بازیکن تماس می گیرند. در این شرایط اقتصادی کشور، خیلی از باشگاه ها که حتی 
به جاهایی وابسته هستند و یا بدهی های آنچنانی دارند چرا اینقدر روی استقلال و 
پرسپولیس حساسیت دارند. تیم هایی هستند که از سال های قبل چیزی نگرفته اند. 
یا تیم های نفتی گرفتاری هایی دارند ولی نمی دانم این حساسیت و تعقیب لحظه به 

لحظه شرایط استقلال و پرسپولیس چه تاثیری دارد.
معاون باشگاه استقلال ادامه داد: درباره پرداخت های مالی یکسری اختلافات 
حسابی با حامیان مالی داریم که به مرور حل می شود و وصول مطالبات صورت می 
گیرد و آرام آرام به حساب بازیکنان و کادر فنی تزریق می شود. یک بخشی دو سه روز 
گذشته در خزانه باشگاه نشست که بین چند بازیکن توزیع شد. یک بخشی هم این 
روزها در خزانه باشگاه می نشیند و به حساب بقیه که در لیست اولیه نبودند واریز می 
شود. از باشگاه عجمان امارات به خاطر انتقال تیام طلب دلاری داریم. در حال پیگیری 
هستیم و به زودی وصول و به حساب کادر فنی واریز می شود. همه عوامل تیم و حتی 
پرسنل باشگاه به زودی دریافتی خواهند داشت. خدا را شکر این مسئله مالی به کنار 

می رود.
منزوی درباره برگشت خوردن چک باشگاه استقلال از سوی باشگاه ماشین سازی به 
خاطر انتقال داریوش شجاعیان گفت: شجاعیان از بازیکنان بسیار خوب ما است. این 
طلب برای دو، سه سال پیش است و تا الان کشیده شده. این آخرین مرحله پرداخت 

است. بنده با آقای نصیرزاده صحبت کردم. حساب ما باید به خزانه برود و سپس برگردد. 
مطمئنا با وصولی که این روزها از خزانه خواهیم داشت به باشگاه ماشین سازی ادای 
دین می کنیم. می توانیم این مسائل را بین خودمان حل و فصل کنیم و مراعات هم را 

داشته باشیم. افکار عمومی گرفتار مسائل مالی بین دو باشگاه نشود بهتر است.
وی در خصوص اینکه نصیرزاده مدعی شده بود هیچکس در باشگاه استقلال پاسخ 
تماس هایش را نداده است، یادآور شد: من اولین بار با ایشان صحبت کردم. روز گذشته 
هم تا آمدم تماس بگیرم مصاحبه اش را دیدم. البته حق با نصیرزاده است و طلبشان 
باید پرداخت شود ولی باید یک مقدار همدیگر را تحمل کنیم. اکثر مسئولان باشگاه 
استقلال روز شنبه به خاطر بارندگی برف نتوانستند به باشگاه بیایند. روز شنبه روز عادی 
نبود. ان شاءالله این انجام می شود و دوست خوب ما آقای نصیرزاده کماکان دوست 

خوب ما باقی می ماند.
 معاون باشگاه استقلال در ادامه گفتگوی خود درباره پرونده های خارجی باشگاه 
یادآور شد:  آقای رابسون جانواریو تنها کسی است که پرونده اش رسیده و داریم از 
مسیری که قبلا برای پرداخت مطالبات خارجی رفتیم، اقدام می کنیم. هنوز طلب 

۴۰۰، ۵۰۰ هزار دلاری از فیفا داریم و می خواهیم با گرفتن یک نامه دیگر از فیفا پول 
رابسون را بدهیم تا این خطر هم رفع شود.

منزوی درباره وضعیت پادوانی مدافع سابق استقلال که در این تیم مصدوم شد، 
گفت: آقای پادوانی بازیکن عزیزی است ولی در این بحث یک گرفتاری داریم. در 
قرارداد ایشان پرداخت مالیات بر عهده خود بازیکن است. جایی که خانواده شهدا و 
ایثارگران هم دارند مالیات می دهند نمی توان گفت پادوانی استثنا است. پرداخت 

مالیات بر عهده این بازیکن است و رقم مالیاتش هم اندک نیست.
وی در خصوص اینکه آیا امکان ندارد رقم قرارداد مالیات پادوانی پرداخت شود و مابقی 
را به این بازیکن به عنوان طلب قراردادش بدهند؟ گفت: بعید می دانم در این صورت 
چیزی گیر این بازیکن بیاید. باید مراجع ذی صلاح در باشگاه بررسی کنند. در جریان 
جزئیات نیستم. می دانم که پادوانی طلب هایی دارد ولی بدهی مالیاتی را باید بررسی 
کنند. پادوانی بازیکن متعصبی بوده و وظیفه انسانی است که هم مطالباتش را بدهیم و 

هم رضایتش را جلب کنیم. باید موانع را یکی، یکی برطرف کنیم.
منزوی در پاسخ به این سئوال که چرا بازیکنان فوتبال بیمه نمی شوند؟ تاکید کرد: 
بیمه هستند ولی پوشش بیمه ای پایین است. بازیکن تا کارت بیمه نداشته باشد نمی 
تواند بازی کند. پوشش بیمه ای عدد قابل توجهی نیست. باشگاه دغدغه دارد که ستاره 

هایش را بیمه کند ولی این مسائل، بحث بودجه ای است.
وی در ادامه با بیان اینکه اولین کاری که در استقلال دنبال کرده، بحث بیمه و حفظ 
سرمایه ها و بازیکنان بوده است، یادآور شد: رقم بیمه کل تیم به اندازه رقم قرارداد دو 
بازیکن گران قیمت می شود. اینها اصول است و باید اجرا شود ولی موانع مالی باعث 
می شود نتوانیم به این سمت برویم. حق بیمه هنوز جا نیفتاده است. برای بیمه کردن 
بازیکنان حتی با یک شرکت خیلی جلو رفتیم ولی تنگناهای مالی هرگونه ابتکار عمل 
را از مدیران می گیرد و باعث می شود به روزمرگی بیافتیم. تازگی ها پدیده نامیمون 

اعتصاب هم راه افتاده است.
معاون باشگاه استقلال درباره احتمال لغو دیدارهای هفته یازدهم  لیگ برتر فوتبال، 
گفت: تا این لحظه آقای فتحی چیزی به بنده نگفته است. تمام برنامه ما این است برای 

بازی با نساجی حرکت کنیم.

معاون باشگاه تشریح کرد؛

آخرین وضعیت استقلال، شکایت جانواریو، طلب پادوانی و یک چک برگشتی!

مربی جدید فولاد مدعی است که تیم ملی علیرغم شرایط سختی 
که بعد از دو شکست پیاپی گریبانش را گرفته به عنوان تیم اول جواز 

صعود را دریافت خواهد کرد.
حسین کعبی دومین تجربه مربیگری خود را اینبار در باشگاهی که 
به فوتبال ایران معرفی شد و در کنار جواد نکونام آغاز کرده است. او 
که پیش از این در سپیدرود تجربه همکاری با علی کریمی را داشت، 
اکنون در کنار جواد نکونام و در فولاد امیدوار است خاطرات شیرین 

تیم قهرمان لیگ برتر را زنده کند.
صحبت  دیدار  این  مورد  در  باخت.  عراق  به  ملی  تیم   

می کنید؟
 من همراه تیم فولاد بودم و با سپاهان بازی دوستانه داشتیم و 

نتوانستم کامل بازی را ببینم و صحنه های بازی را دیدم. کسی که 
نتیجه را واگذار کرده نمی شود گفت خوب بوده است. ما به عراق 
باختیم و جدول به ضرر ما شد اما خوشبتانه بحرین هم مساوی کرد. 
ما هنوز ۴ بازی دیگر داریم و اگر این بازیها را ببریم به جدول برمی 
گردیم. باخت در فوتبال طبیعی است و هر تیمی ممکن است ببازد 
اما مردم باخت به عراق و بحرین را نمی توانند قبول کنند چون برتر 
از آنها هستیم و این تیم ها در سطح ما نیستند ولی لذت فوتبال به 
همین برد و باخت ها است. اگر تیم ملی ما بازیهای دوستانه خوبی 
داشته باشد تا مربی شناخت بیشتری از بازیکنان به دست بیاورد 

می توانیم بازگشت خوبی به بازیها داشته باشیم.
 نظرتان در خصوص اخراج مسعود شجاعی چیست؟

 فوتبال همین لحظه ها و اتفاقات است. من آن صحنه را دیدم و 
مسعود از قصد نزد. مسعود برای زدن توپ پایش را بالا آورد و به سینه 
بازیکن حریف خورد. الان همه می گویند مسعود بازیکن باتجربه ای 
با همین درگیری هایش  فوتبال  اما  نباید اخراج می شد  و  است 
جذاب می شود. مسعود از قصد نزد و بازیکن عراقی هم شیطنت 
کرد اما با شناختی که از مسعود دارم همیشه با جان و دل برای تیم 

ملی بازی می کند و لذت فوتبال هم به همین اتفاقات است.
 با این باخت انتقادات از ویلموتش بالا گرفت. فکر می کنید 

ویلموتس بتواند از زیر فشار این انتقادات بیرون بیاید؟ 
آن دوستانی که انتقاد می کنند اگر فوتبالی باشند جواب شان را 
می دهم اما اگر فوتبالی نباشند نمی توانم حرفی بزنم. آنهایی که 
انتقاد می کنند می خواهند کی روش به تیم ملی برگردد. من هم 
می توانم از تیم ملی انتقاد کنم اما مربی وقتی شرایط بازی دوستانه 
را ندارد و حقوقش را به موقع نمی دهند و امکانات برایش فراهم 
نمی کنند تمرکز ندارد و نمی تواند کارش را درست انجام بدهد. ما 
باید به مربی فرصت بدهیم و به بازیکنان تیم ملی هم روحیه بدهیم. 
اگر به عقب برگردیم در آن ۸ سال فوتبال ما هیچ سودی نکرد. تیم 
ملی ما باید برگردد و فوتبال خوبی را ارائه کند تا مردم لذت ببرند. 

بهترین کار در حال حاضر حمایت و دعا برای تیم ملی است.
 فکر می کنید تیم ملی در دور برگشت بتواند این نتایج 

ضعیف را جبران کند؟
شرایط خیلی سخت است و فوتبال خیلی پیشرفت کرده است اما 
تیم ما با این بازیکنان می تواند. باخت به عراق و بحرین یک اتفاق 
بود و ما تیم فوق العاده ای داریم و اگر از این تیم حمایت کنیم شک 
نکنید عراق و بحرین برای ما تیمی نیستند. ما هیچ تیمی را نباید 
دست کم بگیریم و قول می دهم که به عنوان تیم اول از این گروه 

صعود می کنیم.
دو باخت متوالی فشار و استرس را روی تیم ملی    

بیشتر نمی کند؟
 خدا را شکر تیم ملی الان بازی ندارد و اگر بازی داشتیم به لحاظ 
روحی بچه ها استرس می گرفتند و باید نگران آن باخت ها می شدیم. 
الان فرصت هست تا بچه ها در لیگ بازی کنند و آن باخت ها را 
فراموش کنند چون بازیکنان ما با تجربه هستند و با ریکاوری خوب 
در باشگاهها تیم ما می تواند برگردد. الان انتقاد نکنیم تا بهترین ها به 
تیم ملی دعوت شوند و می توانیم با حمایت از تیم ملی موفق شویم.

 چطور شد که به کادر فنی فولاد اضافه شدید؟
 آقای نکونام و آذری چند بار با من صحبت کردند و یکی دو هفته 
از آنها وقت خواستم تا فکر کنم و در نهایت به خانه خودم برگشتم. 
بعد از سال ۸3 که به السد رفتم و پول خوبی به فولاد رسید و بازیکن 
خارجی خریدند، دیگر در فولاد نبودم و الان که برگشتم احساس 
غریبه بودن نمی کنم. من آمده ام تا به تیم خودم کمک کنم و با جان 
و دل به جوانهای اهواز کمک کنم و الان هم در خدمت باشگاه فولاد 

هستم.
 نکونام در کارهای فنی از شما مشورت می گیرد؟

 نکونام ۵-۶ تا دستیار دارد و از همه مشورت می گیرد. دستیاران 
نکونام مثل هاشمی نسب و غبیشاوی شناخته شده هستند و 
نکونام با همه مشورت می کند و خودش تصمیم می گیرد. اولین 

بازی دوستانه با فولاد را مقابل سپاهان انجام دادیم و نکونام از همه 
ما مشورت گرفت. فولاد بازیکنان خوبی دارد و با حضور آقای آذری 

امیدوارم اتفاقات خوبی برای فولاد بیفند.
 در بازی دوستانه به سپاهان باختید. این بازی چطور بود؟

آقای نکونام درایت دیدار بیشتر می خواست بازیکنان را تست کند 
و آنهایی که بازی نمی کنند آماده باشند. هدف ما این بود که یک 
بازی تدارکاتی خوب با سپاهان انجام بدهیم و شرایط بازیکنان مان 

را ببینیم تا برای بازی بعدی مان آماده شویم.
 چه تصوری از بازی با ذوب آهن در اصفهان دارید؟

 ذوب آهن بازیکنان خوبی دارد و آرزوی هر مربی است که چنین 
مهره هایی را در اختیار داشته باشد. شاید آنها خوب نتیجه نگرفته 
باشند اما ذوب آهن تیم خوبی است و بازی خیلی سختی داریم. ما 
الان ششم جدول هستیم اما نگاه مان به رتبه های بالاتر در جدول 
است و باید امتیازات را جمع کنیم و در جدول بالاتر برویم. فولاد 

شرایط سختی دارد و امیدوارم نتیجه خیلی خوبی بگیریم.
منصوریان هم مشروط در ذوب آهن ماندگار شد و به   
بدهد.  امتیاز  راحت  است  بعید  و  است  فشار  تحت  شدت 

اینطور نیست؟
 کار بسیار سختی داریم و ذوب آهن هم تیم خیلی خوبی است. 
آنها تجربه حضور در آسیا را دارند و این اتفاقات برای هر تیمی 
می افتد و ممکن است در یک مقطعی نتیجه نگیرد و بازی سختی 
داریم اما ما هم فولاد هستیم و احتیاج به امتیاز داریم و باید نتیجه 
بگیریم. بازی دوستانه و رسمی هم برای ما فرقی ندارد و در بازی 
دوستانه هم نتیجه نگیریم بچه ها ناراحت می شوند که خیلی خوب 
است چون نشان می دهد که به بازیکن برخورده و می خواهد چبران 
کند. امیدوارم با حمایت هواداران فولاد در اصفهان نتیجه خوبی 
مقابل ذوب آهن بگیریم اما با حرف نمی شود و باید عمل کنیم. 
باید بیشترین تلاش مان را داشته باشیم و با تمرکز کامل کار کنیم 

تا نتیجه خوبی بگیریم.

 بازگشت به فولاد بعد از ۱5 سال لذتبخش است

کعبی: تیم ملی قطعا تیم اول صعود می کند

فریدون اصفهانیان، عضو جدید کمیته داوران فدراسیون فوتبال تأکید کرد که استفاده 
از کمک داور ویدئویی )VAR( از فصل آینده لیگ برتر اجباری خواهد شد.

و  داوران  کمیته  جدید  عضو  عنوان  به  انتخابش  خصوص  در  اصفهانیان  فریدون 
برنامه هایی که برای پیشبرد داوری کشور در این کمیته دنبال خواهد شد، اظهار داشت: 
از روز گذشته اعضای جدید به صورت رسمی انتخاب شدند و تا پیش از این کمیته داوران 
به این صورت وجود نداشت. اسامی به آقای تاج داده شده بود که وی  هم به عنوان رئیس 
فدراسیون در جلسه هیئت رئیسه اسامی را مطرح کرد و تصویب شد. باید در این رابطه از 
آقای تاج و هیئت رئیسه فدراسیون تشکر کنم که این اتفاق را برای داوری کشور رقم زدند.
برگزار  این هستیم که جلسات متعددی در کمیته داوران  نیازمند  افزود: حالا  وی 
کنیم، دیدگاه ها گفته شود، سیاست گذاری صورت بگیرد و برنامه هایی را که می تواند 

به داوری کمک کند، پیش ببریم. باید تلاش کنیم که داوری ما رو به رشد باشد. در این 
راه نیازمند این هستیم که نظرات مختلف اعضای کمیته گرفته شود، همفکری صورت 
بگیرد و تصمیم جمعی بگیریم. پیش از این چون کمیته ای به این شکل وجود نداشت، 
تصمیم گیری ها فردی بود که حالا با تصمیم هیئت رئیسه و تشکیل مجدد کمیته داوران 
می توان اتفاقات خوبی را برای داوری رقم زد. ضمن اینکه پیش از این هم برنامه هایی 
در کمیته داوران برای رشد داوری کشور وجود داشت که باید آنها را عملیاتی کنیم. 

طرح هایی که نیاز به پیگیری برای اجرایی شدن دارد.
رئیس سابق کمیته داوران و عضو جدید این کمیته درباره اینکه اعتراض به قضاوت 
داوران در مسابقات لیگ برتر بسیار زیاد است و چه برنامه ای برای کاهش اعتراض ها 
وجود دارد، گفت: این اعتراض ها همیشه بوده، هست و خواهد بود. به دنبال این هستیم 

استفاده از کمک داوری ویدئویی )VAR( را برای لیگ بعدی عملیاتی کنیم که می تواند 
به کم شدن اشتباهات و این اعتراض ها کمک کند.  اگر کمک داور ویدئویی وجود داشت 
باشد، در مسابقاتی که اشتباهی رخ می دهد، می توان درصد اشتباهات را پایین آورد. 
هرچند با کمک داور ویدئویی هم امکان بروز اشتباه وجود دارد، اما درصد اشتباهات 
بسیار کمتر خواهد شد.اصفهانیان خاطرنشان کرد: آقای تاج هم تأکید داشت که این 
کار صورت گیرد و همانند استانداردسازی ورزشگاه ها که امسال انجام شد، این مسئله 
نیز اجبار می شود. همه موظف هستند شرایط و امکانات ورزشگاه ها برای اجرایی شدن 
استفاده از کمک داور ویدئویی را فراهم کنند. در لیگ آینده )لیگ بیستم( اگر ورزشگاهی 
برای استفاده از کمک داور ویدئویی مجهز نشود، بازی تیم آن شهر در ورزشگاهی انجام 

خواهد شد که دارای این امکانات باشد.

 اصفهانیان:

 از لیگ بیستم ورزشگاهی که VAR نداشته باشد، نمی تواند میزبانی کند

اللهیار صیادمنش، بازیکن تیم فوتبال امید گفت که به دلیل مخالفت باشگاه استانبول ترکیه نمی تواند تیم امید را در بازی با قطر همراهی 
کند.  اللهیار صیادمنش به دلیل مخالفت باشگاه استانبول اسپور ترکیه امکان حضور در بازی تدارکاتی تیم فوتبال امید مقابل تیم قطر را نخواهد 
داشت. صیادمنش در این رابطه به سایت فدراسیون فوتبال گفت: خوشحالم که بعد از مدت ها به تیم المپیک اضافه شدم و در کنار بچه ها بودم. 
ما دو مسابقه برابر اندونزی انجام دادیم که متأسفانه نتوانستیم به نتیجه دلخواه برسیم. فکر می کنم بچه ها به هماهنگی بیشتری نیاز دارند و 
شرایط به گونه ای است که نمی توانیم مدت زیادی در کنار هم باشیم. وی افزود: امیدوارم این هماهنگی در اردوی آخر ایجاد شود. بچه ها و کادر 
انگیزه زیادی دارند و همه با تمام وجود برای موفقیت تیم تلاش می کنند. امیدوارم بتوانیم تا شروع مسابقات به هماهنگی و آمادگی لازم برسیم. 
بازی با قطر می تواند مسابقه بسیار خوبی برای تیم ما باشد. مهاجم تیم فوتبال امید خاطرنشان کرد: باشگاه استانبول اسپور با حضور من در 
دیدار تدارکاتی مقابل قطر مخالفت کرده است، چون خارج از زمان فیفا دی برگزار می شود. همچنین بازی های حساسی در پیش داریم و از 
من خواستند طبق برنامه قبلی به باشگاه برگردم. امیدوارم بچه ها در این بازی موفق باشند و من نیز در اردوهای بعدی باز هم به تیم اضافه شوم.

باشگاه پرسپولیس طی روزهای اخیر برای تقویت خط حمله خود چهار گزینه با کادرفنی معرفی کرده است.
بعد از اینکه عملکرد فنی و کیفی جونیور براندائو مورد توجه گابریل کالدرون و همچنین هواداران این تیم قرار نگرفت، این 

بازیکن طی هفته های اخیر به نیمکت نشین صرف در این تیم تبدیل شد.
کالدرون نیز طی صحبت  های خود همواره به پایان فلسفه حضور این مهاجم برزیلی در ترکیب تیمش و پایان همکاری با او 
خبر داد و این مساله باعث شد تا باشگاه به دنبال گزینه ای برای جانشینی وی و تقویت خط حمله خصوصا برای رقابت های 

لیگ قهرمانان آسیا باشد.
بر این اساس گفته می شود مسوولان باشگاه چهار گزینه نهایی به کادرفنی و گابریل کالدرون معرفی کرده اند تا از بین آنها 
بازیکن مدنظر خود را اعلام کند. کالدرون دو گزینه از این نفرات را رد کرده و قرار است به زودی از بین دو بازیکن باقیمانده، 

نظر نهایی خود برای مذاکره و عقد قرارداد را اعلام کند.

 صیادمنش:
 باشگاه استانبول اسپور ترکیه با حضورم در بازی با قطر مخالفت کرد

 جدایی قطعی جونیور براندائو

کالدرون و دو گزینه برای خط حمله پرسپولیس
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عطریانفر:مربع که سه ضلعی نمی شود

لیست اصلاح طلبان چند سَر دارد؟

فائزه عباسی:

 بعد از آنکه اما و اگرها بر سر آمدن نیامدن در انتخابات حل و فصل شد حالا معادله 
چند مجهولی اصلاح طلبان به معمای سرلیستی رسیده است. اینکه اسم چه کسی 
قرار است در بالای لیست اصلاح طلبان قرار بگیرد از آن دست موضوعاتی است که 
اتفاقا در ماه های پایانی منتهی به روز انتخابات محل گمانه زنی ها شده است و روزی 
نیست که درباره این مسئله صحبتی به میان نیاید. اما واقعا چه کسی قرار است اسم 
و عکسش بر فراز لیست به اهتزاز دربیاید تا کلید ورود چندین نماینده را در قفل 

انتخابات مجلس یازدهم بچرخاند؟
»شهیندخت مولاوردی«،»محمدرضا عارف«»علی مطهری«»مسعود پزشکیان« 
این ها اسامی هستند که چند ماه مانده به انتخابات زمزمه های سرلیستی آنها به 
گوش می رسد و حتی برخی از احتمال چند سرلیست بودن لیست اصلاحات سخن 

می گویند، موضوعی که صحت و سقمش هنوز در هاله ابهام به سر می برد.
طرح سرا فعلا مسکوت شد 

محمد عطریانفر از اعضای شورای مرکزی حزبی کارگزاران درباره چند و چون بستن 
لیست در جبهه اصلاحات می گوید: »لیست های انتخاباتی در در شهرستان هایی که 
تک نماینده هستند و مناسبات قومی و محلی در آنجا حاکم است با بستن لیست در 
شهرهای بزرگ متفاوت است که در این رابطه نزدیک به ۶۰ الی ۷۰ درصد از حوزه های 
انتخابیه تک نماینده هستند که در این راستا باید اصلاح طلبان از ظرفیت های خود 
استفاده کنند و نیروهای بومی و شایسته را در این مناطق شناسایی کنند که بتوانند 
آنها را معرفی کنند که البته اگر بیشتر از یک نیرو شناسایی شد باید در یک سازوکار 

شایسته گزینی از میان چند نفر بر یک گزینه مناسب اجماع کنند.«
وی افزود:»البته همه این اقدامات باید بعد از اعلام نظر شورای نگهبان باشد. در 
حال حاضر مکانیزم های انتخاباتی در جبهه اصلاحات در حال بررسی است تا در 
نهایت به یک شیوه درست دست پیدا کنیم  که هم از حمایت آقای خاتمی برخوردار 
باشد و هم بتواند از این طریق لیست هایی را برای شهرهای بزرگ معرفی کنیم که 

چهره های ملی را به مردم معرفی کنیم«
این عضو شورای مرکزی حزب کارگزاران درباره آخرین وضعیت طرح »سرا« نیز 
می گوید: »طرح سرا وضعیت نامشخصی ندارد چراکه همان افرادی هم که از این 
طرح حمایت می کردند به ایراداتی در این طرح پی برده اند که فعلا آن را ساکت 

گذاشته اند تا بتوانند به یک حداکثری از رفع ایرادات دست پیدا کنند.«
عطریانفر در پاسخ به این سوال که این صحبت به معنای مسکوت گذاشته شدن 

طرح سرا است گفت: »این طرح جنبه عملیاتی و اجرایی پیدا نکرده است«
مربع سه ضلعی سرلیستی

عطریانفر درباره اهمیت موضوع لیست و سرلیستی در شرایط امروز می گوید: »امروز 
در میان مرد م از عملکرد نمایندگان مجلس نارضایتی هایی وجود دارد که بر اساس ان 
اگر قرار باشد اصلاح طلبان آراء خاکستری را در انتخابات ۹۸ جذب کنند باید لیستی 
معرفی کنند که متفاوت و قابل توجه باشد که در این میان سرلیست ها می تواند موثر 

باشد و این همان نکته ای است که بسیار حائز  اهمیت است.«
وی گفت:»یعنی اگر بخواهیم این آراء خاکستری را جذب کنیم باید از حوزه نفوذ 
نیروهای انتخاب شونده استفاده کنند که این افراد شامل افراد مطرح و شاخصی 
هستند که سابقه  سیاسی آنها مشخص است و می توانند در گذشته و حال تاثیر گذار 
باشند اما در عین حال در کنار این مسئله دغدغه شورای نگهبان نیز وجود دارد به 
این معنا که این نهاد چهره های شاخص را نوعا با تردید می کنند و در بسیاری از موارد 
با رد صلاحیت مواجه می شوند بنابراین این دوگانه در برابر هم صف آرایی می کنند و 
مشخص نیست این امر چقدر محقق شود که البته امیدواریم افراد شاخص بتوانند از 
فیلتر شورای نگهبان عبور کنند. بنابراین تا زمان اعلام نظر شورای نگهبان نمی توانیم 

درباره سرلیست اصلاح طلبان سخن به میان بیاوریم.«
او در پاسخ به این سوال که آیا احتمال چند سرلیست برای لیست اصلاح طلبان 
وجود دارد گفت: »نمی توان برای یک لیست دو یا چند سر لیست نمی تواند وجود 
داشته باشد و به لحاظ منطقی هم نمی توانیم چنین پیش فرضی را قائل شویم. این 

صحبت مانند این است که بگوییم یک مربع سه ضلع دارد.«
او می گوید: »اینکه از میان افرادی مانند عارف،مطهری، پزشکیان و خانم مولاوردی 
کدام گزینه احتمال بیشتری دارد باید گفت برای سرلیست شدن همه اینها گزینه های 

خوبی هستند که به تنهایی می توانند سرلیست باشند.«
هیچ  چیز، نشد ندارد

هرچند عطریانفر به طور قطع مسئله چند سرلیست بودن لیست اصلاح طلبان را رد 
می کند اما گویا چندان هم دور از ذهن نیست و از صحبت های مرتضی مبلغ نماینده 
مجلس پنجم و از اعضای شورایعالی سیاست گذاری این احتمال برداشت می شود. 
او  می گوید: باید انتخابات شروع بشود و افراد ثبت نام کنند و بعد لیست مشخص 
شود و پس از آن تصمیم گیری شود که آیا چند سرلیست داشته باشد یا نه. امروز چون 
کسی ثبت نام نکرده است نمی توان اظهار نظر کرد که چه کسانی سرلیست می شوند 

موضوع سرلیستی مربوط به مرحله آخر می شود که هنوز مشخص نیست.«
او می گوید: »همه این موارد به این باز می گردد که چه کسانی در این لیست حضور 
داشته باشند متناسب با آن شورا تصمیم می گیرد که آیا سرلیست داشته باشد یا خیر 

یا اگر قرار است سرلیست داشته باشد یکی باشد یا بیشتر از یک نفر. «
مبلغ در پایان می گوید: » باید منتظر ماند تا ببینیم چه کسانی ثبت نام می کنند و 
چه کسانی از فیلتر شورای نگهبان به سلامت عبور می کنند بنابراین اکنون که چند 
ماهی  تا انتخابات فاصله داریم و هنوز هم کسی برای کاندیداتوری ثبت نام نکرده 

است نمی توان درباره آنها صحبت کرد.«

معاون حقوقی رئیس جمهوری:

محلی برای اعتراضات مردمی باید تامین شود
 معاون حقوقی رئیس جمهوری گفت: حق اعتراض تامین نمی شود مگر اینکه 
محلی برای اعتراض درنظر گرفته شود تا مردم مشکلات خود را بیان کنند و شاهد 

رفتارهای اعتراضی خشن در کشور نباشیم.
لعیا جنیدی روز سه شنبه در همایش ملی زنان و خانواده خیرین مدرسه ساز کشور 
با عنوان )بانوی ایرانی - مدرسه مهربانی( افزود: دولت این روزها پیگیر این موضوع 
است که آیا می تواند قدرت خریدی که به آن صدمه وارد شده، جبران کند یا خیر؟ بر 
همین اساس قرار شد یارانه بنزین 2۰ تا 3۰ درصد افراد جامعه که نیازی به آن ندارند 

به اقشار کم درآمد داده شود.
وی ادامه داد: شرایط فعلی، مردم را نگران کرده و همه ما در دولت نیز در نگرانی 
مردم شریک هستیم و با آسیب دیدگان همدلی کرده و تا جایی که بتوانیم تلاش 

می شود آثار آن را کم کنیم.
معاون حقوقی رئیس جمهور افزود: کارگروهی تشکیل شده تا راهکارهایی برای 

التیام رنج مردم به خصوص قشر محروم انجام شود.
جنیدی با اشاره به اعتراض هایی که بعضی از مردم به گران شدن بنزین دارند، گفت: 
اعتراض در چارچوب قوانین مدنی حق مردم است. ولی باید آن را  همراه با آموزش به 
مردم توضیح داد تا بتوانند نگرانی های خود را گفته و به راهکار مشترک به دور از آسیب 
برسند. این مقام مسئول ادامه داد: دولت باید محل هایی امن را برای اعتراض در نظر 
بگیرد. البته دیوان عدالت اداری تصور می کرد که این حق مغایر قانون است و آن را 
ابطال کرد. ولی حق اعتراض ایجاد نمی شود مگر با تامین محلی امن برای اعتراض تا 
نیروی انتظامی نیز بتواند امنیت آن را تامین کرده و دیگر شاهد مسائل خشن نباشیم.
جنیدی در ادامه به فعالیت بانوان خیّر در امر مدرسه سازی اشاره کرد و با تاکید 
بر اینکه دامنه این فعالیت حد و مرزی ندارد و مانند چشمه، جوشان و همیشگی 
است، افزود: وقتی زنان خیّر در ایجاد فضای آموزشی مشارکت می کنند، در حقیقت 
برای بنیادی ترین حق مردم که تحصیل است، مشارکت کرده اند و با این عمل سبب 

افزایش سطح فرهنگی، اجتماعی و ... مردم می شوند.
معاون حقوقی رئیس جمهور ادامه داد: تعداد زیادی از زنان و مردان هستند که به 
دلیل نداشتن تحصیلات و بعد از مرگ، حقوق ارثی آنها نادیده گرفته می شود. این 
نادیده گرفته شدن حق به دلیل نبود سواد است. بنابراین حق آموزش مبنا و ضامن 

برخورداری از حقوق محسوب می شود.
وی معتقد است که تحصیلات سبب افزایش بالا رفتن توانایی فکری و معنوی و 
برخورداری از حقوق به حق خود شده و بدون آموزش نیز جامعه از مشارکت سیاسی 

فعال برخوردار نیست.
جنیدی با اشاره به قانون اساسی که دولت را موظف به تعلیم و تربیت کودکان 
می کند، اظهار داشت:   مدنیت برآمده از آموزش است و به دلیل اهمیت این حق 
است که قانون اساسی دولت را موظف می کند بچه ها تعلیم و آموزش لازم را ببینند. اما 
گاهی در این راه امکانات و منابع دولت محدود می شود و اینجاست که کار شما بانوان 
خیّر بسیار ارزشمند می شود. زیرا در شرایط فعلی اقتصادی عمل شما همبستگی 

اجتماعی را نیز افزایش می دهد.

 رئیس قوه قضائیه با اشاره به دغدغه برخی از نمایندگان مجلس در رابطه با تقلیل مجازات 
حبس، گفت:  قوه قضاییه هم به دنبال این است که زندان ها خلوت شوند و کاهش جمعیت 

کیفری را داشته باشیم.
به گزارش روز سه شنبه مرکز رسانه قوه قضائیه، حجت الاسلام و المسلمین ابراهیم 
رئیسی در دیدار با اعضای فراکسیون دیپلماسی و منافع ملی مجلس، از برنامه ریزی برای 

سفر به همه استان های کشور و بررسی وضعیت قضایی آن ها خبر داد.
وی با اشاره به دغدغه برخی از نمایندگان مجلس در رابطه با تقلیل مجازات حبس، اظهار 
کرد: قانون در این رابطه حتما نیاز به بازنگری دارد و از ابتدای ورود به قوه قضاییه، از معاونت 
حقوقی خواسته ام که با همکاری مجلس، حقوقدانان و قضات مجرب، اصلاحیه ها را 
دنبال کنند و کمیسیون قضایی هم در این زمینه وقت بگذارند که البته در این زمینه وقت 

گذاشتند و لازم است از اعضای کمیسیون قضایی مجلس تشکر کنم.
رئیس قوه قضاییه گفت: در مورد این طرح، تاکید کرده ایم که در بسیاری از موارد با 
اصلاحات پیشنهادی قوه قضاییه، نظر نمایندگان تامین شود؛ یعنی بدون اینکه به صورت 
کلی اعلام کند، به قوانین قبلی که مجلس تصویب کرده خدشه جدی وارد نشود. به نحوی 
که هم نظر نمایندگان مجلس در اینکه در برخی از جرائم، مجازات جایگزین حبس مورد 

استفاده قرار گیرد، تامین شود و هم در برخی موارد دست قضات باز باشد.
وی ادامه داد: اصلاحات پیشنهادی در بستر همین طرحی که نمایندگان مجلس داده اند 
از مواردی است که از اعضای کمیسیون قضایی می خواهم دنبال کنند و اگر اصلاحات 
مورد نظر قوه قضاییه مورد توجه قرار گیرد، نظر بسیاری از نمایندگان مجلس که دغدغه 

خلوت شدن زندان ها را دارند، تحقق پیدا می کند.
رئیسی با اشاره به تفاوت عفو اخیر با عفوهای گذشته به لحاظ عدد آن، از مقام معظم 
رهبری به دلیل موافقت ایشان تشکر کرد و گفت: مجازات ها حتما باید بازدارندگی داشته 
باشند و مجرم باید بداند که هزینه جرم، مجازات سنگین است؛ اما از آنطرف نباید هر روز 

شاهد افزایش جمعیت زندان ها باشیم.
وی افزود: بازدید و سرکشی نمایندگان مجلس از زندان ها جهت دنبال کردن مشکلات 
آن ها در مجلس، حتما می تواند مشکلات قوه قضاییه در حوزه زندان ها از جمله بودجه و 

اعتبارات و بعضی از مسائل را کاهش دهد.
رئیسی با اشاره به حمایت از سرمایه گذاری، این موضوع را وظیفه همه مسئولان عنوان و 
حمایت از سرمایه گذاری را در سه بعد قانونی، حقوقی و قضایی و مالی و اقتصادی تعریف 

کرد.
رئیس قوه قضاییه با اشاره به حمایت عملی دستگاه قضا از سرمایه گذاری و کارآفرینی، 
به فعال شدن بخش حمایت از کارآفرینی و سرمایه گذاری در سازمان بازرسی کل کشور 
به منظور رفع موانع تولید اشاره کرد و ادامه داد: مدیران به خصوص مدیرانی که دارای 
شجاعت در دور زدن تحریم و رفع موانع و مشکلات تولید هستند، باید حمایت شوند و این 

موضوع در دستور کار قوه قضاییه است.
رئیسی گفت:  از آن دسته از مدیران، سرمایه گذاران و کارآفرینانی که با شجاعت و همت 

وارد میدان شده و مشکلات اقتصادی مردم را حل می کنند، حتما باید حمایت صورت 
گیرد.

رئیس قوه قضاییه با اشاره به جلوگیری از تعطیلی صدها کارخانه و کارگاه با تلاش دستگاه 
قضایی که عدد و رقم و مکان و جزییات آن مشخص است، گفت: مصمم هستیم حمایت از 

تولیدکنندگان دنبال و رونق تولید در عمل و اجرا کاملا عملیاتی شود.
رئیسی به عنوان نکته دیگر مبارزه با قاچاق سازمان یافته کالا را مورد تاکید قرار داد و با 
اشاره به بازدید خود از بندر شهیدرجایی و برگزاری نشست با اعضای ستاد مبارزه با قاچاق 
کالا در سفر استانی به هرمزگان، تصریح کرد: باید در رابطه با وضعیت قاچاق کالا، بازنگاهی 

صورت گیرد و با واقعیات روبرو شویم.
رونق تولید با مسئله قاچاق کالا قابل جمع نیست

وی بیان داشت: واقعیات نشان می دهد قاچاق کالا نگران کننده است و بحث از رونق 
تولید با مسئله قاچاق کالا قابل جمع نیست و باید با همت جدی موضوع قاچاق سازمان 

یافته را حل کنیم.
رئیس قوه قضاییه به موضوع مبارزه با فساد اشاره کرد و افزود: باید هم با مفسد و هم با 
فساد مبارزه شود و مفسد را باید به دادگاه سپرد و مجازات کرد و از سوی دیگر بسترهای 

فساد را هم از بین برد و در عین حال، بسترهای فسادزا را اصلاح نمود.
در مبارزه با فساد مشغول حاشیه سازی ها نمی شویم

 رئیسی تصریح کرد: مبارزه با فساد را امری مستمر می دانیم و پیگیرانه به دنبال این 
موضوع هستیم. در این راه حاشیه سازی ها و ملامت ملامت کنندگان ما را مشغول نخواهد 

کرد و در این قضیه مصمم هستیم و کار را دنبال خواهیم کرد.
وی خطاب به اعضای فراکسیون دیپلماسی و منافع ملی مجلس آن ها را در این مسیر، 

همکار قوه قضاییه عنوان کرد و همکاری همه در این زمینه را تاثیرگذار دانست.
اموال مفسدان برای هر بخش که باشد، به آن برمی گردد

رئیس قوه قضاییه به اطلاع رسانی های اخیر قوه قضاییه در زمینه میزان اموال برگشت 
داده شده مفسدینی که محاکمه می شوند به بیت المال که در گزارشات سخنگوی قوه 
قضاییه مورد تاکید قرار گرفته، یادآور شد: این اموال برای بانک، خزانه و هر بخشی که باشد 

به آن بخش برمی گردد.
وی گفت: قرار شده است علاوه بر برخورد، میزان مالی که در این زمینه استرداد می شود 

حتما به اطلاع عموم برسد.
بازدید نمایندگان مجلس از زندان ها در کاهش مشکلات موثر است

رئیس قوه قضاییه بازدید نمایندگان مجلس از زندان ها را در کاهش مشکلات زندان ها موثر 
دانست و بیان داشت: بازدید و سرکشی نمایندگان مجلس از زندان ها جهت دنبال کردن 
مشکلات آن ها در مجلس، حتما می تواند مشکلات قوه قضاییه در حوزه زندان ها از جمله 
بودجه و اعتبارات و بعضی از مسائل را کاهش دهد و از این موضوع به عنوان یک فرصت 

برای کمک به رفع مشکلات زندان ها استفاده می کنیم.
آیت الله رئیسی در ادامه با بیان اینکه بعضی از خسارت هایی که در ترک فعل ها وارد 

می شود گاهی از برخی از فعل ها بیشتر است، ادامه داد: گاهی غفلت و بی توجهی یک 
مسئول، بیشتر از یک فعل خسارت وارد می کند.

خسارت های ناشی از بی توجهی ها، غفلت ها و عدم فعل ها و ترک فعل ها 
حتما باید مورد رسیدگی قرار گیرد

رییس قوه قضاییه تصریح کرد: خسارت های ناشی از بی توجهی ها، غفلت ها و عدم 
فعل ها و ترک فعل ها حتما باید مورد رسیدگی قرار گیرد و اگر نمایندگان در حوزه های 

انتخابیه با مواردی از این دست مواجه شدند، حتما مورد پیگیری قرار خواهد گرفت.
وی در مورد انتقال زندانیان به محل سکونتشان که خواسته برخی نمایندگان حاضر در 
نشست بود، از در دستور کار قرار گرفتن این موضوع خبر داد و گفت: در همایش مشهد به 
روسای کل دادگستری ها تاکید کرده ام که اگر در این زمینه مانعی نباشد، حتما محل زندان 

آنجایی باشد که تسهیل دسترسی خانواده و ملاقات فراهم است.
رسیدگی به پرونده هایی که دغدغه مردم است، در اولویت قرار دارد

رئیسی در ادامه در بخشی از اظهاراتش گفت: یک فضایی در کشور به وجود آمده بود، این 
دولت آمد و گفت دولت قبل، این فرد آمد و گفت فرد قبل، این رسانه یک افشاگری کرد و آن 
نماینده و آن مسئول و هرکسی حرفی زد و طبیعتا فضایی به وجود آمد و تصور مردم بر این 
شد که در کسانی که دست اندرکار هستند، فساد وجود دارد و این موضوع به نحوی داشت 

به اعتماد مردم صدمه می زد.
رئیس قوه قضاییه ادامه داد: این موضوع یک اجماع مرکبی را ایجاد کرده بود و متاسفانه 
مواردی از فساد مصداقا نسبت به اشخاص و جایگاه در ذهن مردم جای گرفت. در این 
میدان باید اقدام قاطعانه و عبرت آموزی نسبت به پرونده هایی که دغدغه مردم است، 
می شد که رسیدگی به این پرونده ها را در اولویت قرار دادیم و تاکید کردیم که اطلاع رسانی 
نیز صورت گیرد تا مردم اطمینان حاصل کنند که امروز اگر کسی فساد کرد، مجازات 

می شود.
وی با تاکید بر اینکه در برخورد حرفه ای، حقوقی، مستمر و مستدام با مفسدین مصمم 
هستیم، بیان داشت: در این جهت فرقی بین کوچک و بزرگ نیست و دزدی، از هر رقمی 

باشد باید مورد برخورد قرار گیرد تا جامعه و نظام اداری ما سالم و کارآمد باشد.
رئیسی افزود: باید کار مقدماتی برای صیانت از مدیران صورت گیرد و در این زمینه آیین 
نامه قانون ثبت اموال مسئولان مصوب مجلس را تصویب کردیم و مسئولان در بخش های 
مختلف در حال ثبت اموال هستند که این یکی از سازوکارهای صیانت از وجهه مدیران در 

کشور و یکی از پیشگیری های بسیار کارآمد است.
رئیس قوه قضاییه در رابطه با اجرای قانون ثبت اموال مسئولان تاکید کرد: تاخیر در 
اجرای قانون را جایز نمی دانستیم البته ممکن است در حین کار با مشکلاتی مواجه شدیم 
که باید این مشکلات را رفع کرد و در اجرای این قانون با همکاری نمایندگان و همه مدیران 

روبرو شدیم.
وی گفت: دستورالعمل هایی که قوه قضاییه صادر می کند با توجه به شناختی است که 
از برخی مشکلات وجود دارد و مصمم به اجرای این دستورالعمل ها هستیم تا آثار آن برای 
مردم، ارباب رجوع، نمایندگان و هرکسی که به نحوی با دستگاه قضایی سروکار دارد، ظاهر 

شود.
رئیسی یادآور شد: حتما در استان هایی که به پرونده های اهل سنت رسیدگی می کنند به 
قوانین مربوطه و فقه آن ها مسلط هستند  وجود دارند و اگر باز هم نیاز باشد که قاضی جذب 
شود در دستور کار قرار داد و قضاتی هم در کردستان، سیستان و بلوچستان و آذربایجان 

غربی در این زمینه اعلام آمادگی کرده اند.
گزارشات تحقیق و تفحص ها متقن باشد

رئیسی در رابطه با گزارشات تحقیق و تفحص هایی که از سوی مجلس رسیدگی و به قوه 
قضاییه اعلام می شود، یادآور شد: نمایندگان، پرونده هایی که در مورد تحقیق و تفحص ها 

است را متقن ببندند و کار را دنبال می کنیم تا به نتیجه برسد.
رئیس قوه قضاییه با اشاره به موضوع خصوصی سازی که در جلسات مختلف نمایندگان 
مجلس با وی مورد اشاره قرار گرفته بود، گفت: خصوصی سازی در دستور کار قرار گرفت 
و پیگیری شد و نمایندگان در جریان پیگیری ها هستند و باز هم این موضوع پیگیری 

می شود. 
رئیس قوه قضاییه در رابطه با رفع اطاله دادرسی خاطرنشان کرد: داعیه ما این است که 

زمان را در رسیدگی به پرونده ها کوتاه کنیم و رفع اطاله دادرسی دغدغه همه است.
اصلاحیه قانون شورای حل اختلاف در همین دوره مجلس تصویب شد

وی از نمایندگان مجلس خواست در همین دوره »اصلاحیه قانون شورای حل اختلاف« 
را که ظرف ده روز آینده تقدیم مجلس خواهد شد، تصویب کنند که بر این اساس شوراهای 

حل اختلاف سامان پیدا خواهد کرد.
مسئله  می یابد  سامان  که  نکاتی  از  یکی  زمینه  این  در  کرد:  خاطرنشان  رئیسی 
صلاحیت های شورای حل اختلاف است و خیلی از پرونده ها در شورای حل اختلاف قابل 

حل است.

 حجت الاسلام و المسلمین رئیسی:

قوه قضاییه خواهان خلوت شدن زندان ها است

 FATF یک کارشناس مسائل بین الملل گفت: اجرای قوانین
یک مساله ملی است که متاسفانه درگیر مسائل جناحی داخلی 
شده است؛ هر جناحی نیز براساس افکار و دیدگاه خودش این را 
تفسیر و تبیین می کند. مقررات لوایح FATF را ۱۸۱ کشور اجرا 
می کنند و ایران هم باید اجرا کند؛ آیا این اجرای قوانین امنیت 
ملی آن کشورها را به خطر انداخته است که امنیت ایران را به 
خطر بیندازد. برخی معتقد هستند ایران یک کشور جدایی از 
نظام پولی بین المللی است که ما می گوییم بله جدا است و باید 

از این جدایی رها شود.
حسن بهشتی پور در گفت وگو با ایلنا،  با اشاره سخنان معاون 
وزیر امور خارجه که عدم تصویب لوایح FATF را به منزله تیر 
خلاص به سیستم بانکداری کشور، تعبیر کرده است؛ در پاسخ به 
این سوال که اگر ایران نتواند در مهلت قانونی از لیست سیاه گروه 
ویژه اقدام مالی خارج شود، چه تبعاتی را برای کشور به همراه 
دارد، گفت: ابتدا باید بگویم ما در ایران با مشکل عدم اطلاع 
رسانی دقیق در خصوص موضوعات حساس مواجه هستیم؛ 
البته بصورت کلی ۶۰ سال است که ما با مساله اطلاع رسانی در 
کشور مواجه هستیم که دقیق و شفاف نبوده و به همین دلیل 
بخشی از حقیقت گفته می شود و بخشی گفته نمی شود و گاهی 
نیز عدم اطلاع موجب می شود با تحلیل غلط، نتیجه گیری غلط 
ایجاد شود. وی ادامه داد: برای مثال در خصوص FATF؛ این 
گروه ویژه اقدام مالی توسط هفت کشور صنعتی در سال ۱3۶۸ 
تاسیس شده و این کشورها به تدریج یک سری قوانین بین المللی 
را در بانک ها علیه تروریسم اعمال کرده اند و با هر تحولی هم که 

در دنیا به وجود آمده، نسبت به آن تحول نیز تصمیم های جدیدی 
از تشکیل  گرفته اند. برای مثال فروپاشی شوروی دوسال بعد 
گروه ویژه اقدام مالی منجر به وجود آمدن تصمیم های جدیدی 
شد و کشورهیا جدیدی نیز عضو این گروه شدند. همچنین در 
زمان وقوع ۱۱ سپتامبر مجددا تغییراتی اعمال شد که در نهایت 
حدود ۴۰ مصوبه برای مقابله با پولشویی و ۹ مصوبه در خصوص 

تروریسم در این گروه به تصویب رسیده است.
ایده FATF این است که برای مقابله با تروریسم باید 

منابع مالی آنها را بخشکانیم
وی افزود: ایده FATF این است که برای مقابله با تروریسم باید 
منابع مالی این گروه ها را بخشکانیم و اگر اجازه ندهیم پول به 
دست تروریست ها برسد؛ یک اقدام اساسی خواهد بود و چندین 
معاهده و کنوانسیون بین المللی را نیز در این حوزه تصویب کردند 

که یکی از آنها کنوانسیون پالرمو است.
به غلط  ایران  در  ما  بین الملل گفت:  این کارشناس مسائل 
می گوییم که ایران قرار است به FATF بپیوندد؛ در حالی که ایران 
اصلا قرار نیست عضو گروه ویژه اقدام مالی شود. ایران اگر هم 
بخواهد قادر نخواهد بود و استانداردهای پیوستن به FATF را 
ندارد و کشورهای توسعه یافته همچون آمریکا،  چین، انگلیس، 
روسیه، آلمان، فرانسه، ایتالیا، استرالیا،  مکزیک و ژاپن و تنها دو 

سازمان بین المللی عضو این گروه هستند.
وی ادامه داد: بحث ما با FATF  این است که این گروه یک 
سری مقررات مقابله با پولشویی را مطرح کرده و از همه کشورها 
از جمله ایران خواسته که اگر می خواهند کار بانکی انجام دهند 
باید این مقررات را اجرایی کنند؛  در نتیجه ما تنها باید یک سری 
مقرراتی که این گروه برای همه کشورها در نظر گرفته را اجرا کنیم. 

لوایح FATF  ربطی به دولت روحانی ندارد
وی افزود: باید دقت داشته باشیم که از سال ۱3۸۵ و قبل از 
دولت آقای روحانی یعنی در دولت نهم، مذاکراتی برای انجام این 
مقررات صورت گرفت و در سال بعد آن لایحه مبارزه با پولشویی 
به مجلس ارائه و تصویب شد؛ بنابراین ما سابقه اجرای مقررات 
FATF را داریم و این لوایج ربطی به دولت آقای روحانی ندارد 
که البته مقرراتی به نفع کشور است و اصلا اینگونه نیست که آنها 

بخواهند در نظام بانکداری ما مداخله کنند.
بهشتی پور گفت:  امروز مشکل ما این است که دولت آقای 
روحانی چهار لایحه به مجلس ارائه داد که یکی تجدیدنظر در 
همان لایحه ای بود که پیش تر تصویب شده بود و در این سال ها 

اجرای آن به دلایلی با مشکل مواجه شده بود. در نتیجه دولت 
اصلاح این لایحه را به همراه لوایح مبارزه با تامین مالی تروریسم 
و کنوانسیون پالرمو را به مجلس فرستاد و جالب نیز این است که 
ما همه این قوانین را از سال ۱3۸۵ اجرایی کرده ایم منتها بعدا در 
سال ۱3۹۴، دولت توافقی را با گروه ویژه اقدام مالی انجام داد و 
در اثر این توافق آنها ما را از وضعیت قرمز به حالت تعلیق درآوردند 

چرا که تا آن زمان ما در وضعیت قرمز بودیم.
کشوری که در وضعیت قرمز باشد، ریسکش هفت به 

معنای بدترین حالت ممکن است
وی ادامه داد: گروه ویژه اقدام مالی سه وضعیت برای کشورها 
قائل است؛ وضعیت سفید که وضعیت عادی است، وضعیت آبی 
یا خاکستری که کشورهای در حال بررسی هستند و  وضعیت 
قرمز که تنها در مورد ایران و کره شمالی صدق می کرد و البته 
ایران از سال ۹۴ با مذاکرات صورت گرفته وارد وضعیت آبی یا 
خاکستری شد. باید بدانیم که کشورهای در وضعیت قرمز به طور 
کلی در مبادلات بانکی دارای مشکل هستند و مبادله با آنها شامل 
ریسک بیمه وسرمایه گذاری می شود. به طور کلی طبقه بندی 
ریسک دارای هفت مرحله است و کشوری که در وضعیت قرمز 

باشد، ریسکش هفت به معنای بدترین حالت ممکن است. 
۱۸۱ کشور پیش از ما این مقررات را اجرایی کرده اند

وی با تاکید بر اینکه تاکنون ۱۸۱ کشور این مقررات را اجرایی 
کرده  اجرایی  را  مقررات  از  بسیاری  نیز  ایران  افزود:  کرده اند؛  
و تنها دولایحه  پالرمو و CFT که تصویب شده و مراحل نهایی 
شورای نگهبان را طی کرده است باقی مانده که مخالفین معتقد 
هستند با اجرایی شدن آنها بیگانگان بر نظام پولی و امنیتی ما 
مسلط می شوند. در این رابطه نیز اول مهم است که بدانیم در دنیا 
۱۸۱ کشور پیش از ما این مقررات را اجرایی کرده اند تا بتوانند در 
مبادلات بانکی جهانی حضور داشته باشند. ایران امروز در مرحله 
بررسی است و بر فرض اینکه دولایحه باقیمانده را هم اجرایی کند 
باید همچنان در وضعیت آبی بررسی بماند تا بعد از آن با تائید به 

وضعیت سفید برود.
برخی نگرانی ها با حق تحفظ ایران حل می شود

وی افزود: دیگر نگرانی مخالفین این است که در صورت اجرای 
لایحه تامین مالی تروریسم، ما دیگر قادر نخواهیم بود که بهد 
گروه هایی که اروپا یا آمریکا آنها را تروریست می نامد کمک کنیم 
در حالی که در لیست گروه ویژه اقدام مالی تنها داعش، جبهه 
النصره و القاعده تروریست نامیده شده است و این افراد می گویند 

شاید در آینده گروه های مدنظر ایران هم به این لیست اضافه 
شوند که البته باز هم مجلس ایران اعلام کرده که ایران می تواند از 
حق تحفظ خود در این رابطه و مسائلی که استقلال و حاکمیت را 

هدف قرار می دهد استفاده کند.
با عدم اجرای FATF،  چین و روسیه هم با ما همکاری نمی کنند

این استاد دانشگاه گفت: در حال حاضر سوال این است که اگر 
ایران این لوایح را اجرا نکند؛ نتیجه چه می شود؟  باید بگویم در 
این صورت حتی کشورهایی مانند چین، روسیه و ترکیه که الان با 
ما همکاری می کنند دچار مشکل شده و مجبور به قطع همکاری 
می شوند. با این حال مخالفین مجددا تحلیل می کنند که وقتی 
قرار است ما این همه تحریم باشیم، این هم اضافه شود مساله ای 
رخ نمی دهد؛ اگر زمانی از وضعیت تحریم خارج شدیم در مورد 
این موارد هم فکر می کنیم.که البته این تفکر و تحلیل همان خود 

تحریمی است. 
آیا اجرای قوانین FATF امنیت کشورهای دیگر را به 

خطر انداخته است؟
این موضوع یک  باشیم که  باید دقت داشته  ادامه داد:  وی 
مساله ملی است که متاسفانه درگیر مسائل جناحی داخلی 
شده است؛ هر جناحی نیز براساس افکار و دیدگاه خودش این 
را تفسیر و تبیین می کند. مقررات لوایح FATF را ۱۸۱ کشور اجرا 
می کنند و ایران هم باید اجرا کند؛ آیا این اجرای قوانین امنیت 
ملی آن کشورها را به خطر انداخته است که امنیت ایران را به 
خطر بیندازد. برخی معتقد هستند ایران یک کشور جدایی از 
نظام پولی بین المللی است که ما می گوییم بله جدا است و باید 

از این جدایی رها شود. 
برخی می گفتند تعلیق تحریم های آمریکا ارزشی ندارد

شاید  بپذیریم  را  مقررات  این  امروز  همین  ما  اگر  افزود:  وی 
ضریب ریسک سرمایه گذاری در ایران یک پله کاهش پیدا کند 
و از ۷ که امروز به ۶ رسیده یک پله بیشتر کاهش پیدا کند که 
اگرچه عدد خوبی نیست اما همین یک پله کاهش باعث می شود 
بیمه های کشتیرانی ایران ارزان تر شده و در اقتصاد ما تاثیر مثبت 
بگذارد؛ ما متاسفانه جنبه های مثبت را نادیده می گیریم و درک 
نمی کنیم که این تعلیق که به زودی به پایان می رسد چقدر برای 
ما مهم و ارزشمند است؛ مانند همان دوران که تحریم های آمریکا 
تعلیق شده بود و برخی می گفتند این تعلیق چه ارزشی دارد؛ اما 
ارزش را زمانی فهمیدند که ترامپ از برجام خارج شد و تحریم ها 

مجددا بازگشت. 

بهشتی پور کارشناس مسائل بین الملل:

اجرای قوانین FATF درگیر مسائل جناحی شده است

یک عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام می گوید: اگر ما می خواهیم به مردم بگوییم رفتار مخرب انجام ندهید، باید راه های مسالمت آمیز 
اعتراض را برای آنان تسهیل کنیم. اگر اعتراض سازنده مرسوم نباشد، مردم به سمت اعتراض مخرب کشیده می شوند و حق نیست که به همه 

مردم گفته شود جزو اشرار هستید.
احمد توکلی، عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام به ایرناپلاس می گوید: رهبری قبلا گفته بودند که مردم وقتی به جلوی مجلس شورای 
اسلامی می آیند یعنی حرفی برای گفتن دارند؛ اما فضای غیرصحیحی در چند سال اخیر درست شده و چند بار هم تکرار شده است که 
می گویند مردم باید برای تجمع، مراحل قانونی را طی کنند. توکلی ادامه می دهد: وزارت کشور فقط یک گروه که به آن اجازه تجمع داده است 
را به ما بگوید. بعضی از مردم حزب نیستند، اما همهدف می شوند و می خواهند اجازه بگیرند، اما گرفتن مجوز به ضابطه احتیاج دارد. بنابراین 
به نظر من، باید از وزارت کشور پرسید که وقتی می گویند اعتراض مخرب نباشد، چرا راه های دیگر اعتراض را که سازنده باشد، باز نمی کند؟ 
این عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام بیان می کند: درحال حاضر می توان همه اعتراضات فعلی را غیرقانونی تلقی کرد، درحالی که مردم 
وقتی ضابطه ندارند تا مجوز بگیرند، چه کنند؟ پیشنهاد من این است که دولت به عنوان مجری قانون اساسی، براساس اصل ۱3۸، آیین نامه 
نحوه تشکیل اجتماعات را آماده کند و به مردم اجازه بدهد تا این تعامل دو طرفه باشد و مردم بتوانند صدایشان را به گوش مسئولان برسانند. 
او همچنین می افزاید: وقتی مردم عصبانی می شوند، بالاخره عصبانیتشان را به شکلی نشان می دهند. اگر اعتراض سازنده مرسوم نباشد، به 
سمت اعتراض مخرب کشیده می شوند و حق نیست که به همه مردم گفته شود جزو اشرار هستید؛ بله اشرار از شرایط سوءاستفاده می کنند 
و عده ای نیز با آنها همراهی می کنند اما بالاخره مردم هم حق دارند. توکلی همچنین معتقد است: وقتی ما راه صحیح را باز نکنیم، راه غلط 
خود به خود ایجاد می شود. اسلام هرچه را منع کرده، راه دیگری را پیش روی مردم گذاشته است. مثلا گفته زنا حرام است اما ازدواج پسندیده 
است، تهمت و غیبت بد است اما امر به معروف و نهی از منکر را واجب کرده است. اگر ما می خواهیم به مردم بگوییم رفتارهای مخرب را انجام 

ندهید، باید راه های مسالمت آمیز را برای آنان تسهیل کنیم.

 جامعه شناس و عضو هیات علمی پژوهشکده مطالعات اجتماعی و فرهنگی ضمن تاکید بر بسترسازی برای بیان 
»اعتراض«، در عین حال تصریح کرد که این پدیده اجتماعی نباید از چارچوب هویتی جامعه خارج شود.

اباذر اشتری در گفت وگو ایرنا افزود: هر جامعه ای به مناسباتی نیاز دارند و این مناسبات از سوی افراد جامعه یا حاکمیت بنا 
گذاشته یا از جایی وام گرفته می شود.

وی ادامه داد:  یکی از این مناسبات در جامعه اعتراض است بدین معنا که گاهی هویت و یا مزیتی شامل حال همه افراد 
نمی شود در نتیجه این عده دچار تناقض شده و دست به اعتراض می زنند و در عین حال تلاش می کند اعتراض خود را 
نیز نشان دهد. این جامعه شناس افزود:  جامعه ای پویا است که بتواند زیرساخت بیان و نشان دادن اعتراض را ایجاد کرده 
باشد. البته ممکن است راه نشان دادن اعتراض مشخص نباشد، اما حداقل بستر آن باید فراهم شود. حالا افراد می توانند 
با استفاده از روش های مختلف این اعتراض را نشان دهند. اشتری ادامه داد: اما نکته اساسی این است که اعتراض نباید 
از چهارچوب هویتی جامعه خارج شود. یعنی نوع بیان اعتراض باید در قالب فرهنگی جامعه باشد، زیرا اگر از آن چهارچوب 
خارج شود، به »تخریب گرایی« )وندالیسم( تبدیل می شود. در تمامی اعتراض هایی که آغاز می شود و هسته اصلی خود را از 

دست می دهند، این اتفاق می افتد.
این استاد دانشگاه با تاکید بر آموزش شیوه های صحیح اعتراض به افراد جامعه و بسترسازی برای آن افزود: به رسمیت 
شناختن اعتراض و صدور مجوزهای قانونی برای آن مانع از بهره مندی سودجویان و فرصت طلبان از شرایط اعتراضی می 
شود. اشتری ادامه داد: نتایج تحقیقات روانشناسان و جامعه شناسان نشان داده که وقتی یک حرکت جمعی شکل می گیرد، 
میل به تخریب به صورت بالقوه در آن وجود دارد و کافی است یک نفر دست به تخریب یا فحاشی بزند، این موج بلافاصله بزرگ 

و بزرگ تر می شود. وی گفت: پس اگر اعتراض به صورت قانونی صورت گیرد، این موج هرگز ایجاد نمی شود.

احمد توکلی: 

باید راه های مسالمت آمیز اعتراض را برای مردم تسهیل کنیم 
استاد دانشگاه:  

»اعتراض« نباید از چارچوب هویتی جامعه خارج شود



یکی از مراجع عظام تقلید بر گرامیداشت 23 ربیع الاول 
سالروز ورود حضرت فاطمه معصومه سلام الله علیها به شهر 
قم که به عنوان "روز قم" نامگذاری شده است، تأکید کردند.

 آیت الله صافی گلپایگانی در دیدار شهردار قم ضمن تأکید 
ربیع الاول سالروز ورود حضرت فاطمه  بر گرامیداشت 23 
معصومه سلام الله علیها به شهر قم و “روز قم” گفت: این 
مناسبت و ورود حضرت فاطمه معصومه سلام الله علیها به 

شهر قم توفیقی ویژه برای ماست.
ایشان در ادامه با اشاره به لزوم اعلام ویژه برنامه های این روز 
برای عموم مردم، تصریح کردند: لازم است که شهر قم، مردم 
قم، سوابق و جنبه های تاریخی قم، علماء و محدثینی که در 
قم بودند، میراث فرهنگی و معنوی قم و جایگاه علم و فقاهت 
در این شهر برای جهانیان به شکل ویژه ای معرفی شود. آیت 
الله العظمی صافی گلپایگانی با اذعان بر شهرت شهر قم به 
واسطه حضور علماء و محدثان و جنبه های مذهبی و فرهنگی 

این شهر، گفتند: حضور حضرت فاطمه معصومه سلام الله 
علیها در این شهر به اعتبار آن افزوده است و بایستی تلاش 
شود تا شهر قم و جایگاه آن در سطح ملی و بین المللی به نحو 
شایسته ای تبیین گردد. وی تمایز شهر قم با دیگر شهرها را 
یادآود شده و افزودند: شهر قم شرایط ویژه ای دارد و از نظر 
اعتقادات، آداب و رسوم و جایگاه معنوی و فرهنگی با دیگر 
شهرها متفاوت است و بایستی به ابعاد مختلف این شهر توجه 
ویژه ای صورت پذیرد. آیت الله العظمی صافی گلپایگانی آثار 
و برکات حضور حضرت فاطمه معصومه سلام الله علیها در 
شهر قم و ارادت ویژه علما به ایشان را مورد توجه قرار داده 
و خطاب به شهردار قم، گفتند: شما و همکارانتان باید این 
فرصت خدمت را مغتنم شمرده و نهایت استفاده را از این 
فرصت داشته باشید. این مرجع تقلید شیعیان با تأکید بر 
توجه به حقوق مردم به ویژه فقرا و ضعفاء خواستار توجه ویژه 
به جنبه های دینی و اسلامی در اقدامات و عملکرد شهرداری 

هَا  هِ فَإِنَّ مْ شَعَائِرَ اللَّ قم شدند و با اشاره به آیه شریف وَمَنْ یُعَظِّ
مِنْ تَقْوَی الْقُلُوبِ، گفتند: اگر قصد رضای خداوند را داشته 
باشید، این اقدام شما تعظیم شعائر اسلامی است و قم هم 
مرکز شعائر اسلامی است. آیت الله العظمی صافی گلپایگانی 
در پایان با اشاره به این نکته که میراث فرهنگی قم، تاریخ 
جهان تشیع است و بایستی حفظ و معرفی شود، تصریح 
کردند: ان شاءالله نیات خیر شما برای گرامیداشت روز قم به 

شما برای این مهم کمک خواهد کرد.
رضایت مردم در رأس همه امور است 

شهردار قم  نیز دراین دیدار بر لزوم لزوم مشارکت و تعامل 
بین تمامی دستگاه ها برای معرفی بهتر و شایسته تر شهر 
تأکید کرد. دکتر سید مرتضی  قم و گرامیداشت "روز قم" 
سقائیان نژاد ضمن تشریح ویژه برنامه های “روز قم” گفت: 
مختلف  ابعاد  در  قم  شهر  زیاد  بسیار  ظرفیت های  معرفی 
از اهداف اصلی برگزاری ویژه برنامه های این روز می باشد. 
در  که  ویژه برنامه هایی  تشریح  ضمن  ادامه  در  قم  شهردار 
مدیریت شهری و شهرداری قم برای این روز در نظر گرفته 
از پیگیری انتخاب شهر قم به عنوان پایتخت  شده است 
فرهنگی جهان اسلام خبر داد و افزود: در تلاش هستیم با 
همکاری و تعامل دیگر دستگاه ها و نهادهای استانی و ملی 
این مهم را تحقق بخشیم. سقائیان نژاد با اشاره به برگزاری 
جلسه ای در خصوص انتخاب قم به عنوان پایتخت فرهنگی 
جهان اسلام در سال های گذشته گفت: مسئولان یونسکو 
در سال های گذشته جلسه ای را در استان داشتند و به نظر 
می رسید که آنها دنبال این هستند که قم پایتخت فرهنگی 
نباشد و شهر دیگری از ایران انتخاب شود که هیچ شهری با قم 
قابل مقایسه نیست. وی با اشاره به این نکته که رضایت مردم 
در شهرداری قم در رأس همه امور است گفت: تمام تلاش 
مجموعه شهرداری قم خدمت به زائران و مجاوران شهر کریمه 

اهل بیت سلام الله علیها و جلب رضایت ایشان است.

در سالروز ورود حضرت معصومه)س( به قم انجام می شود؛

حرکت کاروان شادی به سمت 
حرم بانوی کرامت

معاون فرهنگی آستان مقدس حضرت معصومه)س( گفت: همزمان 
با سالروز ورود حضرت معصومه)س( به قم کاروان شادی با حضور اقشار 

مختلف مردم از میدان معصومیه به سمت حرم مطهر حرکت می کند.
حجت الاسلام مهدی احمدی ظهر سه شنبه در نشست خبری با اصحاب 
رسانه که در ساختمان اداری آستان مقدس حضرت معصومه)س( برگزار 
شد، ضمن تشریح برنامه های سالروز ورود حضرت معصومه)س( تا سالروز 
رحلت بانوی کرامت، اظهار داشت: زمان ورود حضرت معصومه)س( به قم 
به نام روز قم نامگذاری شده است. وی با بیان اینکه قم تنها شهری است 
که متناسب با روز قمری روزی با نامش نامگذاری شده است، افزود: ایام 
معصومیه ۱۷ روز است که از زمان ورود حضرت معصومه)س( به قم تا 
سالروز رحلت شهادت گونه ایشان را شامل می شود. معاون فرهنگی آستان 
آبان ماه  شادی 3۰  کاروان  کرد:  تصریح  معصومه)س(  حضرت  مقدس 
همزمان با سالروز ورود حضرت معصومه)س( ساعت هشت صبح از میدان 
معصومیه حرکت خود را به سمت حرم مطهر آغاز می کنند، یک شعبه نیز که 
اکثرا بانوان هستند، راهپیمایی را از میدان میر آغاز می کنند و به جمعیت 
در میدان معصومیه ملحق می شوند. وی ادامه داد: در ساعت ۱۰ تا ۱۱ 
پس از ورود کاروان به حرم بانوی کرامت در ایوان آیینه و صحن امام رضا)ع( 
آقایان مطیعی و تحویلدار مداحی می کنند. حجت الاسلام احمدی تصریح 
کرد: به مناسبت سالروز ورود حضرت معصومه)س(، در مبادی ورودی شهر 
سفیران کریمه مستقر شده و از زائران استقبال می کنند. وی با اشاره به 
برگزاری مراسم سالروز رحلت شهادت گونه حضرت معصومه)س( در ۱۴ 
آذرماه افزود: محفل ذکر ویژه مداحان استان قم در این روز ساعت 22 در 
شبستان حضرت زهرا)س( با حضور مداحان استان برگزار می شود. معاون 
فرهنگی آستان مقدس حضرت معصومه)س( بیان کرد: دعای کمیل 
سحرگاهان، سحرگاه روز جمعه ۱۵ آذرماه در شبستان امام خمینی)ره( با 

مداحی حاج سید رضا نریمانی قرائت می شود.
اجرای برنامه میثاق با کریمه همزمان با رحلت بانوی کرامت

وی در ادامه گفت: همزمان با رحلت بانوی کرامت برنامه میثاق با کریمه 
که راهپیمایی نمازگزاران به سمت حرم مطهر است روز جمعه ۱۵ آذرماه 
ساعت ۱۴ و 3۰ دقیقه از مصلی قدس تا حرم مطهر با مداحی حسن 

شالبافان، سید علی حسین نژاد و عباس حیدر زاده برگزار می شود.
حجت الاسلام احمدی اظهار داشت: مراسم ویژه آذری زبانان ۱۵ آذرماه 
در شبستان امام خمینی)ره( با مداحی عبدالله داداشی، حاج نادر جوادی 

از اردبیل و با سخنرانی حجت الاسلام هاشمی هشترودی برگزار می شود.
وی گفت: مراسم عزاداری در شب رحلت ساعت ۱۸ تا ۱۹ و 3۰ دقیقه 
و مداحی  الله صدیقی  آیت  با سخنرانی  امام خمینی)ره(  در شبستان 
آقای نریمانی برگزار خواهد شد. معاون فرهنگی آستان مقدس حضرت 
معصومه)س( با اشاره به برپایی اجتماع هیئت های مذهبی به مناسبت 
رحلت حضرت معصومه)س( افزود: این مراسم ۱۵ آذرماه ساعت 2۰ و 3۰ 

دقیقه در شبستان امام خمینی)ره( برگزار می شود.
حرکت کاروان عزاداری در روز رحلت به سمت حرم مطهر

و 3۰ دقیقه  آذرماه ساعت هشت  کاروان عزاداری ۱۶  بیان کرد:  وی 
صبح از میدان میر به سمت حرم مطهر حرکت می کنند که این مراسم با 
سخنرانی سید حسن مومنی و مداحی حسن شالبافان در بیت النور و 
مداحی سید رضا تحویلدار، حمید علیمی و حسن شالبافان در همراهی 
کاروان برگزار می شود. حجت الاسلام احمدی گفت: مراسم عزاداری در 
شبستان امام خمینی)ره( ۱۶ آذرماه ساعت ۱۰ صبح با سخنرانی حجت 
الاسلام دارستانی و مداحی رسولی و بعد از نماز عصر با مداحی میثم 
مطیعی برگزار خواهد شد. وی اظهار داشت:  شام رحلت بعد از نماز مغرب 
و عشاء مراسم عزاداری با مداحی حاج محمد رضا بذری و مراسم شمعدان 
گردانی خدام در شبستان امام خمینی)ره( ساعت ۱۹ و 3۰ دقیقه با شعر 
خوانی سید حمید رضا برقعی و مرثیه خوانی سید مهدی میرداماد و خطبه 
خوانی حاج عباس حیدرزاده برگزار می شود. معاون فرهنگی آستان مقدس 
حضرت معصومه)س( گفت: اجتماع بزرگ بانوان انقلابی و میثاق با کریمه 
اهل بیت)س( در عصر شهادت ساعت ۱۴ و 3۰ دقیقه با سخنرانی حجت 

الاسلام میرزا محمدی و مداحی میثم مطیعی برگزار خواهد شد.

همزمان با ایام معصومیه؛
بیش از ۶۰۰ برنامه در حرم مطهر اجرا می شود

مدیر روابط عمومی و تبلیغات آستان مقدس حضرت معصومه)س( از 
اجرای بیش از ۶۰۰ برنامه همزمان با ایام معصومیه در حرم کریمه اهل 

بیت)س( خبر داد.
حجت الاسلام جواد بهشتی پور ظهر سه شنبه در نشست خبری که در 
ساختمان اداری آستان مقدس حضرت معصومه)س( به منظور تشریح 
برنامه های ایام معصومیه برگزار شد، اظهار داشت: طرح »یک روز خوب 
یک حس خوب« با محوریت آشنایی با حرم مطهر و شخصیت حضرت 
می شود  برگزار  مطهر  حرم  در  معصومیه  ایام  با  همزمان  معصومه)س( 
و پیگیری های لازم برای ادامه این طرح بعد از این ایام نیز در حال انجام 
است. وی گفت: طرح »یک روز خوب یک حس خوب« یکی از طرح های 
تأثیرگذار در میان دانش آموزان است که باید مورد توجه قرار گیرد. مدیر روابط 
عمومی و تبلیغات آستان مقدس حضرت معصومه)س( اظهار داشت: این 
طرح در دو شیفت صبح و عصر در مجموع روزانه با ظرفیت بیش از ۴۰۰ 
دانش آموز دنبال خواهد شد. وی افزود: مدارس مختلف سراسر کشور برای 
حضور دانش آموزان خود در طرح »یک روز خوب یک حس خوب« می توانند 
وقت قبلی گرفته و ثبت نام کنند. وی افزود: برنامه »بچه های بهشت« ایام 
معصومیه در شبستان امام خمینی)ره( همه روزه از ساعت ۱۶ تا 2۱ به 
منظور استفاده بهینه از زمان حضور کودکان در حرم مطهر برگزار می شود که 
شامل نقاشی و خلاقیت، قصه گویی، نقاله خوانی، ایستگاه کتاب کودک، 
نقاله خوانی حضرت معصومه)س(، ایستگاه کتاب کودک، نقاشی خلاق، 
نمایش تعاملی و غیره می شود. حجت الاسلام بهشتی پور عنوان کرد: در 
ایام معصومیه بیش از ۶۰۰ برنامه در بخش های مختلف آستان مقدس بانوی 
کرامت برگزار می شود. وی اظهار داشت: امیدواریم امسال نیز همانند سال 
گذشته بتوانیم در ترویج فرهنگ فاطمی و معرفی حضرت معصومه)س( 

گام های مؤثری را برداریم و نتایج اثرگذاری داشته باشیم.

مدیرعامل سازمان فرهنگی هنری ورزشی شهرداری قم خبر داد؛

برگزاری جشن های شهری همزمان با 
»روز قم«

مدیرعامل سازمان فرهنگی هنری ورزشی شهرداری قم از برگزاری المپیاد 
ورزشی فرزندان انقلاب به مناسبت روز قم خبر داد و گفت: مجموعه ای از 

جشن های شهری در محله های مختلف قم برگزار خواهد شد.
ابوالقاسم مقیمی با اشاره به مصوبه شورای فرهنگ عمومی در خصوص 
نامگذاری سالروز ورود حضرت معصومه)س( به نام »روز قم«، بیان کرد: 
شهرداری قم به مناسبت این روز برنامه هایی تدارک دیده و با توجه به اینکه 
نخستین سال چنین نامگذاری است معرفی این روز در دستور کار قرار گرفته 
است. مدیرعامل سازمان فرهنگی هنری ورزشی شهرداری قم با اشاره به 
اینکه قطعا هر سال شاهد افزایش میزان مشارکت دستگاه های اجرایی در 
برپایی برنامه های روز قم خواهیم بود، بیان کرد: ویژه این ایام برنامه های 
جشن و شادی در نظر گرفته شده است و در حوزه ارائه خدمات رفاهی نیز 
مهمترین اقدام ارائه تخفیفات ویژه در زمینه عوارض ساختمان است. مقیمی 
با اشاره به حرکت کاروان نمادین حضرت معصومه)س(، بیان کرد: در سالروز 
ورود حضرت معصومه)س( به قم کاروان نمادینی از میدان معصومیه به 
سمت حرم مطهر حرکت خواهد کرد و در این راستا غبار روبی و پاکسازی 
مسیر ورود حضرت معصومه)س( به قم در دستور کار است.وی از برگزاری 
المپیاد ورزشی فرزندان انقلاب خبر داد و گفت: مجموعه ای از جشن های 
شهری در محله های مختلف با مشارکت کانون های مساجد برگزار خواهد 

شد.
 مدیرعامل سازمان فرهنگی هنری ورزشی شهرداری قم برگزاری جشن 
برگزاری  گفت:  و  داد  قرار  توجه  مورد  را  پنجشنبه  روز  در  آسمانی  بانوی 
جشنواره پرچم با همکاری اداره کل آموزش و پرورش با موضوعات فرهنگ 
شهروندی از دیگر برنامه های تدارک دیده شده ویژه این ایام است.مقیمی 
از برگزاری جشنواره تئاتر مساجد خبر داد و گفت: روز قم فرصت مهمی 
برای معرفی ظرفیت های مختلف شهر قم و همچنین معرفی ابعاد وجودی 
حضرت معصومه)س( است. وی با اشاره به ضرورت معرفی ظرفیت های 
گردشگری قم به مردم، بیان کرد: حتی بسیاری از مردم قم شناخت کاملی از 

این شهرندارند در حالی که شهر قم دارای تمدنی ۷ هزار ساله است.

۳۵ درصد مردان ایرانی مجردند
 شهلا کاظمی پورجمعیت شناس با استناد به آمارهای سال ۹۵ مرکز آمار ایران به ایسنا گفت: حدود 
۴۰ میلیون نفر از جمعیت ۸۰ میلیون نفری ایران را جمعیت مردان تشکیل می دهند که از این میان 
33 میلیون نفر از آن ها ۱۰ سال به بالا و هفت میلیون نفر از آنها کمتر از ۱۰ سال سن دارند.وی با تاکید 
بر اینکه بالاترین ضریب جمعیتی چه در مردان و چه در زنان را رنج سنی 2۹ تا 2۵ سال شامل می شود، 
اظهار کرد: جمعیت جوانان به سه گروه سنی ۱۵-۱۹، 2۰-2۴ و 2۵-2۹ ساله تقسیم می شود. این 
جامعه شناس با بیان اینکه حدود ۱۰ میلیون نفر از مردان، جوان هستند، یادآور شد: تعداد مردان ۱۵- 
۱۹ ساله دو میلیون و ۷۸۰ هزار نفر، تعداد مردان 2۰-2۴ ساله سه میلیون و 2۴۰ هزار نفر و تعداد مردان 
2۵-2۹ ساله چهار میلیون و ۱۴۰ هزار نفر است. علت تفاوت آماری در سه گروه سنی جوانان ناشی 
از کاهش باروری در ایران است. تا سال ۱۴۰۰، جوانان 2۵-2۹ ساله در گروه سنی میانسالان قرار 
می گیرند. به گفته کاظمی پور، ۷۱ درصد از جمعیت مردان جوان در گروه سنی ۱۵-۱۹ ساله، 32 درصد 
از جمعیت 2۰-2۴ ساله و ۱۱ درصد از جمعیت )2۵-2۹( ساله محصل هستند، این درحالیست که در 
کشورهای در حال توسعه همه مردان جوان ۱۵-۱۹ ساله و ۸۰ درصد از جوانان 2۰-2۴ در حال تحصیل 
هستند.  وی در ادامه با اشاره به وضعیت تاهل جامعه مردان )۱۰ ساله به بالا( بیان کرد: ۶3 درصد از 
مردان )۱۰ ساله به بالا( دارای همسر، 3۵ درصد مجرد یا هرگز ازدواج نکرده اند و ۱.2 درصد بدون همسر 
در اثر طلاق و یک درصد بدون همسر در اثر فوت هستند. همچنین میانگین سنی ازدواج مردان حدود 

2۷.۴ سال است.
 

تعیین سومین سفیر زن ایران بعد از انقلاب
مدیرکل حقوق بشر و زنان وزارت امور خارجه به عنوان سفیر جدید ایران در فنلاند به زودی عازم 
هلسینکی خواهد شد. فروزنده ودیعتی با پیشنهاد وزیر امور خارجه و تایید رئیس جمهور به عنوان سفیر 
جدید ایران در فلاند انتخاب شده است.او دیروز به همراه تعدادی دیگر از سفرای جدید ایران در دیگر 
کشور ها با حسن روحانی رئیس جمهور کشورمان دیدار کرد. پیش از این قرار بود خانم »پروین فرشچی« 
به عنوان سفیر ایران در فنلاند عازم این کشور اروپایی شود، ولی این موضوع منتفی شد. ودیعتی سومین 
سفیر زن ایران بعد از پیروزی انقلاب اسلامی محسوب می شود.پیش از این و در زمان تصدی گری محمد 
جواد ظریف بر وزارت خارجه خانم ها مرضیه افخم و حمیرا ریگی، به عنوان سفرای ایران در مالزی و 

برونئی منصوب شده بودند.

افشاگری بعیدی نژاد از پشت پرده مالی من وتو
سفیر ایران در لندن با انتشار یک سند مالی گفت: شبکه "من و تو" از طریق تزریق اموال به غارت رفته 
ملت ایران توسط خانواده پهلوی اداره می شود به دستگاه تبلیغاتی آن ها مبدل شده است.به گزارش 
ایسنا، حمید بعیدی نژاد در صفحه توییتر خود نوشت: تراز مالی شبکه »من و تو« نشان می دهد که از 
نظر اقتصادی شرکتی کاملا ورشکسته است. از ۹۵ میلیون پوند سرمایه، این شبکه فقط 3 میلیون درآمد 
داشته و بقیه ضرر بوده است.وی گفت: این شبکه که از طریق تزریق پول و اموال به غارت رفته ملت ایران 

توسط خانواده پهلوی اداره می شود به دستگاه تبلیغاتی پهلوی مبدل شده است.
 

عبدالرضا داوری بازداشت شد
خبرگزاری فارس نوشت: عبدالرضا داوری از نزدیکان محمود احمدی نژاد به اتهام همکاری با آمد 
نیوز بازداشت شد.براساس کسب اطلاع خبرنگار فارس این فرد به اتهام همکاری با شبکه معاند آمدنیوز 
بازداشت شده است.داوری پیش از این در خرداد ماه سال ۹۶ برای تحمل حبس به مدت 3 سال 
بازداشت شد اما سرانجام در شهریور ماه سال ۹۷ و پس از نقض حکم صادر شده از سوی دیوان عالی 
کشور آزاد شد.22 مهر امسال بود که سپاه پاسداران از بازداشت روح الله زم سرشبکه کانال تلگرامی آمد 

نیوز خبر داد.

تعیین زمان جلسه استیضاح حجتی 
سخنگوی هیئت رئیسه مجلس از برگزاری جلسه استیضاح حجتی وزیر جهاد کشاورزی هفته آینده 
در روز دوشنبه خبر داد.اسدالله عباسی سخنگوی با اشاره به نشست امروز عصر هیئت رئیسه مجلس 
گفت: در نشست دیروز درباره گزینه ریاست مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی تصمیم گیری 
انجام نشد.او افزود: همچنین تصمیم گرفته شد تا کمیسیون های تخصصی مجلس مانند اقتصادی، 
برنامه و بودجه و مرکز پژوهش های مجلس گزارشی را درباره موضوع تنظیم بازار و رفع ایرادات در این مورد 
تنظیم و در مجلس قرائت کنند.عباسی تأکید کرد: درباره برگزاری جلسه غیر علنی در روز یکشنبه آینده 

هم تصمیمی گرفته نشد.

رئیس جدید فراکسیون مستقلین انتخاب شد
 اعضای فراکسیون مستقلین در جلسه امروز خود جعفرزاده ایمن آبادی را به عنوان رئیس این فراکسیون 
انتخاب کردند. به گزارش ایسنا، در جلسه هیأت رئیسه فراکسیون مستقلین که صبح دیروزبرای انتخاب 
رئیس فراکسیون مستقلین برگزار شد غلامعلی جعفرزاده ایمن آبادی با 2۰ رأی از مجموع 2۰ نفر عضو 
حاضر در این جلسه به عنوان رئیس فراکسیون مستقلین انتخاب شد. رئیس قبلی فراکسیون مستقلین 

کاظم جلالی بود که به عنوان سفیر ایران در روسیه انتخاب شد و از نمایندگی مجلس استعفا داد.

دستور جهانگیری به وزرا و استانداران
 معاون اول رئیس جمهور با ارسال بخشنامه ای به اعضای هیئت دولت و استانداران سراسر کشور به 
آن ها دستور داد حداقل یک روز در ماه را برای ملاقات مردمی تعیین کنند.، اسحاق جهانگیری معاون 
اول رئیس جمهور با ارسال بخشنامه ای به اعضای هیئت دولت و استانداران سراسر کشور به آن ها دستور 

داد حداقل یک روز در ماه را برای ملاقات مردمی تعیین کنند.

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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لغزش های مسلمانان را نجویید که هر کس لغزش های 
برادرش را پی جوید خداوند لغزش های او را پیگیری 

می  کند و هر که را که خداوند عیب جویی کند، 
رسوایش می  سازد؛ هر چند در اندرون خانه خود باشد.

چهار شنبه - بیست ونهم آبانماه 1398 - سال بیست ودوم- شماره 4923

حمایت شورای اسلامی و دهیاری های بخش 
خلجستان قم  از اجرای طرح 

مدیریت مصرف سوخت در کشور

آیت الله صافی گلپایگانی در دیدار شهردار قم:

باید جایگاه قم در سطح ملی و بین المللی تبیین شود

یکی از مراجع معظم تقلید گفت: باید حق قم را به خوبی ادا کرد و در سایه آن کارهای 
اساسی را در دستور کار قرار داد و تلاش کنید اقدامات را در خصوص انتخاب قم به عنوان 

پایتخت فرهنگی جهان اسلام انجام دهید تا حق قم بهتر ادا شود.
آیت الله ناصر مکارم شیرازی در دیدار شهردار قم با تاکید بر اینکه در هیچ کجای دنیا 
همچون حوزه علمیه قم نداریم، اظهار کرد: حوزه علمیه قم بزرگترین حوزه علمیه جهان 
اسلام است و در سایه این ظرفیت می توان اقدامات اساسی و زیربنائی خوبی را برای شهر 
انجام داد. آیت الله مکارم شیرازی نیز با اشاره به چشم انداز شهراری قم در جهت معرفی 
قم به عنوان پایتخت فرهنگی جهان اسلام در آینده ای نزدیک، تصریح کرد: این کار بسیار 
شایسته است البته باید به جد پیگیری کرد  و نباید اجازه داد کسی مانع شود، حق قم در این 
زمینه ادا نشده است. این مرجع تقلید با تاکید بر اینکه سرچشمه انقلاب از قم بوده است، 
افزود: انقلاب از قم برخاسته و رهبر انقلاب هم از قم برخاسته است، وجود عظیم ترین حوزه 
علمیه در این شهر و بسیاری موارد دیگر که باید این مسائل به خوبی برای مردم تبیین شود.
وی اضافه کرد: باید حق قم را به خوبی ادا کرد و در سایه آن کارهای اساسی را در دستور 
کار قرار داد و تلاش کنید اقدامات را در خصوص انتخاب قم به عنوان پایتخت فرهنگی 
جهان اسلام انجام دهید تا حق قم بهتر ادا شود. آیت الله العظمی ناصر مکارم شیرازی 
بایستی برای  و نهادهای  افزود: روز قم متعلق به همه مردم است و تمامی دستگاه ها 

بزرگداشت این روز اقدام نمایند.
تدارک 4۱ برنامه ویژه به مناسبت روز قم

شهردار قم  نیز در این دیدار از تدارک 4١ برنامه ویژه به مناسبت روز قم خبر داد.
 دکتر سیدمرتضی سقائیان نژاد با اشاره به پیگیری شهرداری برای انتخاب قم به عنوان 
پایتخت فرهنگی جهان اسلام، اظهار کرد: پیگیری هایی انجام شده اما حمایت نهادهای 

مختلف نیاز است تا این امر در دور بعدی یعنی سال ۱۴۰۷ محقق شود.
وی با تاکید بر اینکه حدود ۴۱ برنامه برای روز قم اجرا خواهد شد، تصریح کرد: معرفی 
از  بیش  و وجود  بیان شده  این شهر  که در خصوص  روایاتی  از جمله  قم  ظرفیت های 
۴۰۰ امام زاده در این شهر و بزرگترین حوزه علمیه جهان اسلام به مردم بیش از پیش 
عنوان و معرفی می شود. شهردار قم با اشاره به انتخاب یک روز در هر شهر به عنوان روز 
آن شهر، گفت: در این روز نسبت به معرفی ظرفیت های آن شهر اقدام می شود؛ شهر 
قم در حوزه های مذهبی، فرهنگی، علمی، تاریخی، هنری، ادبی، سیاسی، اقتصادی، 
گردشگری، اجتماعی و ورزشی ظرفیت های بسیار خاص دارد که باید به آن ها توجه خاص و 
کارسناسی کرد. شهردار قم با تاکید بر اینکه تمام ارگان ها برای گرامیداشت روز قم به میدان 
بیایند، افزود: این روز متعلق به همه است و باید آن را به خوبی بزرگ داشت. سقائیان نژاد 
اذعان کرد: بسیاری از شهرها میراث فرهنگی غنی دارند اما قم در کنار میراث فرهنگی غنی 

دارای میراث معنوی غنی است که رسالت خادمان را مضاعف می نماید.

آیت الله مکارم شیرازی در دیدار شهردار قم :

انتخاب قم به عنوان پایتخت فرهنگی جهان اسلام پیگیری شود

شهرداری صباشهر
 در نظر دارد نسبت به مزایده املاک و اموال شهرداری به شرح ذیل 

اقدام نماید. 
پروژه : اجاره بازیافت پسماند زباله )مرکز زباله( قیمت پایه بصورت 

ماهیانه 5۳/۰۰۰/۰۰۰ ریال 
لذا از کلیه علاقمندان واجد شرایط در مزایده دعوت بعمل می آید 
به دفتر  تا تاریخ 9۸/۰9/2  جهت دریافت اسناد مزایده حداکثر 
امور پیمان و قرارداد شهرداری صباشهر و با در نظر گرفتن شرایط 

ذیل مراجعه نمایند. 
مورخ  ساعت  حداکثر  پیشنهادات  قبول  مهلت  آخرین   -

9۸/۰9/۱۱ می باشد . 
- شهرداری در رد و قبول پیشنهادات مختار است.

- ارائه سپرده شرکت در مزایده به میزان 5 درصد قیمت پایه الزامی 
است . 

- کلیه هزینه های مربوط به انتشارآگهی مزایده عمومی به عهده 
برندگان مزایده خواهد بود . 

-زمان بازگشایی و رسیدگی به پیشنهادات راس ساعت ۱5 مورخ  
9۸/۰9/۱۳ در محل دفتر شهردار خواهد بود.

- سایر اطلاعات و جزئیات در اسناد مزایده موجود است . 

امیر کریمی -شهردار صباشهر

آگهی مزایده عمومی )نوبت دوم(

  تاریخ چاپ نوبت دوم:
 9۸/۰9/29

تاریخ چاپ نوبت اول:
9۸/۰9/22

شورای اسلامی و دهیاری های بخش خلجستان 
قم با صدور  بیانیه ای حمایت خود را از اجرای 
طرح مدیریت مصرف سوخت در کشور اعلام 

کردند.
در این بیانیه ضمن حمایت ازبیانات رهبرمعظم 
خامنه ای  آیت الله  حضرت  اسلامی  انقلاب 

درخصوص اجرای طرح اصلاح قیمت بنزین
از بصیرت و هوشمندی مردم منطقه وبخش 
،مبنی برجداسازی مردم ازاخلالگران و اراذل و 

اوباش قدردانی و تشکرنموده اند.
پیام  انشاالله  است:  آمده  بیانیه  این  درپایان 
در  امیدونشاط  افزایش  طرح  این  موفق  اجرای 

کشور خواهد بود.
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سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم

در نظر دارد انجام پروژه زیر را از طریق مناقصه عمومی یک مرحله ای با مشخصات و شرایط 
کلی زیر به متقاضیان واجد شرایط واگذار نماید.

۱-مدت انجام پیمان  ۸ ماه  شمسی می باشد. 
2-متقاضیان محترم می توانند از طریق مراجعه به سامانه مناقصه گران شهرداری قم به 
نشانیPeyman.Qom.ir نسبت به خرید اسناد مناقصه به مبلغ  دو میلیون )2.۰۰۰.۰۰۰( 

ریال اقدام نمایند. )هزینه خرید اسناد غیر قابل استرداد می باشد.(
۳-پیش پرداخت: مطابق بند 2 قرارداد، تا سقف 25 درصد مبلغ کل قرارداد در قبال اخذ 

ضمانت نامه بانکی می باشد که بدون کسر کسورات قانونی پرداخت می شود.
4-سایر شرایط مناقصه در اسناد و مدارک درج شده است.

5-تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار هر یک از معاملات: به صورت ۱- ضمانت نامه بانکی 
2- مطالبات بلوکه شده تائید شده ۳- وجه نقد مورد قبول است. جهت واریز وجه نقد به 
حساب شهرداری قم )سپرده حسن انجام کار( نزد بانک شهر به  شماره حساب بانکی ایران 

اقدام فرمایید.
6-شماره حساب بانکی ایران)شبا( شهرداری قم:

.)IR۰7ّ – ۰6۱۰ – ۰۰۰۰ – ۰۰۱۰ – ۰۳۰۰ – 4۳۰۰ – 54( 
7-مهلت خرید و تحویل اسناد:

-مهلت خرید اسناد: از روز دو شنبه مورخ 9۸/9/4 لغایت روز دو شنبه مورخ 9۸/9/۱۱ 
-مهلت ارائه پیشنهاد: از روز دو شنبه مورخ 9۸/9/4 لغایت روز پنج شنبه مورخ 9۸/9/۱4  
۸-مناقصه گران مکلف اند کلیه اسناد و مدارک را امضاء کرده و به همراه پیشنهاد ارائه 

نمایند. امضاء اسناد و مدارک به منزله قبول تمامی شرایط می باشد.  
تلفن  شماره  با  حیدری  آقای  با  تخصصی  سوالات  به  پاسخگویی   9-جهت 
 ۳6۱۰4۱6۱–  ۰25 و جهت پاسخگویی به سوالات عمومی با اداره کل قراردادها و پیمانها با 

شماره تلفن ۳6۱۰4۳۳6–  ۰25  تماس حاصل فرمائید.
۱۰-محل تسلیم پیشنهادها: قم– بلوار امام موسی صدر– جنب بوستان شهید بنیادی– 

شهرداری مرکزی– طبقه ششم– اداره کل حراست 
*لازم به ذکر است ساعت تحویل پاکت توسط حراست روزهای شنبه لغایت چهارشنبه از 

ساعت 7:۳۰ الی ۱4:۰۰و روزهای پنج شنبه ساعت ۱۳:۰۰ است.

شهرداری قم 
آگهی عمومی مناقصه)نوبت اول(

اداره کل ارتباطات و بین الملل شهرداری قم نوبت اول:
98/8/28

نوبت دوم:
98/9/3 WWW.QOM.IR    


